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Hallgatni és figyelni

Helyünket keresve
Az öntelt, civilizációt építő ember hajlamos arra, hogy magát kép-
zelje a teremtett világ csúcsára. Hová vezet ez a gondolkodás? 
Képesek vagyunk-e szembenézni azzal a hatással, amelyet a kö-
nyörtelen iramban fejlődő (?) civilizáció az életmódunkra gyako-
rol? És vajon ki tudunk-e alakítani egy olyan érvényes és a valós 
értékekre koncentráló etikai alapállást, amely segít megtalálni 
a helyünket ebben az összetett rendszerben? Béres Tamás, az 
Evangélikus Hittudományi Egyetem professzora ezekre a nem 
éppen egyszerű, ám kétségtelenül fontos kérdésekre keresi a 
választ a vele készült interjúban.

37. oldal

Megtartó hagyomány
Békéscsaba? Akkor kolbász, szalámi. Kevesen tudják, hogy a csa-
bai – nem csupán kolbász- – hagyományok fundamentumát a 
városban évszázadok óta élő evangélikus szlovákság adja. Kiszely 

András büszke a tót gyö-
kereire, és mindent meg-
tesz azért, hogy mások-
ban is erősítse ezt a kö-
tődést. Például társaival 
képregényben mutatja 
be a város történetét.

33. oldal

Leküzdhető akadályok
Andorka Eszter fájdalmasan rövid életét javarészt arra szánta, hogy 
olyan embereknek segítsen, akik talán már maguk is lemondtak 
sorsuk jobbra fordulásáról. A néhai, többtalentumú evangélikus 

lelkésznőről elnevezett 
program támogatottjai 
évről évre beszámolnak 
az elért eredményekről, 
és persze kijelölik azt is, 
merre és kivel, kikkel ha-
ladnak tovább. 

21. oldal

 evangélikus Élet

Pünkösdi lapszámunkat tartja kezében az olva-
só, és bár pünkösd a Szentlélek kiárasztásának 
ünnepe, így az egyház születésnapja, mégis 

méltánytalanul kevéssé figyelünk oda rá. Pedig pün-
kösd a kapcsolatfelvétel, az odafigyelés, a megértés 
ünnepe is. „…halljuk, amint a mi nyelvünkön beszélnek 
az Isten felséges dolgairól” – olvashatjuk Az apostolok 
cselekedetei 2. fejezetének 11. versében. Pünkösd 
ünnepe tehát az Istennel és a közösségeinkkel való 
találkozás és kommunikáció ünnepe is. 

Sokszor nagyon nehéz hallgatnunk és odafigyel-
nünk a másikra. Egyáltalán meghallgatni, mit mond 
a másik, anélkül hogy már előre ítéletet mondanánk 
felette, beskatulyáznánk, leírnánk. Ebben a lapszá-
munkban az ünnepi igei gondolatok mellett interjúk-
ban és riportokban szeretnénk megmutatni, milyen 
fontos, hogy figyeljünk a szívünkre. 

Érdemes megint meghallanunk a gyerekeket és 
az általuk közvetített gondolatokat. Lukács Olivér 
A kis herceg című színdarab címszereplőjeként és bu-
davári konfirmandusként is arra mutat rá, hogy az 
állandó rohanásban, kapkodásban az igazán lényeges 
dolgok legtöbbször tényleg láthatatlanok a szemnek. 
A gyermekekre figyelés egy másik módját választot-
ta Rábaszentandráson Varga Tamás evangélikus lel-

kész és felesége, Varga-Patocskai Judit: „Mocorgó 
istentiszteletükkel” megmozgatták és temp lomukba 
gyűjtötték a környék kicsijeit és nagyjait. A gyerme-
keknek szóló templomi alkalom hamar elnyerte a ka-
tolikus és a református hívek tetszését is, így Rába-
szentandráson nemcsak gyülekezetplántálás zajlik a 
kicsik segítségével, de egyúttal az ökumené is szépen 
alakul a községben. 

A nyitottság, az odafigyelés volt jellemző An dor-
ka Eszter lelkésznőre is, akinek emlékét egyházunk 
különleges programmal ápolja. A tavaly először ki-
osztott támogatások olyan szervezetekhez, progra-
mokhoz kerültek, amelyeknek elsődleges célja az 
elesettek felkarolása, az előítéletek leküzdése, az 
odafigyelés a másikra. Andorka Eszter egészen fia-
talon is sokat tett azért, hogy jobb, egymásra jobban 
odafigyelő, a másikat felkaroló világban élhessünk, 
ezért példáját követve az idei pünkösdkor próbáljunk 
egy pillanatra mi is megállni és azon is elgondolkod-
ni, mi magunk eleget figyelünk-e a családtagjainkra, 
a barátainkra, a környezetünkben élő embertársa-
inkra. És ha nem tudunk is az egyetértésig vagy a 
közös pontig eljutni, már a meghallgatással is tettünk 
egy fontos lépést.

 Kézdi Beáta
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FORRÁS I evangélikus Élet

Mennyei Istenünk! Pártfogónk 
érkezését várjuk szívünkbe. Ma
gasztalunk téged azért a nagy 
csodáért, amelyet az első pün
kösdkor megmutattál akkori gyü
lekezetednek. Kérünk, légy ma is 
gyülekezeteddel, velünk, töltsd be 
szívünket a hit lángjával, szerete
ted örömével, kegyelmed dicsősé
gével, irgalmad hatalmasságával, 
jóságod fogadásával, karizmáink, 
lelki ajándékaink felismerésével. 
Add, hogy ne csak halljuk igédet, 
hanem értsük is. Add, hogy ne csak 
halljuk egymást, hanem figyeljünk 
is oda egymás szavára. Add meg 
az egyenes beszéd örömét a hirde
tőnek és a hallgatónak egyaránt!

Atyánk vagy te mindig! Bűne
ink elválasztanak minket tőled, de 
te vagy az, aki közelebb lépsz hoz
zánk erőddel, Lelkeddel, hatalmad
dal. A te elhatározott terved irá
nyítja világunkat, és mutatod meg 
kegyelmedet és örökkévalóságod 
jeleit. Beléd vetett reménységgel 
nyugszik meg előtted a mi lelkünk. 

Közbenjáró Jézusunk, meg
váltónk lettél örökre! A te ígére
teidben bízva várjuk mi is lelkünk 
megújulását. Megmutattad, mek
kora a győzelem ereje, segíts meg 
minket is, hogy veled győzzünk 
a nehézségekben, a gyászban és 
hétköznapi küzdelmeinkben. Is
mertesd meg velünk elhívatásun
kat a munkánkban, reménysége
inket a kedvező és kedvezőtlen 
helyzetekben egyaránt. Add, hogy 
érezzük, értünk küzdöttél. 

Vigasztaló Szentlélek, ültesd 
belénk a hitet, és erősítsd is ben
nünk. Nélküled nem értjük saját 
céljainkat sem. Te mutasd meg a 
helyes és kitartó hit örömét, vedd 
el elbizakodottságunkat, és add az 
alázat ajándékát is. Ne engedd, 
hogy az elégedetlenség vegyen 
erőt rajtunk, de biztass és lelke
síts! Te teszed szívünket nyitottá, 
fülünket hallóvá, hogy értsük is, 
amit súgsz. Jöjj, és töltsd be szí
vünket bőven! Ámen.

ORATIO
OECUMENICA

Törökné Podmaniczki Anna HR-vezető – Mezőtúr. Pár évvel ezelőtt a kislányommal 
együtt volt a keresztelőnk. Addig viszont hosszú út vezetett. Korábban munkahelyi 
stressz és egyéb nehézségek miatt alvászavaraim voltak. Sokféle próbát tettem, szám-
talan tanácsot megfogadtam, de nem segített semmi. Egyik éjszaka elővettem a Bibliát, 
és elkezdtem olvasni Máté evangéliumát. Arra gondoltam, hogy ezen biztosan el fogok 
majd aludni. De nem így történt, hanem felébredtem! Napi szinten kezdtem olvasni a 
Szentírást, és újabb és újabb felismerésre jutottam. Megértettem, miről szól Jézus taní-
tása, mit jelent a szeretet és a keresztény megbocsátás. Családom evangélikus, de nem 
gyakoroltuk a vallást. Többször elindultam istentiszteletre, de nem mertem bemenni. 
Egyszer a munkahelyről hazafelé menet találkoztam az egyik kedves gyülekezeti taggal, 
aki éppen a templomba igyekezett. Csatlakoztam hozzá. Megismerkedtem a lelkésznő-
vel, akinek jeleztem, hogy szeretném, ha megkeresztelne. Ő szeretettel fogadott, majd 
tanítani kezdett, és felkészített a konfirmációra. Megtanultam, mit jelent, hogy „ne félj, 
mert megváltottalak, neveden szólítottalak, enyém vagy!” (Ézs 43,1b). Ettől a naptól kezdve 
a közösség aktív tagja vagyok. Megtaláltam, amit kerestem: a lelki békémet.

Láthatóan evangélikus

A mai evangélikus arcképcsarnok az interneten a lathatoan.reblog.hu 
és a facebook.com/lathatoan.evangelikus címen érhető el.
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Tisztelt Zsinati Elnökség! 
Főtisztelendő Püspök Úr!
Tisztelt Tanácsos Úr!
Kedves Testvérek!

Megdöbbenéssel értesültünk arról, 
hogy tegnap délután súlyos inzultus 
érte a Magyar Református Egyház há-
rom vezetőjét, amint ők a Magyar Or-
szággyűlés alakuló ülését követően a 
Parlament épületét elhagyták. A tün-
tetők ilyen cselekedetét mélységesen 
elítéljük, és testvéreinket – Huszár Pál 
főgondnokot, Szenn Peter horvátorszá-
gi püspököt és Gér András zsinati taná-

csost –, valamint az egész református 
egyházat őszinte együttérzésünkről 
biztosítjuk. A közélet ilyen eldurvulását 
és a véleménynyilvánítás szabadságával 
való ilyen visszaélést elfogadhatatlan-
nak tartjuk. Ebben a helyzetben is az 
apostoli igét tekintjük irányadónak: „Ne 
győzzön le téged a rossz, hanem te győzd 
le a rosszat a jóval.” (Róm 12,21)

Testvéri köszöntéssel:
Dr. Fabiny Tamás elnök-püspök

Prőhle GerGely országos felügyelő
Magyarországi Evangélikus Egyház

Budapest, 2018. május 9.
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Pünkösd ünnepe – ApCsel 2,14–24.29–36

A Lélek születésnapi 
ajándékai
A születésnapokat a kisgyermek nagy örömmel várja. Né-

hány iksz után már nem ilyen egyértelmű az öröm. Pün-
kösd az egyház születésnapja, és a kétezres születésnapo-

kat igencsak felnőtt módra ünnepeljük. A múlt idealizált szépsége, 
a jelen nehézségeinek mantrája és az aggodalom a jövőtől aligha 
enged helyet a jelen gyermeki örömének és a jövővel kapcsolatos 
bármilyen bizalomnak. Nem véletlen, hogy karácsony történetével 
tudnak hívők és nem hívők a leginkább azonosulni, húsvét a hívők 
számára megkerülhetetlenül a legnagyobb, pünkösd pedig marad 
a kérdés. Tartalmával végképp keveset tudunk kez-
deni. Mi teheti ünneppé a pünkösdöt? Igénk válasza: 
a jól sikerült prédikáció.

A jövő részesei. A sikert a hallgatóság reakciója 
azonnal mutatja: „Amikor ezt hallották, mintha szí
ven találták volna őket…” Mitől olyan különleges ez 
az igehirdetés? Múlt, jelen és jövő egyaránt szere-
pel benne. De ez a prédikáció nem aranyozza be a 
múltat, nem panaszkodik a jelen állapotán, és nem 
fél a jövőtől. Ősi szövegeket idéz fel. A mi idézett 
textusunkban csak Jóel próféciáját halljuk, de Dá-
vid zsoltárát is hosszan idézi Péter apostol. Az ősi 
szöveg kulcsa nem a múltbeli érték emlegetése, 
hanem az, hogy a szöveg a jelen összefüggésében 
szólal meg, olyan erővel, hogy a jövő ígérete teljes 
bizalommal várható, és karnyújtásnyi közelségbe 
jön hozzánk. Annyira, hogy a szíven talált hallga-
tóság egy lendülettel a tettek mezejére akar lépni, 
és a folytatást kéri: „Mit tegyünk…?” Péterék nem 
kérnek időt, hogy kitalálják a megfelelő feladatot, nem kezdik 
fékezni az irányításuk alól hamar kicsúszó lelkesedést. Megté-
résre, keresztségre és közösségbe hívják hallgatóikat: „…tiétek 
ez az ígéret és gyermekeiteké…” Az új részeivé, a jövő emberei-
vé válhattok itt a jelenben, a „most”-ban. Pünkösd ajándéka a 
megtérés és a közösségbe tartozás.

Anyanyelvek ismerői. Pünkösd az apostolok számára az a 
különleges alkalom, amikor egy idegen nyelven azért tudnak 
beszélni, hogy a másik számára érthetőek legyenek. Mi is ez 
az idegen nyelv? A rendszerezett, kikristályosodott teológiai 
beszéd a szalmaláng-lelkesedésű galileai halász szájából egész 
biztosan része az idegen nyelven szólásnak. Nagyon komolyan 
bele kell tudni helyezkedni a másiknak az életébe, hogy erre 
képes legyen egy beszéd. Mit is jelent úgy szólni, hogy mindenki 
„a maga anyanyelvén” hallja meg a tartalmat? A számunkra meg-
határozó élményt, az evangéliumot a hallgató saját nyelvén kell 
megfogalmazni ahhoz, hogy neki is sajátja lehessen.

Új identitás. Az eredmény lenyűgöző. A különbözőségek nem 
tűnnek el, de a közös hitélmény összekapcsol, és közösséggé 
formálja a megtérő embereket. Generációk, népek, nemek, tár-
sadalmi és gazdasági különbségek veszítik el identitásformáló 
jelentőségüket, és egy új identitás, Jézus Úrként való elfogadása 
jön létre. Ami kevesek ritka ajándéka volt, abból mindenki ré-
szesedik. A távoli prófécia a jelen legreálisabb döntése lesz. Eh-
hez megtérés kell. Az apostol ezzel zárja az igehirdetést: „Tudja 
meg tehát Izráel egész háza teljes bizonyossággal, hogy Isten Úrrá 

és Krisztussá tette őt: azt a Jézust, akit ti keresztre feszítettetek.” 
Péter hallgatói felfogják: teljesen félreértettek mindent az el-
múlt napokban, ám végzetes hibájuk nem ronthatta el Isten 
tervét. Egyszeri lehetőséget kapnak: ha képesek a radikális ön-
kritikára, akkor itt és most részeseivé válnak a jelen és a jövő 
igazságának. A jó prédikáció hitelesen, a saját nyelvemen el tud 
vinni egészen eddig a pontig. És ez a Lélek ajándéka. A meg-
hozott döntés, az erre adott igaz válasz már az én hangom, és 
megint csak a Lélek ajándéka. A kérdés is, a válasz is a Szentlé-
lek munkája az emberrel.

Szót érteni életbe vágóan fontos. Ennek lehetőségét kínálja 
fel pünkösd.

 dr. SzaBó B. andráS

Imádkozzunk! Szentlélek Úristen, mindnyájan a saját nyelvünkön 
beszélünk, és nem értjük egymást. Add, hogy rád hallgassunk, és 
elcsendesedjünk. Add, hogy tanuljuk a másik nyelvét, és megértsük 
egymást! Ámen.
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Új nap – új kegyelem
Vasárnap (május 20.) Jézus mondja: Elküldöm [a Pártfogót] hoz
zátok. És amikor eljön, leleplezi a világ előtt, hogy mi a bűn, mi az 
igazság, és mi az ítélet. Jn 16,7–8 (Ézs 59,1–2; Jn 14,23–27; Ap-
Csel 2,1–18; Zsolt 99) A Pártfogó Krisztus mentő szeretetével 
mutat rá az örökké élőtől és így az élettől elválasztó egyetlen 
akadályra, a Krisztus iránti bizalmatlanságra. Ez a bűn! Kellett 
volna még valamit tennie Krisztusnak, hogy reá hagyatkozzunk, 
és ne vétsük el utunkat? A helyreigazító kegyelem Ura az Aty-
jához ment. A Pártfogó munkája, hogy Igéjében Krisztus csele-
kedjen a bűnbocsánat átélésére, vezetésre. Akinek ez kevés, azt 
megkeresi a már megítéltetett világ fejedelme, hogy hitetésével 
érzelmekben gazdag átélések útjára csalogassa, mely útnak 
vége az ő ítéletében való részesedés.

Hétfő (május 21.) A ti szelídségetek legyen ismert minden em
ber előtt! Az Úr közel! Fil 4,5 (Péld 14,31; Mt 16,13–19; 1Kor 
12,4–11; Zsolt 81) A velünk született természet mindenki előtt 
meg akarja mutatni, hogy ő is valaki. Nem képes háttérben ma-
radni. Látnunk kell Krisztust, aki emberré lett, szolgai formát 
vett fel, hogy az Istentől igazságos, kárhoztató ítéletünket 
magára vegye a kereszten, hogy mi is felvehessük hit által az 
érettünk letett, szelíd, Atyja iránt mindig engedelmes, tervének 
megvalósulásában örvendező életét. Mivel Feltámadottként 
van közel hozzánk, úgy tehetjük ismertté beszédünk, tetteink 
által természetét, indulatát, ha szívünkben vesz lakozást. Az 
övéi érte tűrnek bántalmazást, és kérik ígérete beteljesedését: 
„…bizony jövel Uram Jézus!” (Jel 22,20; Károli-fordítás)

Kedd (május 22.) Legszívesebben tehát az erőtlenségeimmel di
csekszem, hogy Krisztus ereje lakozzék bennem. 2Kor 12,9b (Zsolt 
116,6; 1Kor 14,1–5.27–40; Zsid 10,1–18) Kínosan ügyelünk 
arra, hogy tudatlanságaink ki ne derüljenek. Testi-lelki bajainkat 
takargatjuk, míg meg nem látjuk az értünk erőtlenné lett Urat 
a szégyenfán. Ezt látva az apostol is arra törekedett, hogy őt 
minél hatalmasabbnak mutassa be. A nagyokat szóló száj akkor 
némul el, amikor felragyog számára, hogy Krisztus erőtlenné 
válva győzte le a hazugság atyját. Csodáljuk Krisztus erejét, 
amikor halljuk a beismerést: „Az ördögnek foglya voltam, / […]. 
/ Jó nem volt az életemben, / […]. / A jó cselekedet, erény / 
Nem segített énrajtam, […]. / De végre nagy gyötrelmemet / 
Az örök Úr megszánta, […] / Szívét felém kitárta. […] / Én földi 
formám fölvette, / Hogy a Gonoszt legyőzze.” (Luther, EÉ 318)

Szerda (május 23.) Arra törekedjünk tehát, ami a békességet és 
az épülést szolgálja. Róm 14,19 (Péld 16,32; Ef 3,11–14; Zsid 

10,19–25) Életünk elfolyt idejében arra törekedtünk, hogy ki-
építsük barátaink körét, akik segítségül lesznek elképzeléseink 
építkezéseiben. De megjelent számunkra Isten üdvözítő ke-
gyelme, amely arra tanít, hogy megtagadván a hitetlenséget és 
világi kívánságokat, mértékletesen, igazán és szentül éljünk a 
jelenvaló világon. Mivel munkálhatjuk Krisztus békeuralmának 
növekedését? Ha bocsánatot kérünk bántásainkért, és elenged-
jük tartozásait az ellenünk vétkezőknek.

Csütörtök (május 24.) Boldog, akinek hűtlensége megbocsátta
tott, vétke eltöröltetett. Zsolt 32,1 (Lk 7,47; 2Kor 3,2–8[9]; Zsid 
10,26–31) Vágyaink beteljesedését mulandó, sokszor csak pil-
lanatokig tartó öröm követte, mert rögtön megjelent egy újabb 
cél, amiért feláldoztunk minden időt, erőt. Az ártatlan drága 
vér kiontása nélkül nincs bűnbocsánat, de az atyai szív e vért 
látva kiengesztelődött. Ítéletünk végbement, nem kell ítéletre 
mennünk! Hűséges Urunkat követve nem törvényszerű többé 
a döntéseink elvétése, bukásaink. Így éljük át próbatételeink-
ben Krisztus feltámadásának erejét, ami Krisztusban tesz ör-
vendezővé.

Péntek (május 25.) Mert jön a Seregek Urának napja minden ke
vély és magas ellen, mindenki ellen, aki nagyra tartja magát, de 
majd meg kell alázkodnia. Ézs 2,12 (Lk 3,8a; Gal 3,1–5; Zsid 
10,32–39) Időben kapjuk a figyelmeztetést, hogy ne építsük 
magasabbra trónusunkat, hanem gyorsan szálljunk alá. Mert 
egy napon minden általunk ácsolt magaslat leomlik. A legma-
gasabban lévők zuhannak a legnagyobb mélységbe. Krisztus 
előtti meghajlás, uralmának elfogadása az egyetlen menekvés 
az Isten nélküli örökkévalóság szenvedéseitől.

Szombat (május 26.) A szabadság nehogy ürügy legyen a testnek, 
hanem szeretetben szolgáljatok egymásnak. Gal 5,13 (Zsolt 141,3; 
ApCsel 18,1–11; Zsid 11,1–7) A test gondolata az, hogy milyen 
messzire mehetek el Uramtól, hogy el ne vesszek; mennyit nyer-
hetek meg ebből a mulandóságból úgy, hogy hívő maradjak. Már 
a kérdés felvetésében megnyilvánul, hogy a kérdezőnek nincs 
Krisztus-ismerete. Aki követni szeretné Krisztust, az szellemi 
látást, hallást, értést nyer tőle, hogy felismerje a sokféle hívás-
ból, ajánlatból azt, ami tőle idegen. Ezért ami gonosznak látszik, 
attól őrizkedjetek! Mindaz, ami Krisztus elé kerül, akár törvény, 
akár egyházi hagyomány, akár dogma, akár ismeret, elválaszt 
Krisztustól és az ő gyülekezetétől. De a szeretetben való szol-
gálat erősíti és építi az önmaguktól szabaddá válók közösségét.

 deme Károly

FORRÁS I evangélikus Élet
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Pünkösd 2. napja – 1Kor 2,11–16

Önmagunkba zárva
Igénkben Pál apostol két világról beszél, amelyeknek megvan 

a saját működésük. Az egyik az önmagába zárt ember világa. 
„Mert ki ismerheti meg az emberek közül azt, ami az emberben 

van? Egyedül az emberi lélek, amely benne lakik.” Ebbe a világba 
soha nem fog teljes betekintést nyerni egy másik ember. Titkok, 
régi sebek, örömök, fájdalmas, kedves emlékek, összetört álmok 
kavarognak lelkünk mélyén. A lelkünk legmélyén csak mi tudunk 
körbetekinteni. Önmagunkat mi ismerjük legjobban, a többiek 
annyit látnak belőlünk, amennyit megmutatunk.

Önmagába zárt Isten világa. „Ugyanígy azt sem ismerheti senki, 
ami Istenben van, csak Isten Lelke.” Ha ennyire kifürkészhetetlen 
az ember, mennyivel titokzatosabb a Szentháromság világa? Egy 
önmagában tökéletes világ. Isten szentsége körbefon mindent, a 
Szentháromság tökéletes egységben van, ahogy Jézus mondja: 
„Higgyetek nekem, hogy én az Atyában vagyok, és az Atya énbennem 
van…” (Jn 14,11) Ebbe a világba az ember képtelen betekinteni, 
felette van az értelmünknek. Mégis sok mindent tudunk a Szent-
háromság tagjairól, mert a kinyilatkoztatáson keresztül Isten ezt 
megengedte. Annyit láthatunk belőle, amennyit Isten jónak látott 
velünk megosztani az egyetemes s még inkább az igei kinyilat-
koztatáson keresztül. 

Isten világa kiárad, és betör az ember világába. „Mi pedig nem 
a világ lelkét kaptuk, hanem az Istenből való Lelket, hogy megis
merjük mindazt, amit Isten ajándékozott nekünk.” Ha a világ lelke 
van az emberben, akkor képtelen felfogni az Isten szavát és 

akaratát. Egész életében zárt világban marad. De ennek nem 
kell így lennie, mert Isten világa nem maradt bezárt világ. Is-
ten szeretete, kegyelme kiáradt, és mindez azért történt, hogy 
ez a szeretet betörjön az ember életébe, lelkébe. A Lélek szét 
akarja robbantani a mi bűnökkel teli, bezárt életünket. Ha ez 
megtörténik, akkor új törvényszerűségek kezdenek működni, 
mert „nem a világ lelkét kaptuk, hanem Istenből való Lelket”. Ez a 
Lélek tesz alkalmassá, hogy megismerjük mindazt, amit Isten 
nekünk ajándékozott. Ez a Lélek az, akinek a kiáradására em-

lékezünk pünkösd ünnepén. S ez a Lélek 
az, aki minket is felhasznál az evangélium 
továbbadásában. „Ezeket hirdetjük is, de 
nem emberi bölcsességből tanult szavak
kal, hanem a Lélektől jött tanítással…” Pün-
kösd ünnepének sokféle ajándéka van. 
Pál hangsúlyoz egyet: a megtért ember 
részese lehet az evangélium továbbadá-
sának. Nem magunktól tesszük ezt a ma-
gunk szavaival, hanem a Szentlélek szól 
rajtunk keresztül.

Vegyes fogadtatás. „A nem lelki ember pe
dig nem fogadja el Isten Lelkének dolgait, 
mert ezeket bolondságnak tekinti, sőt meg
ismerni sem képes: mert csak lelki módon 
lehet azokat megítélni.” A bizonyságtétel 
nem egyszerű feladat, ezt már az apostol 
is tudta. Ahogy Jézus felkészítette tanítvá-
nyait a feltámadása után rájuk váró nehéz-
ségekre, úgy készíti fel Pál a korinthusiakat 
a pünkösd után rájuk váró nehézségekre, 
amelyek a régi és az új szemléletből adód-
nak: az ember vagy a világ lelkével, vagy 
a Szentlélekkel nézi az életét. A nem lelki 

embernek mondhatunk bármit, nem érti, sőt – ahogy Pál mond-
ja – „bolondságnak” tartja. Nekem életem értelme, legnagyobb 
ajándéka – neki pedig ostobaság. Hogy lehet ekkora különbség? 
A „különbség” nem más, mint a Lélek, aki kész bennünk munkál-
kodni, Krisztushoz elvezetni. Amikor ez megtörténik, akkor az 
ember megérti a helyzetét, meglátja elveszettségét, de meglátja 
a kegyelem végtelen nagyságát is. Pünkösdkor Isten világa betört 
a mi bezárkózott világunkba, és ezáltal képesek vagyunk meglátni 
Isten nekünk készített ajándékait. Ma nem elég meglátni ezeket 
az ajándékokat, hanem meg is kell ragadnunk őket!

 deáK láSzló

Imádkozzunk! Urunk, köszönjük neked, hogy kihoztál minket a 
sötétségből. Nem kell önmagunkba zárva élnünk, hanem Lelked 
által új életet ajándékoztál nekünk. Add, hogy pünkösd evangé
liumát tovább tudjuk adni! Légy velünk Lelkeddel, amikor – szóban 
és tetteinkkel – bizonyságot teszünk rólad. Ámen.
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Gyönyörűen rendben tartott környezet-
ben várták a hartaiak az érkező közgyű-
lési tagokat. Halasi László helyi lelkész 
és a gyülekezet hűséges tagjai örömmel 
üdvözölték az egyházkerület leköszönés 
előtt álló lelkészi vezetőjét, Gáncs Pétert 
és a megválasztott, beiktatásra váró új 
püspököt, Kondor Pétert. Megtisztel-
tetésnek tekintették, hogy ők adhattak 
otthont ennek az alkalomnak. 

Halasi László a bevezető áhítatban 
Isten áldásáról beszélt. Valóban jó úgy 
visszatekinteni és elindulni, hogy közben 
az ember Istentől kéri és kapja meg az 
áldást. Keserűség ellen a legjobb orvos-
ság: Isten áldása és magasztalása – utalt 
példaként a 103. zsoltárra.

A hartai gyülekezet történetét be-
mutató rövid előadás után a közgyűlés 

meghallgatta és elfogadta Gáncs Péter 
püspök, Radosné Lengyel Anna egyház-
kerületi felügyelő, Deák László kerületi 
missziói lelkész és Káposzta Lajos GAS-
felelős (Gustav-Adolf-Werk – Gusztáv 
Adolf Segélyszolgálat) jelentését. Gáncs 
Péter a beszámolójában összevetette a 
püspöki székfoglalójában elmondottakat 
tizenöt éves egyházvezetői szolgálatá-
nak eredményeivel. Számot vetett azzal 
is, amit nem sikerült megvalósítania, és 
biztatta utódját a megkezdett gyüleke-
zetplántálás folytatására.

Lengyel Anna első női felügyelőként 
látogathatta sorra a gyülekezeteket. Ahol 
tudott, segített, és szívén viselte a kerü-
let közösségeinek sorsát. Deák László a 
missziói munkájáról szólva hangsúlyozta: 
nagyon fontos, hogy minden lelkész és 

minden gyülekezet szívvel-lélekkel vé-
gezze a missziót saját területén belül s 
lehetőség szerint még azon kívül is.

Andorka Árpád helyettes egyház-
kerületi felügyelő 2002 óta szembesí-
ti a közgyűlést a statisztikai adatokkal. 
Mostani összefoglalójából kitűnt, hogy 
a Magyarországi Evangélikus Egyház 
Déli Egyházkerületében működő hat-
vanöt gyülekezet összlétszáma jelenleg 
54 251 fő. Mármint ennyien vállalnak 
részt a gyülekezetek fenntartásában. 
A jövő szempontjából reménységet je-
lent az az ezernégyszáz hittanos cso-
port, amelyeken keresztül talán a szülők 
is megszólíthatók. A legszomorúbb képet 
a lelkipásztori beszélgetések csökkenő 
száma tükrözi.

Káposzta Lajos egyházkerületi GAS-
előadó beszámolt a németországi köz-
pontú lutheránus segélyszervezet tava-
lyi munkájáról. Mint mondotta: jó lenne 
továbbvinni a GAS eredeti gondolatát. 
Hogy tudniillik egyik gyülekezet karolja 
fel a másikat, és együtt segítsünk szere-
tetotthonaink életében is.

A következő napirendi pont az egy-
házkerületi felügyelőjelöltek listájának 
véglegesítése volt. Kendeh György, a je-
lölőbizottság megbízottja közölte, hogy 
a gyülekezetek presbitériumai május 
8. és 15. között választhatnak egyház-
kerületi felügyelőt. A jelöltek – névsor 
szerint: Font Sándor, Haba Gábor és ifj. 
Zászkaliczky Pál – a közgyűlésen szemé-
lyesen is bemutatkozhattak. (Krizsán Zol-
tán, akit nemrégiben erősítettek meg a 
Pesti Egyházmegye felügyelői posztján, 
nem vállalta a jelölést. A másik három je-
lölt elfogadta a jelölést.)

A közgyűlés végén Kondor Péter Is-
ten iránti hálával köszönte meg Gáncs 
Péter és Lengyel Anna szolgálatát, és 
hangsúlyozta, hogy ez még nem a búcsú 
pillanata.

Előttünk áll az egyházkerület legna-
gyobb, évenként megrendezett esemé-
nye, a családi missziói nap, amely ezúttal 
Budapesten, a Pestszentimrei Sportkas-
télyban lesz pünkösdhétfőn, neves elő-
adókkal, tartalmas programokkal, várha-
tóan több mint ezer résztvevővel.

 KoSKai erzSéBet – KiSS tamáS

Áldjad, lelkem, az Urat!
Közgyűlést tartott a Déli Evangélikus Egyházkerület
Utoljára gyűlt össze a tisztújítás előtt a Déli Egyházkerület Közgyűlése. 
Különleges alkalom volt az április 27-i, hiszen az általános tisztújítással 
egy időben búcsúzik a kerület püspöke és felügyelője. A rendben lezajlott 
püspökválasztás után az egyházkerületi felügyelő megválasztása követ-
kezik, amelynek a folyamatát a közgyűlés hivatalosan is elindította azzal, 
hogy a déli egyházmegyék és gyülekezetek ajánlásai alapján elfogadta 
a jelöltek listáját.

Balról: Andorka Árpád, Radosné Lengyel Anna, Gáncs Péter és Lupták György
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A Déli Egyházkerület hamarosan nyug-
díjba vonuló lelkészi vezetője ebben a 
minőségében utoljára járt Békéscsabán, 
ahonnan 2003-ban indult püspöki szol-
gálata. A visszatekintés azonban egyben 
előretekintés is volt, hiszen megújult fa-
lak között adhatott hálát a gyülekezettel 
és a két békési egyházmegye lelkészeivel 
együtt.

„Vannak, voltak és lesznek olyan ott-
honok, ahová jó betérni, mert ott az Atya 
vár ránk” – fogalmazott igehirdetésében 
Gáncs Péter. Hozzátette: az egyház újjá-
születésének ünnepe, pünkösd közeled-
tével mindezt újra megtapasztalhatjuk. 
Az új elnökség felé fordulva arról beszélt, 
hogy nehéz helyzetben, elerőtlenedő 
gyülekezetek között vállal szolgálatot 
az esperes és az egyházmegyei felügye-
lő, ezért fontosnak nevezte, hogy a két 
vezető között lelki kapcsolat is legyen. 
Biztatásként arra emlékeztetett: Jézus 
mellénk szegődik az úton.

Az istentiszteletet követő ünnepi 
közgyűlésen Ábelovszky László, a gyüle-
kezet felügyelője ismertette a templom 
és a gyülekezeti ház renoválását; a vetí-
tett képeken a kivitelezési munkafolya-

matok mellett a felújítás előtti állapot is 
látható volt. Fél év alatt új tető- és padló-
szerkezet, valamint falszigetelés készült, 
a homlokzaton kívül a teljes elektromos 
hálózat és a nyílászárók cseréje is meg-
történt, és akadálymentesen megköze-
líthetővé tették az épületeket. A temp-
lomtetőre emellett kereszt alakot formá-
ló napelemes rendszert is telepítettek. 
A felújítás mértékét jól érzékelteti, hogy 
csak a templom padlójának cseréjekor 
mintegy százötven köbméter törmelék 
keletkezett. A beruházás abból a több 
mint nyolcszázmillió forintos kormány-
zati támogatásból valósult meg, amely 
ezenkívül a Nagytemplom felújítását, 
illetve az egykor magtárként használt 
épület ifjúsági centrummá alakítását is 
finanszírozza a belvárosban.

A gyülekezeti közgyűlést egyházme-
gyei közgyűlés váltotta fel, amelyet az 
újraválasztott egyházmegyei felügyelő 
nyitott meg. Liska András két éve látja el 
ezt a szolgálatot. Az ezalatt megtapasz-
talt szomorú statisztikai adatok őszinte 
vizsgálatát és felelősségteljes jobbítását 
nevezte esperes társával legfőbb közös 
feladatának.

Az egyházmegye új esperese szék-
foglaló beszédében Krisztusra mint iga-
zodási pontra helyezte a hangsúlyt. „Én 
vagyok az út, az igazság és az élet” (Jn 
14,6) – idézte Nagy Zoltán a jézusi sza-
vakat, kiemelve, hogy az egyházmegye 
tagjai együtt haladnak az úton. Rímelve 
a szószékről hangzott igehirdetésre, úgy 
fogalmazott: a Mesterrel együtt járva el-
érhető közelségbe kerülünk egymáshoz. 
A magunk részigazságai helyett pedig a 
nagybetűs Igazsághoz való ragaszkodásra 
buzdított. Végül az egyházi életről szól-
va azt mondta, a közelgő döntésekhez 
szükség van tervekre, munkatársakra, 
de arra a rugalmasságra is, mely meglát-
tatja velünk: a tervünk nem törvény. Az 
egyetlen, amihez ragaszkodnunk kell, az 
Krisztus, akiben összetartozunk – zárta 
szavait.

Az új egyházmegyei elnökséget kö-
szöntötte Radosné Lengyel Anna egyház-
kerületi felügyelő, Lázár Zsolt, a szom-
szédos Nyugat-békési Egyházmegye 
esperese, valamint Kutyej Pál, a békés-
csabai gyülekezet igazgató lelkésze, aki 
búcsúajándékként Várkonyi János egyik 
festményét nyújtotta át Gáncs Péter püs-
pöknek.

Az istentisztelet énekkari szolgálatát 
a Békéscsabai evangélikus vegyes kar látta 
el Kutyejné Ablonczy Katalin vezényle-
tével.

 zSíroS andráS 

Jézus mellettünk jár az úton
Templom-újraszentelés és iktatás Békéscsabán
„Többszörösen kettős” ünnepre gyűltek össze Gáncs Péter püspök sze-
rint a gyülekezet tagjai május 6-án, vasárnap délután Békéscsabán, a 
jaminai templomban: anyák napján felújított épületekben új vezetőket 
indíthattak útra. A templom újraszentelésével együtt ugyanis beiktatták 
a Kelet-békési Egyházmegye elnökségét is.
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A keresztény szellemiségű könyvkiadók 
huszonhatodik alkalommal megrende-
zett, május 12-én zárult seregszemléjén 
huszonnégy pavilonban harmincegy ki-
adó – köztük az Evangélikus Élet maga-
zint is megjelentető Luther Kiadó – várta 
az érdeklődőket a budapesti Ferenciek 
terén. 

Mint Erdő Péter is rámutatott, az idén 
százhetvenedik születésnapját ünneplő 
Szent István Társulat az alapítók szándé-
ka szerint katolikus szellemiségű kiadó, 
de a kezdetektől célja volt, hogy igényes 
és olcsó könyvekkel lássa el a közönsé-
get nemcsak teológiai, liturgikus, hanem 
más témában is. Megjegyezte: a társu-
lat életében volt olyan időszak, amikor 
szinte az egyetlen vallásos kiadó volt, és 
csak korlátozott számú kiadványt jelen-
tethetett meg. A rendszerváltás után vi-
szont nőtt a konkurencia, sorra alakultak 
a vallási irodalommal foglalkozó kiadók is. 
A kiadványok számának növekedésével 
párhuzamosan azonban a piacon egyre 
inkább háttérbe szorult a vallási, főként a 

keresztény vallási irodalom. Ezért is fon-
tos a Szent István könyvhét – mondta a 
bíboros.

Az idei mustrán a Harmat Kiadó, a 
Kálvin Kiadó, a Luther Kiadó, valamint a 
Magyar Bibliatársulat képviselte a pro-

testáns egyházakat a katolikus kiadók 
mellett, a magánkiadók közül pedig – 
többek között – az Etalon, a Kairosz, a 
Kráter, a L’Harmattan és a Tinta Kiadó 
vett részt a könyvhéten. 

Délutánonként író-olvasó találkozók, 
dedikálások keretében ötvenhat szerző-
vel találkozhattak a könyvbarátok. 

Sarbak Gábor, a Szent István Társu-
lat elnöke a könyvhétre megjelent köny-
vek közül kiemelte A magyar katolikus 
püspökkari tanácskozások története és 
jegyzőkönyvei 1892–1918 között című 
kötetet. Az Osztrák–Magyar Monarchia 
utolsó két és fél évtizedében született 
dokumentumokból fény derül a katoli-
kus püspöki kar állásfoglalásainak és ha-
tározatainak számos érdekes részletére. 

A Pázmány Péter Katolikus Egyete-
men tartott megnyitóünnepségen Erdő 
Péter bíboros és Spányi Antal székes-
fehérvári megyés püspök, a Stephanus 
Alapítvány elnöke átadta az ez évi 
Stephanus-díjakat. Az elismerést Rokay 
Zoltán katolikus pap, egyetemi tanár, az 
intézmény hittudományi kara 2-es számú 
keresztény bölcseleti tanszékének veze-
tője és Valter Ilona régész vehette át. 
A Stephanus-díj a Szent István Társulat 
és a Stephanus Alapítvány közösen ala-
pított kulturális díja, amellyel olyan szer-
zőket jutalmaznak, akik „magyar nyelven 
megjelent műveikben, publikációikban az 
egyetemes keresztény-európai kultúra 
értékrendjét közvetítik”.

 Forrás: MTI

Keresztény könyvek az utcán

Erdő Péter bíboros, esztergom–budapesti érsek, a Szent István Társulat 
fővédnöke nyitotta meg május 7-én Budapesten a Szent István könyvhe-
tet. A katolikus főpásztor fontosnak nevezte, hogy a szervező Szent István 
Társulat évente egyszer – más egyházi kiadókkal összefogva – „kimegy az 
utcára”, és ráirányítja az emberek figyelmét a könyvesboltokban a legel-
dugottabb polcokra száműzött, többnyire az ezotéria címszó alá besorolt 
keresztény irodalomra. 

Nemrégiben jelent meg magyarul Hel-
muth David Baer Kompromisszum vagy 
kollaboráció? – A magyar evangélikus 
egyház stratégiái a kommunista beren
dezkedés idején című könyve a Kairosz 
Kiadó gondozásában. 

A szerző által vizsgált időszakban 
a Magyarországi Evangélikus Egyház 
egy ellenséges politikai rendszerrel 
került szembe, amely megkérdőjelezte 
hosszú távú létezését. Ezzel a fenye-
getéssel szembesülve a magyar evan-
gélikusok két alapvető kérdést tettek 
fel maguknak: „Hogyan élhetjük túl?” 

és „Hogyan maradhatunk meg egyház-
nak?” A két kérdés közötti feszültség és 
kölcsönhatás határozta meg az evangé-
likus tapasztalat morális körvonalait a 
magyar kommunizmusban, és formálta 
az evangélikus egyház kommunista ál-
lamra adott válaszát. 

Amerikai megjelenésekor a műről 
dr. Fabiny Tibor írt recenziót lapunk 
hasábjain A négyszáz éves történelem 
legnehezebb évtizedei – Amerikai könyv 
a magyar evangélikusok kommunizmus 
alatti küzdelméről címmel (Evangélikus 
Élet, 2006. december 10.).   e. é.

Súlyos évtizedek története kötetben
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„Kezdetben volt az Ige, és az Ige Istennél 
volt, és Isten volt az Ige” – szól János evan
géliuma 1. fejezetének 1. verse. Ennek az 
igeszakasznak egy szokatlan parafrázisa 
lett a josefstali program vezérgondola-
ta: „Kezdetben volt a kommunikáció, és 
a kommunikáció Istennél volt.” A kurzus 
középpontjában mindvégig az egyházon 
belüli és kívüli kommunikáció állt, mivel 
„Isten maga a kommunikáció, hiszen a 
Szentháromság is dinamikus kommuni-
kációban van” – hangzott el már az egyik 
bevezető előadásban is dr. Eike Kohlertől. 
A  Bonni Egyetem Protestáns Teológiai 
Karának tudományos munkatársa így 
folytatta: „Jézus beszél hozzánk, szava 
kapcsolatot épít, általa is Isten gyermekei 
vagyunk. A beszéd egyértelmű lehetőség 
a felfedezésre, döntések meghozatalára, 
egyúttal a beszéd összekapcsol Istennel 
és másokkal, de el is választhat, hiszen 
sokszor nem sikerül jól kommunikálnunk, 
a megfelelő helyzetben a megfelelő sza-
vakat megtalálnunk.” 

Mit tudunk ilyenkor tenni? Hogyan 
lehet és kell beszélnünk Istennel és Is-
tenről? – ezekre a kérdésekre keresték a 
választ a németországi kurzus résztvevői, 
akik között voltak bajorok, szászok, erdé-
lyi magyarok, erdélyi szászok, románok, 
szlovákok, csehek, oroszok, lengyelek, 
szerbek, lettek, litvánok, finnek, svédek és 
természetesen magyarok is. A nemzetkö-
ziséghez hozzájárult a vallási sokszínűség 
is, hiszen az ökumenikus alkalomra jöttek 
az evangélikusok mellett ortodox és re-
formátus résztvevők is. És ha még ez a 
sokszínűség sem lenne elég, a képzésen 
lelkésznők, lelkészek, teológusok, teoló-
gushallgatók és újságírók voltak együtt.

Kommunikáció Istennel, Istenről, Is-
tenhez – hangzott a tíznapos kurzus egy 
másik vezérgondolata. Ennek mentén 
tartották a reggeli és esti áhítatokat, az 
istentiszteletek között az előadásokat, 
műhelyfoglalkozásokat, gyakorlati kép-

zéseket. Az egyik legérdekesebb tréning 
a testbeszéddel foglalkozott, de a biblia-
drámához hasonló, Bibliolog elnevezésű 
bibliagyakorlat is új és izgalmas feladatot 
mutatott be az érdeklődőknek.

A német és angol nyelven zajlott 
foglalkozások jó szervezettsége mellett 
a bajor vendégszeretet nyűgözte le a kur-
zus résztvevőit. Érdekes volt a különbö-
ző kommunikációs helyzetek elemzése 
közben megtudni, hogy azonos problé-
mákkal küzdünk Európában. Németor-
szágban is fogyatkoznak a keresztény 
gyülekezetek, évente félmillió hívővel 
lesznek kevesebben; de mindegyik egy-
ház kihívásokkal néz szembe az egyházi 
kommunikáció és sajtó megújításának 
terén is. 

A kurzus egyik legfontosabb kifeje-
zése a felekezetközi és nemzetközi hidak 
építése mellett a „zuhören” volt, amely 
magyarul talán a „(meg)hallgat”, „odafi-
gyel” szóval adható vissza. Ahogyan a 
beszéd összekapcsolhat, úgy el is vá-
laszthat, és ha nem figyelünk oda, akkor 
sokkal hamarabb találunk különbségeket, 
mint közös pontokat egyházon belül és 
egyházaink között is.

A bajorországi ökumenikus képzés 
célja tehát elsősorban a felekezeteken 

és országokon átívelő hidak építése 
volt. A Josefstalban töltött tíz nap alatt 
ez nagy részben valósággá is vált (még 
úgy is, hogy az ortodox testvérek nem-
igen tartották szem előtt az ökumenét, 
nagyon sok mindenből kivonták magu-
kat). Mindezek ellenére a kurzus végére 
értékes szakmai és baráti kapcsolatok 
születtek, amelyek remélhetőleg egy-
házaink és országaink között is fontos 
és hosszú ideig fennmaradó hidakat je-
lentenek.

 Kézdi Beáta 

Isten és a kommunikáció
Ökumenikus képzésen Bajorországban
Gott ist Kommunikation, azaz Isten (maga a) kommunikáció címmel tar-
tott április 16–25. között európai ökumenikus képzést a Bajor Evangélikus 
Egyház Josefstalban. A kis bajor falu oktatási centrumában rendezett 
kurzus mintegy negyven résztvevője között épültek a hidak, hiszen tíz 
nap alatt megismerhettük egymás országait, egyházait és szerteágazó 
munkáját is.
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A németországi Württembergi Diakó-
niai Szolgálat nemzetközi diakóniai kap-
csolatokért felelős referense, Johannes 
Flothow szervezésében érkezett – több-
ségükben német – diakóniai szakembe-
rek április 23–27. között Magyarorszá-
gon, Szerbiában és Romániában látogat-
tak meg menekülttáborokat. Találkoztak a 
helyi egyházi és civil szervezetek, valamint 
az állami szervek képviselőivel. Fő céljuk 
az volt, hogy ne csak hírekből, jelentések-
ből tájékozódjanak, hanem – ahogy fogal-
maztak – valódi tapasztalatot szerezze-
nek, lássák, hallják, „ízleljék” a valóságot, 
nem mellékesen pedig vizsgálják meg a 
segítség lehetőségeit a régióban.

Az esemény magyarországi szakaszá-
nak szervezői – az Evangélikus Diakónia 
Integrációs Szolgálatának munkatársai – 
sűrű és feszes programot állítottak össze, 
amelyben a katolikus, a református és az 
evangélikus menekültmisszió meglátoga-
tása mellett a terület legfontosabb sze-
replőivel, szakemberekkel, újságírókkal 
való találkozás is helyet kapott.   

A köszöntő és a nyitóáhítat szolgála-
tát dr. Fabiny Tamás evangélikus elnök-
püspök vállalta. Meditációjának erős üze-
nete végig a résztvevőkkel maradt, szö-
vegét a következőkben szinte szó szerint, 
csaknem teljes egészében idézzük. 

A püspök a térség néhány jellegze-
tességét emelte ki a zsoltárok egyik ver-
sén átszűrve, arra kérve a résztvevőket, 
hogy imádkozzanak és cselekedjenek az 
itt élő emberek méltóságáért és jólété-
ért, mert: „Nem marad örökre elfelejtve a 
szegény, nem vész el végleg az elesettek re
ménye.” (Zsolt 9,19)

„Szeretem a projekt címét: Hoffnung 
für Osteuropa – Reményt Kelet-Európá-
nak. Egyrészt büszke vagyok arra, hogy 
itt születtem és itt élek, másrészt a törté-
nelmi és társadalmi kapcsolatokat is ér-
zékelem, és érzem, hogy az itt élő embe-
reknek komoly szüksége van a reményre” 
– mondta a Magyarországi Evangélikus 
Egyház lelkészi vezetője.

Egyet gondoló és együtt cselekedni 
bíró emberek társasága mindig felüdítő, 

főként, ha ez egyben régi barátokkal való 
találkozást is jelent. A sok német munka-
társ között új ismeretségek is köttettek az 
együtt töltött egy hét alatt, és lehetőség 
volt hosszú beszélgetésekre a már ismert 
partnerekkel. Reményt adott, hogy nem 
vagyunk egyedül a szolgálatban. Ezt erő-
sítették meg a beszélgetések többiekkel 
is, akár Nataša Markovskával, a szerbiai 
ökumenikus segélyszervezet, az EHO, 
akár Elena Timofticiuckal, a romániai 
AIDRom munkatársával. 

Reményt adott a felismerés, hogy a 
sajtóból informálódó „külföld” nem ál-
talánosít. Miként a csoport vezetője, 
Johannes Flothow nyilatkozott a hét vé-
gén: „Sok egyháztagot és civilt mozgósít 
a tenni akarás az összes érintett ország-
ban.” 

Reményt adott Jon Hoisaeternek, az 
ENSZ Menekültügyi Főbiztossága kép-
viseletvezető-helyettesének előadása és 
az azt követő beszélgetés. Hallhattuk, mi-
lyen felelősséggel és alapos ismeretekkel, 
a nemzeti érdekek figyelembevételével 
gondolkodik a világszervezet a menekül-
tek támogatásáról. És mindennél inkább 
reményt adott a Belügyminisztérium 
képviseletében érkezett Miklós Katalin 
prezentációja, hogy a szakmai munkában 
részt vevők milyen magas szinten és em-
berségesen igyekeznek ellátni feladatu-
kat az adott szabályozás keretei között. 

„Többször olvashattunk rettenetes 
híreket például elrabolt és évekig fogva 
tartott fiatal lányokról, a szülők elfogyó 
reményéről, hogy újra láthassák őket. De 
Isten nem felejti a szegényt, nem vész 
el végleg az elesettek reménye. Vagy a 
Magyar Ökumenikus Segélyszervezet 
Csecsenföldön elrabolt és föld alatti 
börtönbe zárt, megkínzott munkatársá-
ról, aki evangélikus lelkésznő feleségével 
a világtól elzárva így imádkozhatott: de 
Isten nem felejti a szegényt, nem vész el 
végleg az elesettek reménye. Vagy hal-
lunk egy Romániából érkező teherautó-
ról. A sofőr áthalad Budapesten, hallja a 
raktérből érkező dörömbölést, de nem 
akar Ausztria előtt megállni. A megbízás 
arról szólt, hogy a menekülő iraki és af-
gán férfiakat Bécsbe szállítja. De közülük 
sokan megfulladtak, a néhány félholt em-

Reményt Kelet-Európának
Gondolatok egy menekültügyi tanulmányút kapcsán
40, 6, 5, 3, 1. Öt szám. Akár lottószámok is lehetnének. Az egyhetes ta-
nulmányút résztvevői azonban nem a szerencsében, hanem Istenben 
bíznak, és szolgálják őt a maguk területén, Nürnbergtől Hamburgig, 
Theszaloníkitől Temesváron át Szabadkáig vagy éppen Szegedtől Budapes-
tig. Negyven ember hat nemzetből öt napon át három országban vizsgálta 
azt az egy kérdést, amelyen kívül mintha nem is lenne más, fontosabb 
ma: a menekülthelyzet alakulását a térségben.

Fabiny Tamás evangélikus elnök-püspök köszönti a nemzetközi diakóniai csoport tagjait
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ber kétségbeesett jeleket adott: de Isten 
nem felejti a szegényt, nem vész el vég-
leg az elesettek reménye.” 

A tanulmányút során nem volt meg-
kerülhető a nehézségek, sőt a kudarcok 
és szívbe markoló történetek megvita-
tása. Így annak a fájóan közeli emléknek 
a felidézése sem, hogy néhány hónapja 
a kalocsai rendőrségtől érkezett hívás az 
Evangélikus Diakónia Integrációs Szolgá-
latához: egy azonosítatlan férfi holttestét 
találták a Dunában, az egyetlen nyom pe-
dig, amelyen elindulhattak, egy szórólap 
a tárcájában, az evangélikus integrációs 
szolgálat elérhetőségével. Nehéz szívvel 
idéztetett fel a konzultáción a történet, 
amelyből egy harminckét éves, Afga-
nisztánban született, üzbég származású 
és Iránból menekültként érkezett fiatal-
ember sorsa rajzolódott ki. Egy fiúé, aki-
nek családja Németországtól Belgiumig 
szétszórva él. Megrendítő volt újra átél-
ni a tragikus esemény valahol mégis fel-
emelő részét, azt, amikor az integrációs 
szolgálat hosszú szervezőmunkája után 
Magyarországon lebonyolított, muszlim 

előírás szerinti temetési szertartáson az 
édesanya a diakónia vezetőjének vállán 
zokogott. Látni a család arcán a gyászban 
az összetartozás erejét, a meggyőződést, 
hogy valahol mégis van remény. Hogy bár 
lehetetlennek tűnt, mégis mindenki ott 
lehetett, és – a szigorú szabályok teljes 
megsértésével – az anya ráborulhatott a 
sírra, úgy búcsúzhatott szeretett gyerme-
kétől. Mindez a Rákoskeresztúri új köz-

temető muszlim parcellájában egy hideg 
januári napon.

„A probléma azonban nemcsak egyé-
nekre vonatkozik, hanem közösségekre is. 
Nemcsak egy gyermek vagy egy felnőtt, 
nők és férfiak szenvedhetnek a remény 
teljes elvesztésétől, hanem egy nemzet is. 
Ahol tekintélyelvű politikusok uralkodnak 
a lelkeken, és taposnak a gondolat és a 
sajtó szabadságán. Ahol félkatonai cso-
portok menetelnek falvakban, és védel-
mi pénzt kérnek. Ahol a korrupció elfojt-
ja a gazdaságot. Hogyan lehet enyhíteni 
a szenvedést? Itt is meg kell szólalnia a 
zsoltár hangjának: de Isten nem felejti a 
szegényt, nem vész el végleg az eleset-
tek reménye. Vannak városok, melyeket 
még ma is falak vesznek körül. Gondol-
junk csak a közel-keleti palesztin mene-
külttáborok körül álló falakra, a valódi és 
szimbolikus falakra gazdagok és szegé-
nyek között Latin-Amerikában, valamint 
a kelet-európai roma települések körüli 
falakra. Ott is kell, hogy hallják az ígéretet: 
de Isten nem felejti a szegényt, nem vész 
el végleg az elesettek reménye.”

Reményt adott Balogh Barnabástól, 
a Magyar Református Szeretetszolgálat 
lelkipásztorától hallani, hogyan segítenek 
a „falak között” a magyar–szerb határon 
lévő tranzitzónában, látni azt, hogy a sin-
tértelepből átalakított szabadkai mene-
külttáborban mégsem teljesen apatikus 
az ott várakozó harminc-negyven em-
ber – főként családok – hangulata. Látni, 
hogy a magyarországi szabályozásokhoz 

igazodva megszervezik a tranzitzónába ju-
tás rendszerét, tudva azt, hogy a korábbi 
napi öt ügy helyett csak eggyel foglalkoz-
nak, így belátva, hogy egy öttagú család 
kérelmének benyújtásával el is telt a hét.

Reménykeltő volt a temesvári konzul-
táción, a megyei tanács dísztermében az 
összes állami szervezet helyi vezetőjét, a 
német konzult, az egyházi és civil szerve-
zetek képviselőit együtt látni a hatalmas 
asztal körül. Hallani, hogyan működnek 
együtt rendőrök, bevándorlásiak, városi 
alkalmazottak és támogató szervezetek a 
menekülthelyzet kezelésében, mindenki 
felelősséggel a saját munkáját végezve, 
a másikét megbecsülve egy működő, a 
város soknemzetiségű hagyományaira 
büszke, sokszínű közösség alakításában. 

És megerősítette az egyhetes mene-
kültügyi tanulmányút résztvevőit, néme-
tet, románt, szerbet, görögöt, lengyelt – a 
hazaiakat kiváltképp – a diakóniai mun-
káért is felelős elnök-püspök gondolata: 
„Nagyon jól ismerjük a körülményeket, 
amelyek között élünk, és fontos ezekről 
tapasztalatcserét folytatni. Ugyanakkor 
ismerjük Jézust is, aki képes legyőzni az 
adott kereteket, és aki azt akarja, hogy 
egy igazságos világban éljünk, és java-
inkat megosszuk egymással. Helyes, ha 
megtapasztalásainkat erről a Jézusról 
itt is megbeszéljük. Mert a radikális Jé-
zus nem tolerálja azt, hogy emberek és 
nemzetek ilyen eltérő életszínvonalon él-
jenek, ennyire eltérő lehetőségekkel az 
oktatáshoz és az egészségügyi ellátáshoz 
való hozzáférést illetően. A köztünk élő, 
feltámadt Jézusra nézve kell mondanunk: 
de Isten nem felejti a szegényt, nem vész 
el végleg az elesettek reménye.

Legyünk tehát nyitottak Jézusra, a be-
szédre és a tettekre is gyülekezeteinkben 
és személyes életünkben egyaránt. Isten 
rajta nyugvó szelleméért. Ezen a szellemen 
keresztül tudunk hitelesen cselekedni, 
hogy kevesebb gyermek legyen megfoszt-
va a szabadságtól, hogy kevesebb mene-
kültet csempészhessenek teherautókban, 
kevesebb nő bocsássa áruba a testét, hogy 
kevesebb legyen a szükséget szenvedő 
gyermek, kevesebb embert üldözzenek 
hitük miatt, hogy kevesebb nemzetet fosz-
szanak meg szabadságától és függetlensé-
gétől a földön és Kelet-Európában. Ezért 
mondjuk együtt újra és újra: de Isten nem 
felejti a szegényt, nem vész el végleg az 
elesettek reménye.”

Úgy legyen!
 Hajdú tiBor

Megbeszélés Temesváron, a megyei tanács dísztermében
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Du sendest aus deinen Odem, so werden 
sie geschaffen, und du machst neu das Ant
litz der Erde. (Psalm 104,30)

Nach alter Tradition werden dem 
Heiligen Geist sieben Gaben zu-
geordnet, die er den Gläubigen 

verleiht. Ich möchte hier drei Wirkungs-
weisen Gaben nennen, die wir in der Bi-
bel finden. Die erste hängt mit der Urbe-
deutung des Pfingsfestes zusammen. Der 
Name kommt vom griechischen Zahlwort 
„50“ (pentekoste), weil dieses Fest in ei-
nem zeitlichen Abstand von etwa fünfzig 
Tagen nach dem Osterfest liegt und mit 
der Ausgießung des Heiligen Geistes den 
großen Bogen von der Fastenzeit über 
Kreuzigung, Ostern und der Himmelfahrt 
Jesu beendet. Aber das Wort wurde schon 
früher benutzt, nämlich für das jüdische 
Fest Schawuot (Wochenfest), das sieben 
Wochen nach dem Passahfest liegt und an 
den Empfang der Zehn Gebote am Berg 
Sinai erinnert. Die beiden Tafeln mit den 
Zehn Worten haben größtenteils den Weg 
in die allgemeinen Menschenrechte und 
in die Verfassungen vieler Staaten gefun-
den. Aber eigentlich sind sie die Quintes-
senz der Beziehung Gottes zu seinem Volk 
Israel, die Urkunde des ewigen Bundes, 
Gottes Wille verständlich gemacht. Und ist 
es nicht auch so mit unserem Pfingstfest? 
– Gottes Geist kommt herab auf uns wie 
die Tafeln des Bundes und schreibt sich 
in unsere Herzen ein, damit wir erkennen, 
was richtig ist und die Kraft bekommen, 
Gottes Willen zu tun.

Gott hat zu mir gesagt: Lass dir an mei
ner Gnade genügen; denn meine Kraft voll
endet sich in der Schwachheit. Darum will 
ich mich am allerliebsten rühmen meiner 
Schwachheit, auf dass die Kraft Christi bei 
mir wohne.

Aber es geht auch um das Wie des 
Wirkens. Oft genug in der Geschichte 
hat die Christenheit, hat die Kirche von 
Macht und Stärke geträumt: ein christli-
ches Weltreich oder zumindest ein christ-
liches Land, ganz unter der Herrschaft Je-
su und seinen Gesetzen, ein christliches 
Abendland. Aber „christliche Herrschaft“ 
ist schon ein Widerspruch in sich, wenn 
wir an Jesu Worte denken: Wer der Größe 
unter euch sein will, der soll aller Diener sein. 

Die Kirche ist immer dann am weitesten 
von der Lehre Jesu entfernt gewesen, wo 
sie mächtig war oder sich mit den Mäch-
tigen verbündet hat. Die Liste ist lang vom 
Römischen Reich über die Kreuzzüge bis 
in den Faschismus. Die wahre Stärke der 
Kirche kommt meist in den Momenten der 
Verfolgung und der Schwachheit zum Vor-
schein, wenn sie sich auf ihre wahren Wer-
te besinnt und sich ganz auf Gott verlässt, 
so wie es z.B. Dietrich Bonhoeffer getan 
hat oder Oscar Romero. Unser Auftrag 
lautet: die Verkündigung des Evangeliums 
von der Gnade Gottes. Es ist die Wirkung 
des Geistes, der aus uns neue Menschen 
macht, die eine andere Werteordnung ha-
ben und einen anderen Standpunkt als die 
Macht der Mächtigen. Gottes Macht zeigt 

sich nicht in Staaten und mächtigen Orga-
nisationen, sondern in schwachen Men-
schen, die bereit sind, Gott zu vertrauen.

Man muss Gott mehr gehorchen als den 
Menschen. (Apg 5,29)

Aber der Geist von Pfingsten hat 
noch mehr für uns zu bieten. Er ist auch 
der Geist des Mutes, dem Unrecht zu wi-
derstehen und sich für das Gute einzuset-
zen. Die Pfingstgeschichte erzählt von der 
Courage, die die Jünger plötzlich überfällt, 
dem Feuer der Begeisterung, wodurch sie 
endlich ihr kleines Kämmerlein verlassen 
und auf die Straßen und Plätze gehen. Und 
dazu gehört es auch, sich von den Mäch-

tigen nicht mehr den Mund verbieten zu 
lassen und mutig für den eigenen Glau-
ben einzustehen. Die Jünger verlieren alle 
Angst, zumindest gelingt es ihnen, sie zu 
überwinden. Wie wir aus dem Leben der 
Apostel wissen, standen sie auch für ihre 
Gemeinden ein und für die Menschen, die 
ihnen anvertraut waren. Wie Jesus, ließen 
sie sich nicht von ihrem Auftrag abhalten, 
nicht einmal durch Gefängnis und Todes-
strafe. Dieser Geist zieht sich neben allem 
Opportunismus, den es auch gab, durch 
die Geschichte der Kirche hindurch – von 
Petrus und Paulus über Franz von Assisi 
bis Dietrich Bonhoeffer und Martin Luther 
King. Und auch heute gibt es immer wie-
der Menschen, die sich aus ihrem Glauben 
heraus für die Werte des Evangeliums und 

für andere Menschen einsetzen. Wir nen-
nen dies auch das prophetische Amt der 
Kirche, den gesellschaftlichen und politi-
schen Auftrag: selbstverständlich nicht im 
Sinne einer Partei, aber so parteilich wie 
Jesus selbst.

Die Gaben des Geistes sind vielfältig 
und sicher mehr als sieben, aber alle zielen 
auf eine Veränderung des Menschen und 
der Welt ab, ohne die es keine Zukunft 
geben wird. Darum bitten wir mit den al-
ten Worten: Veni Sancte Spiritu! – Komm, 
Schöpfer Geist!

 micHael HeinricHS, 
Pfarrer von Agendorf und Wandorf

Geist der Pfingsten
DEUTSCHE ANLAGE I evangélikus Élet Redakteurin: Pfarrerin eszter heinrichs
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„Mein erstes Mal mit dem Heiligen 
Geist?“ – ich wiederhole die Frage der 
kleinen Gruppe mir gegenüber, die mich 
mit großen Augen erwartungsvoll an-
sieht. Diese Frage scheint eine Art Zu-
gangsformel zu sein, damit man sich als 
richtiger Christ zu erkennen gibt – über-
lege ich – und grübele ob ich eine ernst-
hafte Antwort darauf geben kann…

Ich bin in eine ur-protestantische Fa-
milie hineingeboren worden, das Abend-
gebet vorm Schlafengehen wie das Ge-
bet oder Lied vor der Mahlzeit gehörten 
von Anfang an dazu. Ich konnte kaum 
laufen, da bin ich schon die Stufen zum 
Kindergottesdienst hinaufgeklettert. Auf 
dem Schulhof habe ich mich mit den gro-
ßen Jungs geschlagen, weil ich das Mob-

bing und die Ungerechtigkeit gegenüber 
den Kleinen nicht ertragen habe. Meinen 
Zorn, Wut und alles was mich belastet 
oder gefreut hat, habe ich immer in ei-
nem kurzen Gebet, so nebenbei, zum 
Herrn geschickt. Gab es da je Momen-
te in denen der Herr nicht bei mir war? 
Und wo ER mich wiederfinden musste? 
In meiner Jugend?! Das könnte doch 
sein? Da bin ich mit Rockbands durch 
die Gegend gezogen und habe Vieles 
ausprobiert. Aber selbst bei dem Song 
„Highway to Hell“ von AC/DC musste ich 
immer an Christus denken, wie er hin-
unter zu den Toten gefahren ist, um das 

ewige Leben zu bringen. Meine Taufe? Ja, 
da war ich 14, meine Eltern wollten, dass 
ich mich frei entscheide und das habe ich 
oft belächelt, denn wer wie ich so eng 
mit dem Glauben an Liebe und Freiheit 
durch Christus aufgewachsen ist, der 
kann eigentlich nicht anders als JA sagen.

Immer noch wird geduldig auf mei-
ne Antwort gewartet und ich versuche 
es, wie so oft, mit der Wahrheit und 
antworte mit einer Gegenfrage, „Könnt 
Ihr Euch an Euren ersten Atemzug erin-
nern?“. Allgemeines Kopfschütteln und 
mir wird erklärt, dass sie alle erst spät 
zum Glauben gefunden haben und nun 
wüssten sie wie man heilig wird und nie 
wieder scheitern würde. Also der wahre 
Weg zum Erfolg und zum Glück … ich 
müsste nur…! Wohlwollend hebe ich die 
Hand und oute mich, dass ich bereits 
schon heilig bin und dem Gott gehöre, 
der gescheitert ist und der weiß, dass 
ich immer wieder scheitern werde. Der 
mit mir aufsteht und wenn es sein muss 
mit mir in die Hölle fährt, weil er mich 
gemacht hat und mich liebt. Fragende 
Gesichter blicken mich an und eine letz-
te Frage noch „Woher ich wüsste, was 
der HERR von mir will?“. In dem Moment 
piept mein Handy. Ich lese es der Grup-
pe vor: „Es ist die Krisenintervention des 
Roten Kreuzes, Unfall auf der S4, 2 Kin-
der sind allein und brauchen Begleitung! 
Wenn sie mich entschuldigen würden … 
der HERR ruft!“ Als ich meinen Wagen 
starte überlege ich, ob ich Mitleid mit 
den Suchenden, die nicht gefunden wer-
den wollen haben sollte, doch nehme sie 
dankbar als Hinweis und Impuls mit in 
mein Leben und mit in die Pfingstmon-
tagspredigt auf die Kanzel, wenn ich mit 
Paulus Worten sagen werde „…damit wir 
nicht mehr unmündig seien und uns von je
dem Wind einer Lehre bewegen und umher
treiben lassen durch das trügerische Wür
feln der Menschen, mit dem sie uns argli
stig verführen…“ (Eph 4,14), also die vom 
Winde verwehten. Der reale Wind bläst 
auf dem Weg zum Einsatz heftig und ich 
muss mich von meinen Grübeleien lö-
sen, damit ich auf dem Weg bleibe und 
das Fahrzeug sicher auf Kurs halte. Ein 
klares Ziel zu haben, macht es einfacher 
dort auch anzukommen wo man hinwill, 

denke ich und lenke gegen eine Böe die 
mich erfasst hat um die Straße nicht zu 
verlassen. Flexibel sein, im Chaos schnell 
reagieren können, das sind Talente die 
ich mitbekommen habe und die ich für 
mein gesetztes Ziel einsetzen kann. Am 
Unfallort angekommen, stelle ich fest, 
dass viele Helfer das gleiche Ziel ge-
habt haben. So ein Crash auf der Straße 
sieht verheerend aus, doch mit vereinten 
Kräften und Struktur ist nach einer Stun-
de das meiste Sichtbare beseitigt. Was 
bleibt sind oft die traurigen, klammen 
Erinnerungen, dass Gefühl die Uhren 
zurück zu drehen, um das Schlimmste 
ungeschehen zu machen. Aus meiner Er-
fahrung mit Krisensituationen, weiß ich, 
dass Menschen die an Gott glauben es 
ein Stück einfacher haben. Nicht, dass 
die Trauer weniger wäre oder es weni-
ger Tränen gäbe, doch die Zuversicht und 
Hoffnung, dass das hier nicht das Ende 
ist, hilft ein Licht am Ende der Dunkelheit 
zu erkennen. Dabei weht der Geist Got-
tes wo und wann er will und es gibt keine 
Garantie, dass der eigene Glaube einen 
durch die dunkelsten Stunden trägt. Ein 
fleißiger Kirchgänger kann daran zerbre-
chen, ein Atheist kann durch eine Krise 
zu Gott finden.

Oft frage ich in dunklen traurigen 
Momenten, ob es OK ist, eine Kerze zu 
entzünden und wenn dies eine kleine 
Licht dann brennt, verändert sich der 
ganze Raum. Erinnerungen werden ge-
öffnet, an schöne Momente oder eine 
Krise, die man bereits überstanden hat. 
Dann ist es so, dass ich fühlen kann, wie 
der Geist Gottes Zeit und Raum durch-
bricht und uns verbindet mit dem, was da 
war und mit dem, was da kommen mag. 
Wenn dies hier nicht das Ende ist, wenn 
der Tod keine Endgültigkeit besitzt, dann 
spürt man den Geist Gottes. Dann will 
jedes gegebene Talent sich für die Liebe 
einsetzen.

Das ist es woran wir Kirche, Gemein-
schaft und uns selber messen können. 
Was wir für einander Gutes tun können, 
dass geschehe in seinem Namen. Amen!

 oliver Könitz,  
Diakon, Diözesan Jugendreferent im Bur-

genland und nebenamtlich Notfallseelsorger 
und Mitarbeiter der Krisenintervention

Vom Winde verweht
evangélikus Élet I DEUTSCHE ANLAGE
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Kifutó modell? 

Acímben feltett kérdést Paul M. Zulehner bécsi 
teológus provokatív könyvcíme, az Auslaufmodell 
(Patmos Verlag, 2015) ihlette, amely az egyház 

jövőjét vizsgálja Európában. Sokan úgy vélik, hogy az 
egyház kifutó modellé vált az egykor kereszténynek hitt 
öreg kontinensen. Mindezt a napi hírek is alátámaszta-
ni látszanak: brutális templombontás Németországban, 
feleslegessé vált és ezért eladó evangélikus templomok 
Norvégiában, muszlim közösségek által megvásárolt né-
hai keresztény istentiszteleti épületek Hollandiában… 

Ha a saját portánkon söprünk, akkor is lassú, de fo-
lyamatos fogyást mutató népmozgalmi adatokkal kell 
szembesülnünk. Például a Déli Egyházkerületben a gyü-
lekezeti tagok száma mintegy ötezerrel csökkent az el-
múlt öt esztendőben. Ugyanakkor a teljes képhez az is 
hozzátartozik, hogy jóval több fiatalt érünk el, mint ko-
rábban, hála az iskolai hitoktatásnak és egyházi oktatási 
intézményeinknek. 

Paul M. Zulehner is árnyalja a képet, amikor könyvé-
ben rámutat: a „kifutó modell” hasonlat nem jelenti szük-
ségszerűen azt, hogy az egyház véglegesen leszálló ágba 
került földrészünkön. Ezt a derűlátását hamburgi kikötői 
élményével illusztrálja, amikor is egy felújítás alatt álló 
hajót látott a szárazdokkban, amely a nagyjavítást köve-
tően újra kifuthatott a nyílt tengerre. Ilyen nagyjavításon 
esett át az egyház ötszáz évvel ezelőtt a reformációban, 
és ma is van esélye a megújulásra. A katolikus teológus 
úgy tekint Ferenc pápára is, mint aki Isten eszköze lehet 
ebben az új reformációban, nagyjavításban. 

Pünkösd ünnepének közelében, amely az egyház szü-
letésnapja, mi is bízhatunk abban, hogy az anyaszent-
egyház nem válik kiöregedő, magatehetetlen „ómamivá”, 
hanem kész és képes újjászületni a Lélek ajándékai által.

De ha az egyház, hitünk és reménységünk szerint, 
még nem „nyugdíjérett” is, egy-egy szolgáló munkatársa 
viszont természetesen elérheti az „aranyévek” kapuját. 
Deo volente, ez fog történni velem is éppen pünkösd he-
tében. Így nem véletlenül választottam az Égtájoló ro-
vatba szánt utolsó írásom címét, hiszen én is egyfajta 
„kifutó modell” vagyok, aki némi „felújítás” után talán 
újra kifuthat majd a nyílt vízre, és szolgálhat még valamit 
egyházunk javára…

Ugyanakkor őszintén örülök, hogy gyülekezeteink 
bölcs választása nyomán ismerjük már az új, a „befutó 
modellt” Kondor Péter szolgatársam személyében. Az 
ő „kiiktató” és tovább segítő áldásával szeretnék majd 
elindulni pünkösdhétfőn a Pestszentimrei Sportkastély 
úrvacsorai oltárától, ahol a missziói nap keretében készü-
lök hálát adni az egyház Urának és köszönetet mondani 
egyházkerületünk népének, amiért szeretettel hordoztak 
közel másfél évtizedes püspöki szolgálatomban.

Egyfajta sajátos hitvallásként szeretném majd ott is 
kivetíteni Kiss Márta szellemes képét, amelyet cikkem 
mellett láthatunk. A festőművész Hétköznapi csodák című 
sorozatába illeszkedő alkotásának kissé bizarr a címe: 
Vízen járni tilos. Igen, biztos, hogy a vízen járás fizikailag 
lehetetlennek tűnik, sőt egyenesen kockázatos, ezért a 
hatósági tábla szerint tilos is. De valódi hétköznapi cso-
daként megélve – mégis lehetséges!

Ha a Jézus szavának engedelmeskedő Péterhez ha-
sonlóan mi is a Mesterre tekintünk, akkor a lehetetlen 
lehetséges, a vízen járás nem tilos, hanem megkapható 
ajándék. Püspöki szolgálatom alatt én is többször meg-
tapasztalhattam ezt a csodát. Sőt a „nullszériás Péter-
modellhez” hasonlóan azt is többször átélhettem, hogy 
amikor nem rá figyelve, kétkedőn süllyedni kezdtem, 
megtartó karja mindig utánam nyúlt, ha bizalommal hoz-
zá kiáltottam segítségért. 

Ennek a hétköznapi csodának boldog megtapasztalá-
sát kívánom utódomnak is, az új „Péter 2.0-s modellnek”, 
valamint az Evangélikus Élet minden kedves olvasójának 
sok szeretettel és áldáskívánással. 

‚‚
Gáncs Péter püspök
Déli Evangélikus Egyházkerület

evangélikus Élet I ÉGTÁJOLÓ

‚‚Lassú, de folyamatos fogyást 
mutató népmozgalmi adatok-
kal kell szembesülnünk, ugyan-
akkor a teljes képhez az is 
hozzátartozik, hogy jóval több 
fiatalt érünk el, mint korábban.
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– Az újpesti gyülekezetből jöttél az egye-
temre. Miért a teológiát választottad?

– Anyai ágon evangélikusok vagyunk. 
Már az általános iskolát is egyházi intéz-
ményben végeztem, de igazán meghatá-
rozóak a Benkő István Református Álta-
lános Iskola és Gimnáziumban szerzett 
középiskolai élményeim voltak. Hittan-
tanárunk, Csoportné Fekésházy Márta 
nemcsak tanított, de hitet is adott nekünk. 
A Biblia alapján közösen gondolkodtunk 
a hitről és az életről. A pályaválasztáson 
gondolkodva abban biztos voltam, hogy 
emberekkel szeretnék foglalkozni. A gim-
názium végén azt éreztem, hogy Isten a 
lelkészi szolgálatra hívott el.

– A klasszikus lelkészi feladatok mellé 
ma számos új kihívás is társul. Mi szerin-
ted ma egy lelkész feladata?

– A gyermekektől az idősekig bezá-
rólag nekünk az egyes embert kell meg-
szólítanunk, hogy be tudjuk vonzani őket 
a gyülekezet életébe. A közös pontokat 
kell megkeresni. Gyülekezetünkben azt 
érzékelem, hogy a fiatalok is, és az idősek 
is érzik: nálunk van egy olyan közös szál, 
amihez jó visszatérni, és ezt az is megél-
heti, aki egy ideig kimarad; ő is tudhat-
ja, hogy számítunk rá. A lelkész feladata, 
hogy a gyülekezeti tagokat be tudja vonni 
a gyülekezet életébe, hogy mindenki érez-
ze, szükség van rá.

– Mitől vonzó egy gyülekezet?
– A vonzósághoz nagyon fontos a 

nyitottság. Legyünk bátran nyitottak és 
megszólíthatók! Sokszor úgy érzem, ki-
csit elmegyünk egymás mellett. Mutassuk 
meg, hogy mi is ebben a világban élünk, 
hasonlóak a gondjaink, van közös témánk, 
és hogy jó nálunk lenni.

– A teológiának mely területe foglal-
koztat leginkább?

– Nehéz egyet kiemelni, mert mind-
egyik tanegység érdekes számomra. Azt 
hiszem, a teológián az a nagyon jó, hogy 
alig várjuk, hogy minél több és minél szé-
lesebb körű ismerettel gazdagodhassunk. 
A biblikus tantárgyakat különösen is sze-
retem, de őszintén: nem tudok választani.

– Teológiai tanulmányaid mellett hit-
oktatást is végzel. Mit jelent számodra a 
tanítás?

– Jelenleg mindegyik hittanórámon 
egy-egy gyermek van. Ez másfajta okta-
tást igényel, mint amikor egy osztállyal 
foglalkozunk. Itt jobban meg tudom is-
merni a diákot, és ezáltal sokkal szemé-
lyesebb lesz az oktatás, amit szeretek.

– Az újpesti gyülekezet családi isten-
tiszteleteinek is közreműködője vagy.

– Lelkészünk, Solymár Péter fogja ösz-
sze a családi istentiszteleteket. Én a hát-
térmunkában és a lekcióolvasásban szok-
tam segíteni neki. A hitoktatói munkakö-
zösségben szoktuk megbeszélni a családi 
istentiszteleteket is, így lehetőséget ka-
punk arra, hogy mi is gondolkodjunk róla.

– Melyik a számodra különösen meg-
határozó bibliai ige?

– „Elég neked az én kegyelmem, mert az 
én erőm erőtlenség által ér célhoz.” [2Kor 
12,9a] Ez az ige megmutatja, hogy Krisz-
tus alkalmatlan embereket állít a szolgá-
latába, és elegendő kegyelmet ad nekünk 
ahhoz, hogy elinduljunk ezen az úton. Fel 
tud tölteni, hogy tudom: Isten engem is 
elfogad, új életre hív; hogy tudom: én is 
megkaptam a kegyelem ajándékát.

 GalamBoS ádám

Keressük meg a közös 
pontokat!  
Fekete Adrienn Mercédesz a krisztusi kegyelemről

Sorozatunkban az Evangélikus Hittudományi Egyetem teológusi, lelkészi 
hivatásra készülő hallgatóit szólaltatjuk meg indíttatásukról, a szolgá-
lattal kapcsolatos elképzeléseikről, céljaikról. Fekete Adrienn Mercédesz 
ötödéves teológus-lelkész szakos hallgatót elhívásáról, a hitoktatásról és 
a lelkészi feladatokról is kérdeztük.

‚‚TEOLÓGUSPORTRÉ I evangélikus Élet
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evangélikus Élet I TALLÓZÓ‚‚
Tisztelt Szerkesztőség! Örömmel olvastam 
felhívásukat, és nagy büszkeséggel osztom 
meg a mi kőszegi evangélikus gyülekeze-
tünk finomságait. Ezt a Luther-kekszet a 
gyülekezet tagjainak sütöttük „útravaló-
nak” a reformáció kezdetének ötszázadik 
évfordulójára tartott istentisztelet alkal-

mából. S bár nem keksz, de Luther-rózsás 
a torta is, amelyet a hittanversenyes lur-
kóknak készítettem fődíjként.

A kekszhez szükséges: 500 g liszt; 300 
g vaj; 300 g kristálycukor; 2 tojás; 1 zacs
kó vaníliás cukor; 1 csipet só; 1 citrom héja. 
A hozzávalókat jól összegyúrjuk, majd pár 

órára hűtőszekrényben pihentetjük, leg
jobb egy éjszakán át. Lisztezett deszkán 
késhátvastagra nyújtjuk, majd a kívánt 
formára szaggatjuk. 180 fokos sütőben 
aranybarnára sütjük. Lekvárral töltve is na
gyon ízletes! Luther kalapját tojáshabbal fes
tettük: egy tojásfehérjéhez 13 dkg porcukrot 
adunk, majd pár csepp citrommal jól kikever
ve fekete ételfestékkel megszínezzük.

A képen látható torta francia csoki-
krém marsmallow-ból – mályvacukorból – 
készült fondant-nal lett bevonva, erre van 
festve a Luther-rózsa. A hittanversenyes 
gyerekek nagyon örültek neki, ott helyben 
el is fogyasztották az egészet.

 FeHér HelGa edit

Kőszegi Evangélikus Egyházközség

Luther-keksz és -torta
Megérkezett múltkori felhívásunkra az első recept és fotó – köszönjük szé-
pen! Biztatjuk olvasóinkat, küldjék továbbra is a lutheres, Luther-rózsás 
sütirecepteket és ételfotókat. Mert mi itt a szerkesztőségben úgy gondol-
juk: a reformáció ötszázegyedik évében is örömmel készítünk finom és a 
szemünknek is kedves desszerteket. (A szerk.)

Idén május 1-jén boldoggá avatták Bren-
ner Jánost. Mit üzen nekünk ma egy bol-
doggá avatás? Mit üzen nekünk ma egy 
vértanúhalál?

Egy olyan személyt avattak boldoggá, 
aki a mai fiatalságtól nincs is olyan távol, 
hiszen Brenner János 1931-ben született. 
Élete példaértékű és figyelemre méltó, hi-
szen egy olyan korban tett tanúságot hi-
téről, amikor nem volt szabad.

Ma, amikor senki sem tiltja, senki sem 
nézi rossz szemmel, hogy hittanórákra, 
ministránsfoglalkozásokra, keresztény 
közösségekbe, szentmisére járunk, vajon 
tudunk-e példaértékűen viselkedni? Tu-
dunk-e vonzó, „menő” keresztények lenni a 
külvilág számára? Tudunk-e az egyetemen, 
a munkahelyen, a barátaink körében a hi-
tünkről önfeledten és boldogan beszélni?

Úgy gondolom, nehéz feladat ez a mai 
fiataloknak, nehéz ez, amikor annyi min-
den körülvesz minket, annyi minden van, 
ami eltereli a gondolatainkat.

Brenner János boldoggá avatása szá-
momra figyelemfelhívás. Olyan példa, 
amely megmutatja, hogy igenis szükség 
van az egyházban a lelkes, szorgos, tanulni 
vágyó fiatalokra. Szükség van olyan sze-
mélyekre, akik már korán hívást kapnak a 
papi életre, akik értik a fiatalok nyelvét, 
akik foglalkoznak a mai kor gyermekeivel. 
És mindezek mellett szükség van keresz-
tény közösségekre, baráti beszélgetések-
re, keresztény értékrendre.

Brenner János papi jelmondata a má-
ra már elcsépelt, unalomig ismételt Róm 
8,28: „…az Istent szeretőknek minden a 
javukra válik…” Persze könnyű mondani, 

„ha Istent szereted, baj nem lehet”, de va-
jon tényleg megéljük-e ezt tiszta szívből? 
Őszintén nézzünk magunkba, és tegyük 
fel a kérdést, hogy kit helyezünk első hely-
re az életünkben. Sokszor beleesünk abba 
a hibába, hogy abban a pillanatban fonto-
sabb a barátunk, a családunk, a párunk, 
a telefonunk (!), mint pár perc csend, pár 
perc Istenre figyelés. A boldoggá avatás 
kapcsán gondoljuk át, hogy a mi életünk-
ben mennyire van jelen ez az életszerű 
kereszténység, a hit megélése.

Kívánom a hit példaértékű megélését 
a mai keresztény fiatalságnak, hiszen azt 
gondolom, hogy így tudunk a közös úton 
együtt haladni.

 zitttu

Forrás: szoljbeapapnak.blog.hu/ 
2018/04/19/

Mit üzen egy mai fiatalnak 
a boldoggá avatás?
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Szomszéd rétje címmel indítok ebben az 
évben egy sorozatot. A szólást mindany-
nyian jó ismerjük: a szomszéd rétje min-
dig zöldebb. Ez a népi bölcsesség arra utal, 
hogy más munkáját, életét és lehetőségeit, 
olykor még eredményeit is jobbnak látja az 
ember, mint a sajátját. De a szomszéd rét-
jére azért tekintünk most, hogy tanuljunk, 
bátorodjunk. Miért ne gondolhatnánk 
végig azokat a kérdéseket, amelyekben 
nekünk tanulnunk, fejlődnünk kell? Hogy 
zöldebb legyen a mi rétünk is…

Vidékre indult volna a fiatalok egy 
csoportja. Fiam, aki a gépkocsivezető 
volt, szólt, hogy csak késő este indulnak. 
Miért? – kérdeztem. Miért nem indulnak 
el még világosban, jó látási körülmények 
között? – méltatlankodtam. A válasz egy-
szerű volt: katolikus barátai még elmentek 
a szombat esti misére, mert nem tudják, 
hogy másnap milyen lehetőségük lesz mi-
sére menni. Nekik ennyire fontos a misén 
való részvétel?

Sok ilyen esetnek voltam már tanú-
ja, s gyakran elgondolkodom azon, hogy 
miként lehetne erősíteni magunkban is a 
templomhoz, az istentisztelethez való kö-
tődést.

A katolikus egyházban nemcsak a 
„szenteld meg az ünnepnapot!” paran-
csolat, hanem a hívekbe kódolt egyházi 
parancs az egyik motiváló tényező. Az 
egyház öt parancsa közül az első így szól: 
„Vasárnap és parancsolt ünnepeken vegyél 
részt a szentmisén, és tartózkodj a munká-
tól és az olyan tevékenységektől, amelyek 
akadályozhatják e napok megszentelését.” 
(uj.katolikus.hu) És a katolikus egyház fe-

gyelmezésében is jelentős szerepe van an-
nak, hogy ki miként „teljesíti” az egyház 
parancsolatait.

Tudom, hogy mi erre az evangélikus 
reflexió: „Mi, evangélikusok nem a törvény 
emberei vagyunk, Istenbe vetett hitünk bi-
zalomra épül. Nehogy kötelezővé tegyék a 
templomba járást, az mindenkinek a szíve 
joga! Nincs szükségünk az egyház gyám-
kodására, arra, hogy megmondja, hogy mit 
kell tennünk! Az üdvösségünk záloga nem 
az egyház, hanem Jézus Krisztus keresztje!”

Ezek az evangélikus reflexiók igazak. 
És keserű miattuk a szájízem, mert mintha 
az éppen ilyen válaszokra lenne érvényes 
az, amit Péter apostol a szabadsággal való 
visszaélésről mond: „…a szabadságot a go
noszság takarójául használják…” (1Pt 2,16)

Mert igaz, hogy egyházunknak nincs 
olyan parancsa, amelyet kötelező lenne 
betartani. De ez nem azt jelenti, hogy az 
Isten szabadságot biztosító tíz parancso-
latát nem kell komolyan vennünk.

Igaz, hogy a hitünk bizalomra épül. De 
vajon miként formálódik az Isten iránti bi-
zalmunk, a hitünk? Pál azt mondja, hogy 
„a hit tehát hallásból van, a hallás pedig 
Krisztus beszéde által”. (Róm 10,17) A hit 
hallásból van, de ha nem az evangéliumot 
hallgatjuk, akkor milyen beszéd formálja? 
Vajon nem formálja a hitünket sokszor na-
gyon egyénivé – szánk ízének megfelelővé 
– az, amit máshol hallunk?

Igaz ugyan, hogy a templomba járás 
nem kötelező. Sok mindent teszünk meg 
kötelezettség nélkül is azért, hogy minő-
ségi legyen az életünk, így nem kellene 
elgondolkodni azon, hogy nem kötelező, 

hanem elkötelezett módon adjunk példát 
az utánunk jövő nemzedékeknek? És ami-
kor sopánkodva féltjük Európát és benne 
hazánkat is attól, hogy elveszíti keresztyén 
karakterét, akkor nem kellene-e megkér-
dezni, hogy saját hozzáállásommal meny-
nyit tettem azért, hogy ne kapjanak meg-
felelő példát, modellt, követendő utat az 
utánam jövő nemzedékek?

Igaz ugyan, hogy a templomba járás 
nem kötelező, de vajon lesüllyedhet-e a 
szent dolgokkal való foglalkozás a sza-
badidős tevékenységek szintjére? Mintha 
ez is egy alternatíva lenne: kik a bevásár-
lóközpontban, kik a természetben, kik a 
tévé előtt, kik a kolbászfesztiválon vagy 
a wellnessfürdőben múlatják az idejüket. 
Nem azt sugalljuk, hogy ha éppen ráérsz, 
akkor kell csak a lelkeddel foglalkozni?

Egy evangélikus fiatal érvelt így, ami-
kor megemlítettem neki, hogy rég találkoz-
tunk a gyülekezetben: „Nincs szükségem 
közvetítőre!” Valóban – evangéliumi gon-
dolkodásban – nincs szükségünk közve-
títőre, de arra igen, hogy amint Jézus az 
emmausi tanítványokkal együtt ment, úgy 
mi is egymásban, a Krisztusban hívők és a 
Krisztust Úrnak vallók körében kísérőtársai 
legyünk egymásnak.

Igaz az is és teljesen jogos érv, hogy 
az üdvösségünk záloga nem a templom, 
nem az istentiszteletre járás, hanem 
Krisztus. De az egyházképünket is egy 
kicsit igazgatni kell: az egyház nem az, 
aki megmondja a tutit. Nem a püspök, a 
papok, a klérus. Az egyház ott van, ahol 
a kegyelmet nyert bűnösök Krisztussal 
közösségben vannak. Így nem feltétele az 
üdvösségünknek az egyház, a templom, az 
istentiszteleten való részvétel, hanem kö-
vetkezménye: Isten szeret, megáld, segít, 
ezért vele és a benne bízókkal vállalom a 
közösséget!

Tehát nem teljesíteni kell azért, hogy 
jó keresztyének legyünk, hanem szeretni 
azt az Urat, aki áldozatot hozott értünk, 
és megváltott bennünket. A kötelező he-
lyett legyen elkötelezettségből fakadó a 
templomhoz és az istentisztelethez való 
kötődésünk!

S mielőtt felzúgnának a morajok a ked-
ves olvasóban, hogy „hát a szomszéd rétje 
nem is zöldebb”, kérem, hogy ne másokhoz 
mérjük magunkat, hanem tegyünk meg 
mindent azért, hogy a mi közösségünk vi-
ruló, élő és kisugárzó, növekvő közösség 
maradhasson. Igazán krisztusi közösség!

Bence imre lelkész
 Forrás: Budavári Hírmondó, 2018/1.

Szomszéd rétje…
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Szeretettel várjuk a gyülekezeti, intézményi híreket, hírleveleket! Kérjük, az 
elektronikus dokumentumokat – pdf formátumú anyagokat – e-mailben az 
evtallozo@gmail.com címre, a nyomtatott kiadványok egy-egy példányát a 
szerkesztőség postacímére szíveskedjenek küldeni: 1085 Budapest, Üllői 
út 24. Továbbá szívesen fogadunk a Tallózóban a Face bookon vagy 
blogokon publikált írásokat, amelyekről még nincs tudomásunk. A „fel
ajánlásokat” az említett e-mail-címre várjuk. Köszönjük!

evangélikus Élet I TALLÓZÓ

HUMOROSAN EVANGÉLIKUS

Hittanóra és gyerekszáj

 Forrás: facebook.com/Luthermegmondja

A legelső hittanórán megtanuljuk az el-
sősökkel az evangélikusok köszönését: 
„Erős vár a mi Istenünk!” A második órán 
megkérdezem: „Hogyan köszönünk?” Re-
gina nagyon gondolkodik, látszik, hogy 
van valami emléke, várok egy kicsit. Bi-
zonytalanul mondja: „Isten palota!” Azóta 
sokat forgatom magamban ezt a köszö-
nést. Hát nem sokkal szebb Istent egy fé-
nyes palotának képzelni, mint egy vastag 
falú kőerődítménynek?

í
Attila (hatéves) nézegeti a gyermekbiblia 
teremtést bemutató képeit. Éva gyönyö-
rű, hosszú szőke hajjal van ábrázolva a 
kert fái között, nem látszik a lába: „Talál-
tam egy sellőt!” – kiált fel. 

Óvodásom mondta egyszer otthon anyu-
kájának, amikor beszámolt a napjáról: 
„…aztán délután volt hintan is…” Azóta 
így hívjuk a bibliai foglalkozásokat. 

í
Az ötödik osztályosoknál gyorsan írtam 
a táblára. Az egyik diák nem tudta elol-
vasni, hogy Názáreti Jézus, ezért megkér-
dezte: „Mit írt oda, Pali bácsi? Nádaskai 
János?”

í
Ádám és Éva története áll előttünk. Kér-
dezem az elsős Fannitól: „Te mit tettél vol-
na Éva helyében, amikor Isten megszólí-
totta őt a szellős alkonyatkor?” „Mentege-
tőztem volna: Nem én voltam…! Apa volt!” 
– szólt a válasz.

Tábita feltámasztása volt a téma. A gye-
rekek figyelmesen hallgattak, azt gon-
doltam, egy új és eddig ismeretlen tör-
ténetre került a sor, ez hozta lázba őket. 
Ám kiderült, miért tetszett nekik olyan 
különösen. Az óra végén, amikor meg-
kérdeztem, hogy hívták Istennek ezt a 
szorgos kis szolgálólányát, azt felelték 
boldogan: „Bóbita!”

í
A gyülekezet új orgonát örökölt. Éppen 
egy májusi, napsütéses hittanóra alatt 
érkezett meg. Nagyon szerettem volna 
már látni, így elsétáltunk a gyerekekkel a 
templomhoz. Az izgalmam rájuk ragadt, 
ők is ott kíváncsiskodtak a hangszer ér-
kezésekor velem együtt. Persze előbb a 
cipekedést, a helyrerakodást kellett meg-
néznünk, de nagy sokára aztán kezdték 
kibontani a csomagolásból az orgonát. 
Egyik kis elsősöm kicsit csalódott képpel 
bökött oldalba, amikor meglátta: „Te mit 
gondolsz: fog ez még valaha virágozni?”

í
Isten azért teremtette a világot, mert unat-
kozott. (Tomi, 1. osztály)

Remek könyvecske jelent meg nemrégiben Kertész Eszter szerkeszté-
sében, a Luther Kiadó gondozásában Isten palota címmel. A hittanos 
gyerekszájtörténeteket tartalmazó kötetből rendszeresen fogunk „mazso-
lázni” rovatunk Humorosan evangélikus szekciójában. Íme az első adag.
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Te Deum laudamus – Téged, Isten, dicsérünk: az egyház legré-
gibb magasztaló-hálaadó éneke a 4. században keletkezett, sőt 
egyes elemei a vértanúk korába vezethetők vissza. A szöveg a 
zsoltárok költészetéhez hasonlóan magasrendű, emelkedett 
próza, rím és szabályos ritmus nélkül; nyelve mégis szárnyaló 
és ünnepélyesen egyszerű, mint a Biblia és a liturgia többi szö-
vegei – érdemes elmélyülten végigmeditálni.

A himnusz kezdetén ég és föld egyesül egy óriási karban, a 
teremtés nagy műve zengi a dicséretet: az egész kozmosz, majd 
az angyalok, aztán az Isten trónjához legközelebb álló kerubok 
és szeráfok.

E rész középpontjában hangzik föl az Istenhez legméltóbb 
dicséret, a Sanctus (Ézs 6,3). Az énekben ez a vers mintegy Isten 
személyes jelenlétét idézi. Ezután az apostolok, a különleges 
szolgálatra kiválasztottak – az ősegyház ezeket hívta próféták-
nak –, majd a vértanúk és az egész földön elterjedt anyaszent-
egyház folytatja a dicséretet. Az első részt a Szentháromság 
magasztalása zárja.

Téged, Isten, dicsérünk, téged Úrnak vallunk.
Téged, örök Atya Isten, minden teremtményed tisztel.
Néked mindnyájan az angyalok,
néked az egek és minden hatalmasságok,
néked a kerub és szeráf angyalok szüntelen szóval énekelnek.
Szent, szent, szent a seregeknek Ura, Istene!
Teljes az ég és föld felségednek dicsőségével.
Téged az apostoloknak dicsőséges kara,
téged a prófétáknak dicséretes száma,
téged a mártíroknak fényes serege dicsér.
Téged széles e világon vall és dicsér az anyaszentegyház.
Véghetetlen felségű Atya Istent,
a te tiszteletre méltó igaz és egyetlenegy Fiadat,
Szentlelket, a Vigasztalót.

A második szakasz Krisztusról szól. Őt jövendölte a 24. zsoltár: 
a dicső királyt. A Te Deum már a beteljesülést hirdeti: a dicső-
ség királya kijött az Atyától, hogy megmentse az emberiséget; 
a halál és a feltámadás győzelme után neki újból megnyílnak e 
kapuk, hogy minket is bevigyen magával.

Te dicsőségnek Királya, Krisztus,
te az Atya Istennek örökkévaló Fia vagy.
Te a megszabadításért fölvevén az emberi természetet,
nem iszonyodtál a Szűznek méhétől.
Te meggyőzvén a halál fullánkját,
megnyitád híveidnek a mennyországot.
Te az Istennek jobbján ülsz Atyádnak dicsőségében.
E világra jövendő bírónak hiszünk téged lenni.

A harmadik szakasz kéri, hogy a megváltásban részesült hívőket 
is vigye be Krisztus az örök dicsőségbe.

Téged azért kérünk, légy segítsége a te szolgáidnak,
kiket szent véreddel megváltottál!
Add meg, hogy az örök boldogságban
a te szenteid közé számláltassunk!
Üdvözítsd, Uram, a te népedet, áldd meg a te örökségedet,
és igazgasd, Uram, és felmagasztaljad most és mindörökké!

Végül a negyedik rész zsoltárokból vett idézetekkel Isten segít-
ségét kéri földi életünkre.

Mindennaponként, Isten, áldunk tégedet,
és dicsérjük a te nevedet örökké és mindörökkön örökké.
Méltóztassál, Uram, e mai napon minden bűntől minket megőrizni!
Könyörülj rajtunk, Úristen, könyörülj mirajtunk!
Legyen a te irgalmasságod mirajtunk, amint tebenned bíztunk!
Tebenned bíztam, Úristen, soha meg nem szégyenülök. Ámen.

Ez az imádság keresztény hitvallás. És hatalmas ajándék, hogy 
az istendicséret és -magasztalás más dimenzióba emelhet ben-
nünket! Még nagyobb az ereje dallammal együtt: a klasszikus 
forma a Gyülekezeti liturgikus könyv 788. számaként található 
meg. De énekelhetjük Szentháromság ünnepén vagy tanévzáró 
istentiszteleten a Te Deum-parafrázisokat is: 16. századi magyar 
elődeink versét (Téged, Úristen; EÉ 41 és GyLK 643), illetve Luther 
változatát (Dicsérünk, Úristen; GyLK 789). Merítsünk erőt belőlük, 
hogy élő egyház maradhassunk!  ecSedi zSuzSa

Te Deum laudamus
Pünkösddel – és Szentháromság ünnepével – elérkeztünk az egyházi év harmadik csúcspontjához. Karácsony-
kor Isten emberi formába öltözése, húsvétkor Jézus Krisztusnak a kereszthalál utáni feltámadása, pünkösdkor 
a Szentlélek kitöltése: mind olyan jelentőségű esemény, amely kozmikus tágasságú hálaadásra indítja a meg-
váltott embert. Az egyház válasza másfél ezer éve megszületett: ez a csodálatos költemény, a Te Deum mai 
írásunk tárgya.
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A z esemény napján végig Esztus 
járt az eszemben, számtalan kö-
zös kalandunk, élményünk, emlé-

künk van. És óhatatlanul is felidéződött 
az a februári nap is, amikor boldogan 
sétáltam Velence utcáin, gyönyörköd-
tem a Szent Márk téren, riogattam ma-
gam mellől a galambokat, fényképeztem 
kedvemre a csodákat, majd egyszer csak 
pittyegett a telefonom, és a világ egy csa-
pásra elszürkült előttem. Először nem 
tudtam értelmezni az üzenetet: Esztust 
meggyilkolták. Rossz viccnek, képtelen-
ségnek tartottam ezeket a szavakat. Ma 
is azt érzem, olyan, mintha csak valami ir-
reálisan hosszú külföldi ösztöndíjra ment 
volna, és nemsokára újra itt lesz velünk.

Leginkább 
cselekedetekkel 
A Deák térre érkezve az Andorka Eszter 
program első egy évének beszámolójára, 
két volt nevelőotthonos fiúval találkoz-
tam a kapuban. Nagy örömmel köszön-
töttük egymást. Invitáltam őket, jöjjenek 
be. „Tudod, Zsú, nekünk erőt kell gyűj-
teni ahhoz, hogy bemenjünk – mondta 
Dénes. – Nem szeretjük, ha kinéznek 
bennünket valahonnan.” Pedig Esztus 
pont ezeket a korlátokat szerette volna 
lebontani, de halála sajnos sok mindent 
visszavetett e téren. Talán most ez az új 
program ismét erőt és lendületet adhat 
azoknak az ügyeknek, amelyeket ő fon-
tosnak tartott.

„Andorka Eszter evangélikus lel-
késznő életét, Krisztus követőjeként, az 
elesettek megsegítésének szolgálatába 

állította. Az egyház által létrehozott tá-
mogatás célja olyan kezdeményezések 
támogatása, amelyek az Andorka Eszter 
által mutatott példát folytatva tevékeny-
kednek az elesettek megsegítéséért, az 
elő ítéletek leküzdéséért, és tevékeny-
ségükkel elősegítik az egyház aktív 
társadalmi jelenlétét. A támogatandó 
célcsoportok és témák sorában kiemel-
ten szerepelnek: a) állami gondozottak 
(utógondozás is); b) fogyatékos emberek; 
c) romák; d) hajléktalanok; e) beteg em-
berek; f) menekültek; g) a környezetvé-

delmi, illetve ökotémák” – áll a program 
leírásában. A héttagú kuratóriumban né-
gyen a Magyarországi Evangélikus Ifjúsá-
gi Szövetség (Mevisz) delegáltjai, de van 
az Ararát teremtésvédelmi munkacso-
portnak és az Evangélikus Hittudományi 
Egyetemnek is képviselője. Mindannyi-
an fontosnak tartották azt is, hogy ezek 
a programok találkozási pontok legyenek 
a támogatók és a támogatottak között.

A nevelőotthonos fiúknak tehát most 
sem volt mitől félniük, ismerősök közé 
jöttek a Deák térre: a Mevisz rendezte 
alkalmak, mozgássérültek és mágyósok 
(magyar állami gondozott gyermekek 
otthonának szlenges rövidítése) számá-
ra szervezett táborok segítői üdvözölték 
egymást, csupa Esztust jól ismerő ember, 
akik kíváncsian várták, melyek lesznek 
azok a projektek, amelyeket a kuratóri-
um a támogatásáról biztosított.

Akadálymentesítés 
minden szinten 
Az Andorka Eszter program gyümölcsei

A hátrányos helyzetű emberek sorsának jobbra fordulása iránt elkötele-
zett, tizenöt évvel ezelőtt fiatalon elhunyt Andorka Eszter evangélikus lel-
késznőről elnevezett program 2017-ben támogatott projektjeit május 27-én 
mutatták be a Deák Téri Evangélikus Egyházközség gyülekezeti termében. 
Egyúttal bejelentették a 2018-ban odaítélt támogatásokat, amelyeknek célja 
az elesettek felkarolása, az előítéletek leküzdése és az egyház aktív társa-
dalmi jelenlétének segítése.
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Fabiny Tamás elnök-püspök az esemé-
nyen elmondta, hogy amikor belépett a 
terembe, hirtelen egy kacajt hallott, nem 
olyan harsányat, mint amilyen Esztus 
nevetése volt, de szimbolizálta számára 
azt, hogy tizenöt évvel a lelkésznő halála 
után nem gyászalkalomra gyűltünk össze, 
hanem egy örvendetes esemény hozott 
össze bennünket. „Amikor az egyház ve-
zetésében, az országos presbitériumban 
gondolkodtunk arról, milyen módon ál-

líthatnánk emléket számára, valaki azzal 
a javaslattal állt elő, hogy ne valamiféle 
díjat vagy emlékplakettet készítsünk, ha-
nem Eszter szellemiségét leginkább cse-
lekedetekkel kellene megbecsülnünk. Az 
ő esélyegyenlőséget, elesetteket, szen-
vedőket, rászorulókat figyelő magatar-
tása ugyanis arra ösztönöz bennünket, 
hogy ilyen projekteket támogassunk” – 
mondta a püspök.

Tudásvágy és alázat
Fabiny Tamástól megtudtuk, hogy a 
gyenesdiási Kapernaumban ismerkedett 
meg Esztussal, aki Augustinus Vallomá
sairól tartott előadása után elkérte tőle 
a könyvet, és egy éjszaka alatt elolvas-
ta, mert jellemző volt rá a tudásvágy, a 
teologizálás iránti tudásszomj.

A másik „püspöki emlék” egy Mevisz-
bálhoz fűződik: Esztus bár az egyik szer-
vező volt, nem a táncparketten ropta, ha-
nem a büfében alázatosan szolgálta fel az 
ennivalót. Hogy más felhőtlenül mulatni 
tudjon. „Ő inkább a mások felé való szol-
gálást vállalta magára.”

Aztán szóba került az is, hogy Eszter 
a teológiai tanulmányai előtt az Eötvös 

Loránd Tudományegyetemen matemati-
kát tanult, de egy félév után úgy döntött, 
inkább otthagyja az egyetemet, és a teo-
lógia felé veszi az irányt. Fabiny Tamás 
maga is tanította őt, és bár olyan emlé-
ke van róla, hogy Eszter mindig elkésett 
az órákról, kissé szétszórtan viselkedett, 
de ezt mindig kompenzálta érdeklődő, 
jó kérdéseivel. „Mert Esztus rendkívül 
jól kérdezett” – mondta a püspök. Márk 
evangéliumának kérdéseivel foglalkozott 

volna az újszövetséges doktori disszertá-
ciójában is. Ezt azonban már nem tudta 
megvédeni. Halála napján a Mevisz-ház 
tervezéséről tartottak volna egyeztetést 
Kőbányán, de a megbeszélésre már nem 
érkezett meg. 

A mozgássérültekkel való munka is 
szívügye volt Eszternek. Alkotott is egy 
grafikát, amely azt ábrázolja, hogy egy 
mozgássérült nem jut be a templom-
ba, mert az nem akadálymentesített. Ez 
a kép végül a Templomlépcsők című ki-
advány címlapjára került. Munkái mind 
szimbolizálják a szellemi és lelki akadá-
lyok leküzdéséért tett erőfeszítéseit.

A püspök egy képet mutatott, ame-
lyen Eszter éppen Dénest – a korábban 
már említett nevelőotthonos fiút – emel-
te fel fogadásból egy mágyós táborban. 
„A tolerancia azt jelenti, hogy valakit fel-
emelek, valakit magamra veszek. Íme, az 
Isten báránya, aki elveszi – hordja, fel-
emeli – a világ bűneit. Fel lehet emelni 
egy könyvet, fel lehet emelni a bűnö-
söket, és fel lehet venni mások terheit, 
azokét, akik rászorulnak, akiket mások 
leírnak. Harminchárom éven át ezt tette 
Esztus. Mi is megpróbálhatjuk az ő pél-
dáján ezt. Azért találtuk ki ezt az Andorka 
Eszter programot, hogy továbbvigyük az 
örökségét” – mondta Fabiny Tamás.

Éltető örökség
A 2017-ben megvalósult projektek kö-
zött van az Élményekkel Lelkünkért, Egy-
másért, Kultúránkért Egyesület, amely-
nek programjáról Vigh Laura elnök szá-
molt be. Ők összesen 361 750 forintot 
kértek arra, hogy sajátos nevelési igényű 
vagy fogyatékkal élő gyerekeket nevelő 
rászoruló családok számára olyan prog-
ramokat szervezzenek, amelyeknek kö-
szönhetően nőhet a résztvevők társadal-
mi elfogadottsága. 

Pikniktúrát, közös kirándulást is szer-
veztek, kiállítást is néztek, közös ebéde-
lések, csapatversenyek is voltak, igazi 
közösségépítő alkalmak olyan gyerekek 
számára, akik nemcsak fogyatékosságuk 
miatt nem tudnának részt venni ilyen al-
kalmakon, hanem azért sem, mert anyagi-
lag nem engedhetik meg maguknak.

A másik beszámolót a Budapest-Jó-
zsefvárosi Evangélikus Egyházközség ad-
ta, amely a nehéz helyzetű, etnikailag és 
kulturális tekintetben is roppant hetero-
gén VIII. kerületben működik. A közösség 
nyitott és befogadó, a missziói lelkület el-
engedhetetlen részeként lassú, de folya-

RIPORT I evangélikus Élet

Esztus 1970-ben született rendkívül aktív, jól szituált családba. Ez őt arra ösztö
nözte, hogy folyamatosan azon gondolkodjon, hogyan tud másokat is részesíteni 
abból a pluszból, amely neki adatott. Már tizenöt évesen gyerekbibliakört vezetett 
a Deák téren, az anyagyülekezetében. Sok minden érdekelte, de végül a teológia 
mellett kötött ki. A Meviszben rengeteg tisztséget töltött be, élete során huszonhét 
táborban vett részt, és tizennyolc hétvégi táborban volt segítő. Foglalkozott állami 
gondozottakkal, mozgássérültekkel, szellemi fogyatékkal élőkkel, vakokkal, dolgozott 
elfekvőrészlegben, hospice-munkatársként. Sokakat kísért el utolsó útjukon. Teológiai 
ösztöndíjasként élt Németországban és Belgiumban is. 1996. májusi lelkészavatása 
után Aszódon, Dunaharasztin segédlelkészkedett.

 SzáSz Gizella
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matos gyarapodást tapasztalnak. Változa-
tos programjaiknak fontos része a hetente 
megtartott gyülekezeti főzés és vacsora, 
az úgynevezett Platni projekt. A kezde-
ményezésnek az Andorka Eszter program 
új lendületet adott hétszázezer forinttal. 
„A közös étkezésen túl a közös imádság, 
éneklés, kötetlen beszélgetés és az alka-
lom után játék határozza meg az együtt-
létet – számolt be Liszka Viktor lelkész. – 
Folyamatosan keressük a nyitás lehetősé-
gét gyülekezetünkben. A főzésben önként 
jelentkezők segítenek, van, amikor közép-
osztálybeli polgár, van, amikor hajléktalan 
készíti az ételt. A szemünk előtt foszlanak 
szét az előítéletek. Fontos megjegyezni, 
hogy itt nem ingyenkonyháról vagy me-
legétel-osztásról van szó, hanem a másik 
ember megismerése a cél. Jézus asztalánál 
kompániává, kenyérközösséggé válik min-
den résztvevő. Ez az a keresztény közös-
ség, amely egymás békés elhordozásához 
vezet” – hangsúlyozta a lelkész. 

Románné Bolba Márta lelkésznő arról 
is beszélt, hogy a Mandák Mária Evangé-
likus Gyülekezeti Házban tartott alkal-

makon az integrációs szolgálat ügyfelei, 
menekültek és hajléktalanok is otthonra 
leltek. „Enni jó társaságban mindenki tud. 
Szívesen jönnek ide az emberek, oldottan 
tudunk egymással beszélgetni” – hangsú-
lyozta.

A Perbál építőtábor 2017 projektre 
egymillió forintot szavaztak meg a dön-
téshozók. Kemes Balázs DLA építész, 
a Budapesti Műszaki és Gazdaságtu-
dományi Egyetem Építészmérnöki Ka-
ra Középülettervezési Tanszékének ad-
junktusa szociális építészetet oktat, és a 
hallgatóknak nyári táborokat is szervez. 
Fontosnak tartja, hogy az építészeti ku-
tatásnak gyakorlati terepet hoz létre, ahol 
építészként valós megmérettetésekkel ta-
lálkozhatnak a hallgatók. Perbálon a gyer-
mekotthonban 2016-ban járdát építettek, 
kisebb házat újítottak fel. Az építkezés so-
rán nemcsak az ott lakók élete változott 

meg, hanem az érzékenyítés hatására az 
építészhallgatók e téren is megtanultak 
megfelelni a kihívásoknak. 

A Perbál építőtábor projektre 2018-ra 
is kértek támogatást, szintén egymillió fo-
rintból további építkezéseket szeretnének 
megvalósítani a gyermekotthon területén.

Az idei nyertesek között pedig ott van 
a Pom-Pom bábcsoport Tavaszünnep pro-
jektje, amely a százötvenezer forint támo-
gatásból hátrányos helyzetű gyerekek szá-
mára szervez bábfoglalkozásokat.

A Szellemi Sérült Testvéreinkért Ala-
pítvány a Tanulmányút egy permakulturális 
gazdaságban, lakóotthonban élő, szellemi sé
rült emberek számára című projekttel pá-
lyázott, és százötvenezer forint támoga-
tást kapott. Az összeget lakóotthonban élő 
szellemi sérült embereknek egy gazdaság 
megismerését célzó utaztatására fordítják.

Végül pedig a Veled Önállóan Alapít-
vány munkáját ismerhettük meg, amely a 
többségi társadalom érzékenyítésével a 
fogyatékkal élő emberek minél önállóbb, 
önrendelkezőbb életéért, az érintettek 
tudatos állampolgárrá nevelésért szeret-
ne tenni. A Hiedelmek helyett ismeretek 
projektben pályaorientációs workshopot 
szerveznének középiskolásoknak, megmu-
tatva azt, hogy bármely foglalkozási terü-
leten érdemes fogyatékkal élő embereket 
is alkalmazni. Erre ők ötszázezer forintot 
kaptak a kuratóriumtól. 

A következő pályázatot október 31-
én írják ki, és biztatnak mindenkit: hívják 
fel a figyelmet erre a lehetőségre, hogy 
Andorka Eszter szellemi öröksége a cse-
lekedetekben fennmaradjon.

 HorvátH-Bolla zSuzSanna

evangélikus Élet I RIPORT

Kézdy Pál, az Andorka Eszter prog
ram kuratóriumának egyik tagja el
mesélte, hogy a „mit tenne Esztus?” 
kérdés sokszor felvetődik az éle
tében. Legutóbb akkor történt ez, 
amikor egy nap kapott egy üzenetet, 
hogy elromlott a lift a kuratórium 
épületében. A mozgássérült részt
vevőket vajon hogyan fogják felvinni 
az emeletre? Szerencsére végül meg
oldódott a probléma, a liftet megja
vították, nem volt szükség B tervre.
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Konfirmáló 
kis herceg
 „…jól csak a szívével lát az ember. Ami igazán lényeges, az a szemnek lát-
hatatlan.” Talán nincs olyan ember, aki ne ismerné ezeket a mondatokat 
Antoine de Saint-Exupéry regényéből. Lukács Olivér azonban a színpadon 
kis hercegként közvetítheti az ismert mű gondolatiságát, mivel a Vidám 
Színpad produkciójának, A kis herceg című zenés mesejátéknak a címsze-
repét játssza. A budavári evangélikus gyülekezet frissen konfirmált tagját 
a szerepéről, a színészetről és evangélikusságáról is kérdeztük.

– Hogyan talált meg ez a szerep?
– Egy éve járok Földessy Margit színjá-
ték- és drámastúdiójába drámafoglalko-
zásra, oda jött el Dénes Viktor rendező, 
hogy megnézzen fiatalokat a címszerep-
re. Minden improvizatív előadást végig-
nézett, amit aznap játszottunk a dráma-
órán, így látott engem is, majd a végén 
behívtak Földessy Margit irodájába, és 
megkérdezték, hogy lennék-e a kis her-
ceg. Én igent mondtam, és egy nappal 
később a szüleim már a Vidám Színpaddal 
tárgyaltak.

– Korábban olvastad már a regényt, 
vagy teljesen új volt számodra a törté-
net?

– Hallottam róla, de a színdarab előtt 
nem olvastam. Karácsonyra viszont meg-
kaptam a rendezőtől a könyvet, így el 
tudtam olvasni.

– Sokaknak kedvence ez a könyv. 
Milyen volt a te első benyomásod a tör-
ténetről?

– Ameddig a forgatókönyvet olvas-
tam, addig még nem állt össze a kép, ka-
var volt a fejemben, nem tudtam, hogyan 
fog ez a történet egy egyórás előadássá 
összeállni, de az utolsó egy hétben kivi-
lágosodott minden.

– Mi tetszett meg A kis hercegben?
– Nagyon régóta szerettem volna szí-

nész lenni, színpadon állni, és az tetszett, 
hogy teljesen tudtam azonosulni a kis her-
ceg karakterével. Olyan gondolatok van-
nak a darabban, amiket én is úgy érzek, 
gondolok. Nagyon összepasszolt minden.

– Mely gondolatok voltak ezek?
– Például hogy a felnőttek a sok mun-

kájuk miatt állandóan fáradtak és hajszol-
tak, ezért nem figyelnek eléggé sem a 
gyerekeikre, sem egymásra. Érthetetlen, 
hogy bár mindig rohannak, sietnek, még 

sincs idejük semmire. Állandó nyomás 
alatt élnek, hajtanak, és nem figyelnek a 
lényeges dolgokra. Persze biztosan van-
nak kivételek.

– Van kedvenc részed is?
– Az egyik kedvenc részem, amikor 

a kis herceg a rókával beszélget, mert 
tényleg fontos, hogy „jól csak a szívével 
lát az ember”, és „ami igazán lényeges, az 
a szemnek láthatatlan”. A másik, amikor 
a kis herceg elbúcsúzik a pilótától, akit 
időközben megszeretett, és igazi barát-
ság szövődött közöttük, és aki megérti, 
hogy miért aggódik a távoli bolygón ha-
gyott rózsájáért. 

– Ujlaki Dénes, aki a pilótát alakítja 
a darabban, úgy fogalmazott, hogy egy 
aranyhajú, tüneményes kisfiú és remek 
partner vagy a színpadon. Te hogyan lá-
tod őt?

– Nagyon kedves ember, pedig az 
elején azt hittem, rosszul fog elsülni, 
hogy én kezdőként ügyetlenkedem, és 
húzom majd az idejét a Jászai Mari-díjas 
színésznek. Nagyon izgultam, hogy majd 
kapok a fejemre, ha nem tudok valamit, 
de igazán jólesett, amikor kérés nélkül 
is segített elmagyarázni a próbák alatt, 
hogy miről szól a történet, és hogyan kell 
átélni a szerepemet. Türelmes, megértő 
és már a kezdetekkor segítőkész volt.

INTERJÚ I evangélikus Élet
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– Hány előadás van már mögöttetek?
– Tavaly december 6-án mutattuk be 

a darabot, azóta közel hússzor játszot-
tuk, és most két időpont van még előt-
tünk. Az egyik Pécsett a pécsi országos 
színházi találkozó előtt megrendezett 
családi fesztiválon, a másik pedig Kis-
várdán, a magyar színházak fesztiválján. 
Utána nyári szünet, és bár szeptember-
től is szeretnénk játszani az előadást, az 
azon múlik, hogy mennyit növök nyáron, 
és mennyire passzol még hozzám a sze-
rep alkatilag.

– A színészkedés, a darabbal való 
foglalkozás mellett egy másik fontos do-
logra is készültél az elmúlt időszakban: 
a konfirmációdra. Sikerült a két fontos 
eseményt összehangolni az életedben?

– Természetesen, de ez azért is volt 
könnyű, mert a színitanoda csütörtö-
ki óráira nem kell nagyon készülni, így 
tudtam tanulni a pénteki konfirmációs 
órákra.

– Hogyan kötődsz az evangélikus 
egyházhoz és a budavári gyülekezethez?

– Az egész családom evangélikus. 
Engem is itt kereszteltek a budavári 
templomban. És bár kevesen vagyunk 
evangélikusok, de ez a közösség nagyon 
összetartó. Jó idetartozni.

– Miért szeretsz ebbe a gyülekezet-
be járni?

– Nem tudom, ki hogy van vele, de 
az osztályban és mindenhol máshol min-
dig fel kell venni egy viselkedési formát, 
a legjobbat kell mutatni magunkból, itt 
pedig elfogadnak olyannak, amilyen va-
gyok. Itt nincs versengés, hogy én va-
gyok a legjobb, én vagyok a legokosabb, 
hanem én is okos vagyok, és te is okos 
vagy. Elfogadjuk a másikat, itt mindenki 
szeret mindenkit. Számomra ez a kötődés 
nagyon kellett, jólesik, hogy itt mások az 
értékek.

– Úgy hallottam, nehéz sorsú gyere-
keknek is segítetek, hogy láthassák az 
előadást. Ez miért fontos számodra?

– A gyülekezetben is hirdetem, hogy 
segítünk azoknak is jegyhez jutni, akik 
nem tudják megengedni maguknak a 
színházba járást. Apukám is szervezi 
ezeket a jótékonysági alkalmakat gyer-
mekotthonok árva lakóinak, különféle 
karitászszervezeteknek, alapítványok-
nak, gyermekgyógyászai klinikáknak, a 
legéndi – ott született és ott volt kántor – 
és az ősagárdi gyerekeknek, mert szeret-
nénk, ha ez a történet sokakhoz eljutna.

 Kézdi Beáta

evangélikus Élet I INTERJÚ

Antoine de Saint-Exupéry A kis herceg című regényében egy repülőgép-balesetet 
szenvedett pilótának a sivatagi magánya közepette (vagy inkább a képzeletében) 
megjelenik egy rejtélyes szőke, kíváncsi, tiszta szívű kisfiú, akinek meghökkentő a 
szemléletmódja (látja, hogy mi rejlik a felszín mögött: egy lerajzolt láda belsejében 
a bárányt), a lényegre tapintó bölcsessége, kritikája a környező bolygókon élő 
felnőttek furcsa világáról (amelyet ártatlan szemmel, értetlenül figyel), a szeretete 
és a felelősségtudata a barátaiért, akikkel kapcsolatba került, és akiket gondoz 
vagy megszelídített.

A B612-es kisbolygóról érkező kis herceg alakja rohanó, elüzletiesedett vilá-
gunk emberének ellenpontja, azé, aki azt hiszi, hogy a pénz, a munka, a karrier, 
az ész fontosabb, mint az odafigyelés, a törődés, a hűség és a becsület. „Ebben a 
darabban mindenki testközelből megérezheti, hogy a szeretet milyen sokrétű, és 
hogy ennek a gyakorlása mennyire fontos és nem magától értetődő dolog. A zene 
az élmény e dimenzióját szélesíti” – mondta Dénes Viktor, az előadás rendezője.
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Nem találnak igazi közösséget. A legtöbben azért jönnek el a 
templomba vagy egyéb alkalmakra, mert az életük más terüle-
tein megcsömörlenek a felszínes kapcsolatoktól, az üres fecse-
géstől és az élet terheitől, és vágynak az őszinte, mély kapcsolat 
lehetőségére egy közösségben. Aki épp ezt nem találja meg 
egy gyülekezetben, az máshol fogja keresni. A kereszténység 
mindig közösségben működött, soha nem az egyéni vallásgya-
korlásban. Senki sem akar hosszú távon energiát fektetni egy 
olyan területbe, ahol nem épül valódi kapcsolatokon alapuló 
közösség.

Nincs szükségük még több drámára. Épp elég dráma van az 
élet többi területén, senkinek sincs szüksége extra adagra be-
lőle. A gyülekezeti közösséget keresőknek olyan oázisra van 
szükségük, ahol a mindennapi élet konfliktusaitól mentesek 
lehetnek, de sokszor épp ellenkezőleg történik: a gyülekezeti 
élet csak még több feszültséget ad az életükhöz, különösen, 
ha valamilyen felelősséggel járó feladatot is vállaltak benne. 
Minden emberi csoportnak vannak konfliktusai, de úgy tűnik, 
hogy némelyik gyülekezetnek ezekből bővebben mértek. Az, 
hogy ezeket hogyan kezelik a közösségben, vannak-e megfe-
lelő konfliktusmegoldási módszereik, vagy szőnyeg alá söprik a 
problémákat, nagyban hozzájárul ahhoz, hogy hányan hagyják 
el a gyülekezetet. Ha a keresztény közösség csak a drámázás 

újabb helyszíne, nem pedig a Jézus által hirdetett béketeremtők 
otthona, akkor sokan a saját lelki egészségük védelme érdeké-
ben fognak elmenni.

Túl sok politika. A választási kampányok időszakát sokan lelki-
leg is rendkívül megerőltetőnek találják, hiszen ilyenkor a poli-
tika minden médiafelület, baráti, családi beszélgetés központi 
témájává válik. Nem csoda, ha az emberek belefáradnak ebbe, 
és nem akarnak még a gyülekezetben is az aktuálpolitikáról 
hallani. Főleg akkor, ha ott világosan kinyilvánítják, hogy kire 
kell szavazni. Ha nem akarjuk, hogy az eltérő véleményen lévők 
elhagyják a közösséget, akkor fel kell számolnunk a politikai 
nézetek alapján való megosztottságot. Jézus Krisztus követői-
nek körében sokfajta politikai nézetű ember megfért, és ez így 
is van rendjén, mert ez csak politika, nem pedig teológia. Ha 
el tudjuk fogadni a közösségünk politikai sokszínűségét, akkor 
hamar el tudjuk kezdeni együtt követni Jézust.

Magányosak. A kirekesztettség érzése különösen magányossá 
tesz. A szembesülés azzal, hogy nem lehet gond nélkül csatla-
kozni az adott közösséghez, mert a tagjai nem befogadóak, egy 
idő után a próbálkozás feladását eredményezi. A felismerés, 
hogy valakinek az istenképe, a hitről alkotott felfogása más, 
mint a gyülekezet többségéé, szintén a magányosság érzését 
erősíti. Látni, hogy néhányan hogyan lépdelnek előre a gyüleke-
zet vezetésének szamárlétráján, miközben másokat a közelébe 
sem engednek ezeknek a pozícióknak, csak még jobban erősíti 
a kívülállóságot. A kirekesztettség érzése pedig hosszú távon 
elviselhetetlen, és ha a kilépés egyet jelent a magányosság eny-
hülésével, akkor sokan inkább ezt választják.

Nem találják Jézust. Ha őszinték akarunk lenni magunkhoz, 
akkor be kell vallanunk: a legtöbben azért hagyják el a gyüle-
kezeteinket, azért utasítják el az intézményes egyházat, mert 
elsősorban Jézus iránt érdeklődnek, és nem érik be a torzított 
másával. Az egyház Jézus Krisztus teste! Olyan helynek kelle-
ne lennie, ahol az emberek szeretik egymást, megszólítják a 
kirekesztettet, szolgálják az idegent, az özvegyet, az árvát; ahol 
nem a hatalom irányít, ahol nem származás vagy nemek alapján 
ítélnek, s ahol az utolsókból lesznek az elsők.

Jézus történetét nézve látható: sokan az idejüket, energiá-
jukat nem kímélve, a veszélyeket is vállalva minden lehetőséget 
megragadtak, hogy időt töltsenek vele. Mi nem ezt szeretnénk 
elérni a gyülekezeteinkben? Ha olyan közösségeket tudnánk 
építeni, ahol Jézus valóban megjelenik, és amelyeket arról lehet 
felismerni, hogy úgy szeretik az emberek egymást, ahogyan Jé-
zus parancsolta, akkor nem lennének üres padsorok a templom-
ban. Mert azt az egyházat, amelyik valóban Krisztusra hasonlít, 
az emberek nem akarnák maguk mögött hagyni.

 KovácS BarBara

KÖTŐSZÓ-SZEMLE I evangélikus Élet

Miért lépnek ki az emberek 
az egyházból?
Még a jól működő gyülekezetekben is törvényszerű, 
hogy bizonyos időszakokban néhányan kilépnek a 
közösségből. A kérdésre, hogy ma miért hagyják el 
olyan sokan egyházunkat, természetesen elsősorban 
maguk a távozók szolgáltak magyarázattal. Érdemes 
sorra venni néhány jellemző és igen figyelemreméltó 
indokot az általuk felsoroltak közül.
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„A költészet kínálja a legmagasabb sza-
badságfokot” – írta a Vigilia Kiadónál 
megjelent Voltaképpen című kötetében 
Villányi László. A költő a szabadság és a 
szabadság hiányának kérdéséről úgy vé-
lekedett, hogy a belső szabadság kere-
sése, feltárása meghatározza a világiro-
dalom költészetét. Az elődök műveire is 
utalva a politikai szabadság fölé helyezte 
a lelki szabadságot: „A belső szabadság 
a fontos! Az ember belül szabad lehet, 
abba senki nem szólhat bele. Hiába jött a 
rendszerváltás, hiába változik a hatalom, 
a belső szabadság tiszta maradhat.”

József Attila Levegőt! című verséből 
idézve – „Az én vezérem bensőmből ve-
zérel!” – Szabó T. Anna hangsúlyozta: 
„Ott van szabadság, ahol bizalom van. 
Nem kell szeretni, az már nagyon nagy 
szó, a bizalom sokkal fontosabb.” A Ko-
lozsvárról, a diktatúrából Magyarországra 

költözéséről, annak a pályájára tett hatá-
sáról a költőnő elmondta: „Nagyon meg-
határoz a nyelv. Ez annak is köszönhető, 
hogy mennyire fontos volt a családon be-
lül az anyanyelv. Többnyelvű környezet-
ben nőttem fel, máig a versek muzsikája 
és a nyelvek dallama fontos nekem. Ezért 
lehettem zenei indíttatású költő.”

A beszélgetőtársak a kortárs művé-
szetről gondolkodva az ókori görög költő, 
Szimónidész gondolatának szellemében 
– „a költészet beszélő festészet, a festé-
szet néma költészet” – a társművészetek 
hatásáról elmondták, hogy komolyzenei, 
film- és dzsesszélményeik meghatározó-
ak, de a kortárs képző- és fotóművészet 
is nagy hatással van rájuk. Olyan inspi-
rációkat nyernek belőlük, amelyek több-
ször saját műveikben is megjelennek. 
Erre példa Villányi László Folyótól folyóig 
című kötete is – itt a költő a pályatár-

saknak és a szellemileg rokon elődöknek 
ajánlotta a versciklusát – vagy azok a ki-
állítások, irodalmi és zenei performance-
ok, amelyeknek mindketten rendszeres 
megnyitói vagy közreműködői. A kortárs 
líra kérdéséről a költők leszögezték: nem 
éreznek rivalizálást, sokkal inkább bíznak 
abban, hogy az alkotók egymás ihletőivé 
válnak. Majd kitértek a fiatalabb költő-
nemzedék által képviselt újító szellemi-
ség pozitívumaira is.

A Bibliáról vallva Villányi László az „Idő 
szerint” című írásából idézett: „A Bibliát 
mindig ceruzával a kezemben olvastam, 
megjelölve az általam költészetnek gon-
dolt sorokat, mert hát a Biblia: költészet 
(is).” A folyóirat-főszerkesztő szerint a köl-
tészet olyan magas szinten jelenik meg a 
Bibliában, ami által hitbéli élményt is kap 
az ember. Mint mondta, elképzelhető, 
hogy valaki „nem feltétlenül a hitbéli taní-
tások felől érkezik a hithez, hanem a költé-
szet felől”. A költők kinyilvánították, hogy a 
bibliafordítások meghatározók számukra. 
„A nyelvben való hitemet is megalapozta 
a bibliaolvasás. Először áttételeken ke-
resztül ismerkedtem meg a Szentírással. 
A templomban a Károli-fordítást hallot-
tam, és gyö nyörű volt” – elevenítette fel 
gyermekkori élményeit Szabó T. Anna. 

Az est az Ars Sacra fesztivál meg-
nyitójára írt Az ég zsoltára című Szabó 
T. Anna-vers szerzői felolvasásával zárult.

 GalamBoS ádám

(A disputa az asztali beszélgetések 
YouTube-csatornáján megtekinthető.)

Ahol a bizalom, 
ott a szabadság
Szabó T. Anna költő, műfordító és Villányi László költő, a győri Műhely 
című kulturális folyóirat főszerkesztője volt az Asztali beszélgetések el-
nevezésű sorozat vendége a Petőfi Irodalmi Múzeumban április 26-án. 
A József Attila- és más rangos díjakkal kitüntetett két művész egyebek 
mellett a pályakezdésről, a versírásról, a társművészetek egymásra hatá-
sáról, valamint a Biblia személyes és művészeti szerepéről is szót ejtett.
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A lelkészcsalád három kisgyermeke még 
nem reggelizett, annyira izgatottan vár-
ják az istentiszteletet. Együtt ülve az asz-
talnál van még idő pár gyors kérdésre a 
„csibés istentiszteletről”, amelyet egy hó-
napban egyszer nemcsak a gyerekek, de 
a felnőttek is várnak.

A kilencórai kezdet olyan, mint más 
istentiszteleten: mindenki szépen ül a 
padban. Azonban „Tamás bácsi”, aki az 
oltárnál köszönti a gyülekezetet, pillana-
tokon belül hívja is maga köré a kicsik, a 
picik és a nagyobbacskák – mintegy öt-
ven fő – lelkes csoportját. Igazi mocorgás 
kezdődik, gitáros fiatalok már játsszák is 

az első dalt, és kézzel-lábbal vígan elmu-
togatva énekelik együtt Isten örömére és 
dicsőségére.

Csibe és boci 
a szószéken
Az istentisztelet után Varga Tamás a 
kezdetekről mesél. Első szolgálati helye 
Rábaszentandrás. 2012. augusztus 15-e 
óta dolgozik itt, 2015 pünkösdje óta pe-
dig beiktatott lelkész. Sopronban volt ha-
todéves. Az elhívás előzménye, idézi fel, 
hogy a soproni líceumba járt, szerette a 
hittanórákat, jó szívvel emlékszik hitok-

tatójára, Budaker Dórára. Különös pál-
fordulásról nem tud beszámolni, „csak 
úgy engedtem a Jóisten szavának”. Az 
egyik legfontosabb feladatának azt te-
kinti, hogy minden korosztállyal megta-
lálja a hangot, hiszen mindenki más, és a 
hit útján is ki-ki máshol tart. Tamás eh-
hez különösen is kikéri mindig az isteni 
kegyelmet, hogy az igét hirdetve hangot 
találjon a rábízottakkal.

Hogy ehhez Isten adta tehetsége is 
van, mi sem bizonyítja jobban, mint a 
Mocorgó, ahol gyerekek-felnőttek egy-
forma lelkesedéssel vettek részt az is-
tentiszteleten. Őket, akik több környező 
településről havonta egyszer eljönnek 
„mocorogni”, már meg tudta szólítani. De 
kezdjük az elején: hogyan kerül a csibe a 
szószékre?

„A feleségem, Judit unszolására kez-
dődött az egész. Jó két évbe telt azon-
ban, míg Isten munkája megérlelődött 
bennünk. Kicsi ez a gyülekezet, törtük 
a fejünket, hogyan szólítsuk meg a gye-
rekeket. Ráadásul lelkészként egyedül 
vagyok, vállalni még plusz egy alkalmat, 
felkészülni, miegymás, szintén átgondo-

Mocorgás a templomban
Vasárnap reggel Rábaszentandráson ragyogó kora tavaszi napsütés fogad. 
A fiatal parókus lelkész, Varga Tamás barátságosan invitál a parókiára. Az 
egykori evangélikus sziget, a tanítólak és az evangélikus iskola épülete – az 
államosítás után mindkettő a helyi tanácsé lett – ma is áll. Az iskola jelenleg 
a Szanyi Katolikus Általános Iskola tagiskolájaként működik, a tanítólak 
pedig a helyi klubnak ad otthont. A templomudvar szélénél kút, amelyből 
ha nem is az élet vize, de különlegesen magas vastartalmú víz folyik. Rá-
baszentandrás korábban színevangélikus falu volt, most fele evangélikus, 
fele római katolikus – pont mint az itteni lelkészcsalád. Varga Tamással és 
feleségével, Varga-Patocskai Judittal elsősorban a helyi különlegesség, a 
Mocorgó istentisztelet apropóján beszélgettünk.



evangélikus Élet I XXXXXX

83. ÉVFOLYAM, 19–20. SZÁM I 2018. MÁJUS 20. I 29

evangélikus Élet I RIPORT

landó. De azt mondtam neki: jó, de kérem 
a segítségedet. Judit örömmel vállalta. Az 
ötlet eredetileg nem a miénk. Katolikus 
tévéműsorban láttuk meg a két bábot 
beszélgetni Kálmán atyával, innen lehet 
ismerős Csibe és Riska. Ezt látva fogal-
mazódott meg bennünk, hogy valósítsuk 
meg mi is ezt, átültetve a templomba, az 
istentisztelet keretein belül. Elneveztük 
az alkalmat Mocorgónak – a saját három 
gyermekünk révén is tudjuk, hogy nem 
könnyű lekötni a kicsiket egy bő fél órára, 
ha meg sem moccanhatnak –, s a három-
négy évesektől kezdve már aktívan részt 
vesz rajta minden apróság. Tavaly ősszel 
kezdtük, azóta havonta egyszer, egyre na-
gyobb létszám mellett tartjuk a Mocorgót. 
Az énekek, amelyeket választunk, lehe-
tőséget adnak a mozgásra, a játékra, az 
oltártérben való nyüzsgésre. A prédikáció 
alatt is körülöttem állnak, és kapnak bábu-
kat, rajzokat, mikor éppen mi kell az adott 
történet jobb feldolgozásához, megérté-
séhez. Csibe és Riska fent, a szószéken 
jelenik meg, és a kérdéseikkel vonják be 
a gyerekeket. Ők pedig amit tanulnak, azt 
azonnal el is magyarázzák a báboknak.”

Merthogy Csibe sokszor összezavarja 
a dolgokat, nem érti a történetet, néha 
meg túl izgága… Bizonyára fontos, hogy 
a humor is része legyen egy templomi al-
kalomnak – vetem fel.

„Igen, hiszen fontos, hogy jól érezzék 
magukat, otthonossá váljon számukra a 
templom, játékosan pedig sokkal köny-
nyebb valamit megtanulni. Az evangé-
liumi történeteket is úgy választjuk ki, 
hogy vagy az ünnephez kötődjenek, vagy 

gyerekszemmel kimondottan érdekesek 
legyenek. Most a nagyhetet vettük ép-
pen, de legutóbb a tizenkét éves Jézus 
története volt soron, s ez alkalmat adott 
beszélgetni arról, hogy ő is volt gyermek, 
hogyan játszott, mit kértek tőle a szülei 
otthon, volt-e olyan játéka, mint nekünk, 
és vajon miben különböznek tőle a mai 
kor gyermekei. Kiderült, hogy ő is fut-
kározott, barátai voltak, esküvőre járt, 
templomba ment… Ez mind közel hozza 
a gyerekek világához az evangéliumot. 
Csibével könnyen azonosulnak, mert 
a bábok feladata, hogy megkérdezzék, 
amit nem értenek – néha mi sem értünk 
mindent, csak nem merjük megkérdezni. 

A gyerekek önfeledten, velem és Csibé-
vel együtt értelmezik a tanulnivalót. Itt 
szabad visszakérdezni, nem baj, ha elsőre 
valami nagyon kusza, a végére minden a 
helyére kerül. Az, hogy a gyerekek vidá-
mak, felszabadultak, a legjobb, ami tör-
ténhet, hiszen ez az emlék felnőttkorukra 
is elkíséri őket. Azért van mindez, hogy a 
gyerekek is jobban átérezzék Csibe hely-
zetét, illetve Csibe a gyerekek helyzetét.”

Gyülekezetplántálás 
a legkisebbekkel
Az internet „áldása”, folytatja Tamás, hogy 
lehet reklámozni az alkalmat, jönnek hát 
Győrből is meg Szilsárkányból, Sopron-
németiből, Szanyból, nem csak evangé-
likusok, katolikusok is! Tamás szolgálati 
területe eléggé kiterjedt: az anyagyüle-
kezet, Rábaszentandrás „leánya” Sobor, 
az említett Szilsárkányé pedig Sopronné-
meti. Szany van a legközelebb, csak egy 
vasúti sín választja el Rábaszentandrástól.

A gyülekezetépítési feladatok ha-
mar megtalálták a fiatal lelkészt: a leg-
kisebbekre alapozva indult a Mocorgó, 
hogy ők később tényleg belenőjenek a 
gyülekezetbe, de a szomszéd lelkésszel, 
Weltler Gáborral nyári ökumenikus (!) 
napközis tábort is szerveznek, évről évre 
több résztvevővel. A tábor anno negyven 
fővel indult, legutóbb pedig Marcaltőről, 
Malomsokról és Tamás területéről ösz-
szesen már száznegyven gyermeket fo-
gadtak, katolikusokat is. Itt is az otthonos 
élmény nyújtása a lényeg. u
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Az elsődleges feladat: az élő kövek építé-
se mellett szükség volt parókiafelújításra 
is, megszépült a templom előtti tér, lezaj-
lott a parókiaudvar rendezése, és a gyü-
lekezeti ház tetőszerkezete is megújult, 
praktikus előtetővel. Nyaranta ugyanis 
ott remek főzőversenyt rendeznek, nagy 
beszélgetésekkel fűszerezve. Még várat 
magára a templomfelújítás – pénzkérdés, 
de bizakodnak, hogy megvalósul. 

A rábaszentandrási gyülekezet százöt-
ven egyházfenntartót számlál a környező 
településekkel együtt, Szilsárkány, Sobor 
és Sopronnémeti is százötven főt tesz ki 
– a két anyagyülekezet tud egy lelkészt 
eltartani. A gyülekezetek nem fogynak, 
a stagnálás jellemző leginkább, de volt 
felnőttkeresztelő is. S számítanak a kis 
„mocorgókra”, ami, látva a lelkesedésüket, 
nem tűnik álomnak. Tamás hangsúlyozza: 
a gyermekeken keresztül a nem aktív csa-
ládtagokat is meg lehet szólítani, bevonni 
a gyülekezetbe. Nem egy ilyen jó példa 
adódott már erre ittléte óta. 

Gyerekeknek, 
nem gyermetegen
Fontos, hogy a lelkész nem gügyögve 
beszél a gyermek-istentiszteleten. Csi-
be és Riska sem zavarja össze a kicsiket, 
következetesen használják a keresztény 
fogalmakat, a gyerekek feleleteiből lát-
szik, hogy szépen építkezve tanítja őket 
fiatal lelkipásztoruk. „Sokat készülünk 
minden alkalomra, figyelünk arra, hogy 
a gyerekek ne unják el magukat, de a lé-
nyeg benne legyen. És az Isten igéje is 
mindig megszólal. Ez alap: a Szentírásból 
mindig felolvasok egy-két verset. Judit a 
tartalmi háttérmunkán felül még a csi-
bés ajándékokat is elkészíti, mára pedig 
nyuszisimogatót is szervezett.”

A lelkészfeleség, Varga-Patocskai 
Judit katolikus. Hívő szülők gyermeke, 
öt testvérével igazi melegszívű, vidám 
nagycsaládban nevelkedett. Négy évig 
osztály- és padtársak voltak Tamással a 
líceumban, a barátságból szerelem lett, 
aztán házasság. Ökumenikus kettősük a 
katolikus–evangélikus faluban mintaér-
tékű. A kétdiplomás – környezetgazdálko-
dási agrármérnök és mérnöktanár – Judit 
nevetve számol be róla: Csibe és Riska 
megszemélyesítőjeként ősz óta új nevet 
is kapott a faluban: „Csibe néninek” hív-
ják, és ma már a boltban is előreengedik. 
A sok éneket, imádságot a szülői házból 
hozta. Számára ma már természetes, hogy 

evangélikus papné, annak idején már járt 
Tamással szuplikálni. De ha nincs Mocor-
gó, és ha az ideje engedi, a katolikus misé-
re is jár. Abba a templomba, amelyet néha 
vele együtt takarít Tamás. Nagyot néznek 
ilyenkor a hívek: „Jaj, hát, a lelkész úr…?” 
Természetesen mozognak mind a két fele-
kezetben. Előfordult – mesélik –, hogy Ju-
dit egyik vasárnapon felolvasó lett volna, 
de reggelre beteg lett, ezért elküldte maga 
helyett Tamást, és mindenki meglepetésé-
re a lelkész végezte a felolvasást. Igen jó 
üzenetük van ezeknek a kis mozzanatok-
nak az ötszáz lelkes faluban. 

A gyerekek – Benedek, Hanna és Fü-
löp – mindhárman evangélikusok. Judit 
nem csak szeret, pedagógusként tud is 
a gyerekekkel bánni, így testre szabott 
neki a csibenéniség. Saját gyermekei 
miatt kezdett el egy új gyerekalkalmon 
gondolkodni, ahol nem kell a szánk elé 
tartott mutatóujjal folyton azt suttogni a 
kicsiknek: pszt! A bábok – Csibe és Ris-
ka – olyan háziállatok, amelyeket a falusi 
gyerekek jól ismernek a háztájiból. Van 
egy leopárdbábjuk is – no, ő már nem 
annyira háztáji, de róla később. Lényeges 
eltérés Kálmán atya módszerétől, hogy 
ott a bábok játsszák el a történetet, itt 

pedig be van építve a párbeszédük, de 
a prédikáció, igeolvasás alatt figyelnek, 
tanulnak, mint a gyerekek. 

Az ökumené 
szellemében
Tamás szerint az ökumené csak alul-
ról építkezhet, ezért külön szerencsés a 
helyzetük, mert megkönnyíti az „átjárást” 
a hívek között is. „Ha a gyerekek a csa-
ládban élik meg az ökumenét, akkor ez 
lesz természetes számukra. Ez a jövő útja.” 
Isten megszólítása embereken keresztül 
történik, ami később beérik. „A vegyes 
házasságokból kis egyházunk számára 
sok jó is származhat Isten segítségével. 
Azt pedig, hogy egy-egy gyermekben mi 
játszódik le, és az mikor fog megérni, nem 
tudjuk, bízunk abban, hogy a növekedést 
az Úristen adja a gyermekek szívében. Az 
ökumenikus közös alkalmakon túl most 
nyáron közös ökumenikus zarándoklatot, 
»lelki kirándulást« tartunk. Mi emberileg 
elvetjük a magot, hirdetjük az igét, a jövőt 
pedig Istenre és az ő Szentlelkére bízzuk. 
Az idei tisztújításnál is azért imádkoz-
tam, hogy aktív presbitérium álljon ösz-
sze, amely jelen van vasárnaponként a 
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gyülekezet életében. Nagy részük ilyen, 
hála Istennek.”

A „jövő” addig is a rábaszentandrási 
templom oltárterében énekel, imádko-
zik, Jézusról beszél, és vígan mocorog. 
Az evangélikus Jakab család (képünkön) 
Szanyból jött, a három kislány, Kornélia, 
Norina és Abigél a kezdetektől rendsze-
resen látogatja az alkalmat. Már várják is 
a hónap második vasárnapját. A kérdésre, 
hogy miért szeretnek a csibés istentiszte-
letre járni, jön a válasz: „Mulatságos, jól 
érezzük magunkat, és a picik is megértik 
Jézus történetét. Sokat tanultunk már 
Tamás bácsitól, sokkal jobb így, mint ha 
végig a padban kéne ülni. Csibe és Riska 
pedig nem ért semmit, és ez mindig így 
van. Néha kinevetjük őket, máskor segí-
tünk nekik, és elmeséljük a történetet.” 
Abigél szerint Riska egy kicsit huncut. 
A legjobban eddig a tizenkét éves Jézus 
története tetszett nekik – mondják egy-
behangzóan. Az apró ajándékokat, mint 
például a kis imákat tartalmazó könyvjel-
zőt, nagy becsben tartják.

Az édesapa, Jakab Sándor hozzáteszi: 
először furcsa volt, hogy két báb beszél-
get a szószékről a lelkésszel és a gyere-
kekkel, de ez a játékos forma, a beleélés 
a gyerekeknek nagyon jó. Leköti őket, 
és sokkal jobban odafigyelnek a bibliai 
történetekre, az igehirdetésre is. Végül 
megerősíti: katolikus gyerekek is járnak 
ide a környező településekről.

A nagymama szerint…
Isten háza szent tér. Vajon nem sérti-e 
bárkinek az áhítatát az, hogy gyerekek 
ide-oda szaladgálnak, fel-felnevetnek, 
izegnek-mozognak, majd egyszer csak 
megjelenik egy boci és egy csibe, és izgá-
gáskodik a szakrális térben? – kérdezem a 
templomból kisereglő vidám gyereksereg 
és a felnőtt kísérők közepette. Bagarus 
Árpádné, Erzsike rábaszentandrási, négy 
unokája közül kettő messzebbről jött: Pá-
pakovácsiból. A gyerekeknek is nagyon 
tetszik Tamás bácsi „mocorgós” istentisz-
telete. A nagymama szerint nemcsak az 
evangéliumi történeteket tanulják meg 
a picik, hanem az alapvető fogalmakat is 
rögzítik a vidám, mutogatós énekekkel. 
Például az Emeld fel a kezed dal eseté-
ben a jobb kéz, bal kéz, jobb szem, bal 
szem mind újdonság az apróságoknak. 
A legkisebbik a négyből már várja, hogy 
„menjenek buliba”. Mira és Nóra szerint 
„szimpatikus Tamás bácsi és a Csibe is”. 

A nagymama a nyári evangélikus tábort 
is dicséri: „Oda is mind a négy jön, sőt 
még én is!” Más lelkészeknek is ajánlaná 
Erzsike a templomi környezetben való 
bábozós-tanítós módszert; saját tapasz-
talata szerint így lehet rávezetni a gye-
rekeket arra, hogy vasárnap reggelente 
örömmel induljanak a templomba. S ez a 
lelkesedés később is – adja Isten – meg-
marad!

A parókián természetesen a lelkész-
család gyermekeivel, a hatéves Bene-
dekkel és a négyéves Hannával is szót 
váltok. (Fülöp egyéves múlt, ő jelenleg 
még nem tud villáminterjút adni.) Nem 
titok előttük, hogy „Csibét anya bábozza”, 
Hanna például látta egyszer anya fejét 
a szószéken. Benedek előrevetíti, hogy 

hamarosan ő is beszáll a projektbe: az 
említett leopárdot anya segítségeként 
ugyanis ő keltené életre. Csintalankodni 
fog, tehát pont olyan lesz, mint saját be-
vallása szerint Benedek. Meg persze vic-
ces is, hiszen ő egy mókamester, mondja. 
A Csibe feladata, folytatja, „hogy kérdez-
zen apától”. Abban egyetértenek, hogy 
a gyerekek szeretik Csibét és Riskát, és 
így könnyebb megtanulni a története-
ket. Végül abba is beavat Benedek, hogy 
ha nem kosaras, akkor lelkész lesz, mert 
tetszik neki, hogy a nagybátyja, Gergő is 
pap lesz.

A szilsárkányi gyülekezet felügyelő-
je, Böjtös József huszonöt év sokirányú 
egyházi szolgálatát ezzel a ciklussal fejezi 
be, de aktív segítségét ígéri ezek utánra 
is. Szerinte is jó ötlet volt Csibét bevonni. 
A legkedvesebb emléke a húsz éve át-
adott, ezerhetvenegy nap alatt felépített 
(!) sopronnémeti templom. A tavaly ott 
kialakított emlékparkról, százharmincöt 
fa elültetéséről, de a szilsárkányi temp-
lom renoválásáról is mesél. Négyunokás 
nagyapa, rendszeresen hozza a kicsiket 
a csibés istentiszteletre, akik roppantul 
várják, készülnek rá. A hatéves már tud-
ja értékelni, nagyon tetszik neki. Utána 
meg is beszélik otthon, mit tanultak, mit 
mondott Tamás bácsi, mit kérdezett Csi-
be, Riska. „Szoktuk a tisztelendő úrral 

értékelni a munkát, ma is ötvenöten vol-
tak. És egyre többen jönnek. Egymásnak 
mesélik a gyerekek, hogy milyen jó itt.”

Szabad tehát a felügyelő úr szerint is 
bábozni Isten házában, pedig ő gyerekko-
rából szigorú tisztelendő úrra, feddésre, 
egy helyben ülős hittanórákra emlékszik. 
Még hozzáteszi: „Ma jó ez a szabad, mo-
corgós légkör. Erre talán idősebb koruk-
ban is emlékezni fognak. A gyerekek jó 
helyen vannak a templomban, jót tesz, 
ha bevonják őket az istentisztelet han-
gulatába.”

 Stifner-Kőháti Dorottya
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I tt találkoztunk először 1991-ben. 
A rendszerváltás utáni lendületben, 
ébredésben számtalan konferenciát, 

tábort, képzést szerveztünk. Jó néhányat 
a tiszadobi Andrássy-kastélyban és gyö-
nyörű parkjában. Itt működött egy állami 
gyermekotthon. A roma származású kis-
kamaszokat nem lehetett nem észreven-
ni. Programjaink alatt megálltak az ajtó-
ban, onnan figyeltek. Meghívtam őket a 
kézműves-foglalkozásokra, éneklésekre, 
előadásokra, az esti tábortüzekre. 

Kapcsolatunk, barátságunk évek múl-
va Budapesten is folytatódott. Mindig 
Zsolt volt a kezdeményező, a „motor”. Te-
lefonált, meglátogatott. Összehoztam őt 
az akkori roma önkormányzattal, amely 

azonnal vett tőle festményeket. A kelen-
földi gyülekezetben szerveztük meg élete 
első kiállítását. Később bekapcsolódott az 
ifjúsági közösségbe. Mindig hozott valami 
ennivalót a többieknek. Szép ünnep volt 
a keresztelője. Hívta, hozta társait, bará-
tait is sorban. Mentünk nyári táborokba 
a heterogén, lelki ébredést átélő ifjúság-
gal. Felsőpetényben, Nagybörzsönyben, 
Bagolyirtáson csodás időket kaptunk az 
Örökkévalótól. Születtek a festmények, 
grafikák, énekeltünk régi és új keresztyén 
dalokat és minden mást is. 

Kálmánt a nagybörzsönyi evangélikus 
templom mellett zubogó patakban keresz-
teltem meg, Tibit a Mátrában, szintén pa-
takban. És jöttek az esküvők, érkeztek a 
gyerekek is. Közben a kamaszok felnőttek. 
Sok küzdelem, siker, kudarc, tanulás, ima 
és mindezeket átjáró áldás következtében 
állnak a lábukon, felelős munkát végeznek, 
segítenek másokon. Zsolt megházasodott. 
Gyermeküket, Ádámot a Pilisben keresz-
teltük. Zsolt most is tele van ötletekkel, 
munkával. Galériát vezet, pályázatok se-
gítségével hátrányos helyzetű gyerekek-
nek szervez képzéseket, táborokat. Most 
költöznek kicsi belvárosi lakásból kertes 
házba, ahol műterme is lesz. Őáltala ismer-
tem meg Kicsót, Istvánt, Lacit, Sárkányt, 
Indiánt, Marát és a többieket. 

Kálmán, a Duna Tv egykori bemon-
dója roma szakkollégiumot igazgat, fest, 

verseket ír, két gyermeket nevel Mariann-
nal. Tibi diplomás grafikus, érzékeny, nagy 
művész. Jól énekel. Vele és a többiekkel 
is többször jártam börtönökben, hajlék-
talanszállón, gyülekezetekben. Most a 
tanári diplomát is megszerzi. 

Sanyi festő Záhonyban. Lakásokat, 
de szép képeket, ikonokat is fest. Vera 
lányuk ballagásán voltunk április 28-án 
a Nyíregyházi Zrínyi Ilona Gimnázium és 
Kollégiumban. Vera kislány korától fellép 
színdarabokban, musicalekben. A balla-
gás után elmentünk együtt Tiszadobra. 
Korábbi nevelőjük Angliában élő lányá-
nak volt könyvbemutatója (Wheeler-
Mezei Virág: Reményt adó élet – igaz és 
megható történet a szeretet és a hit át
formáló erejéről). Virág nagy utat járt be. 
A valamikori tiszadobi diáklány Angliába 
ment férjhez. Kisfiuk ötévesen elhunyt. 

„Tisztában vagyok a ténnyel, hogy na-
gyon különleges Luke. Megmutatta ne-
kem, hogy nem kell megijedni semmitől. 
[…] Luke lelke hatalmas, és megtanultam, 
hogy bármi történik is vele, illetve velünk 
– akár a halál is –, minden rendben lesz. 
Isten soha nem hagy el. Soha!”

Legalább százötvenen jöttek el a kötet 
bemutatójára. Kálmán mondott beszédet, 
Tibi keresztyén dalokat énekelt. A szerző 
édesanya jóbi szavakat mondott, amelye-
ket átjárt az ajándékba kapott hit.

Újra Tiszadobon voltunk. A fiúk felnőt-
tek, felelős férfiak lettek. A szívem alig bírta 
elhordozni a hallottakat, látottakat. „…bár a 
szívünk elítél, Isten mégis nagyobb a mi szí
vünknél, és mindent tud.” (1Jn 3,20) 

Újra Tiszadobon
Szeverényi János jegyzetlapja

‚‚
‚‚Sok küzdelem, siker, 

kudarc, tanulás, ima 
és mindezeket átjáró 
áldás következtében 
állnak a lábukon, fele-
lős munkát végeznek, 
segítenek másokon.
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‚‚
– Mit jelent a 21. században békéscsabai 
evangélikusnak lenni?

– Minden nap minden percében ar-
ra törekszem, hogy hozzávetőlegesen 
ugyanazt jelentse a számomra, mint amit 
jelentett háromszáz évvel ezelőtt, amikor 
az őseink a várost alapították, vagy két-
száz évvel ezelőtt, amikor a Nagytemplo-
mot építették. Hiszem, hogy megvannak 
azok az alapértékek, amelyek állandóak, 
viszont azt is látom, hogy bizonyos dol-
gokban alkalmazkodnunk kell a kor kihí-
vásaihoz. Sokan próbáljuk a háromszáz 
éves csabai hitet, a munkaszeretetet a 
mai korba applikálni.

– Melyek ezek az állandó értékek?
– Amikor 1718-ban őseink Békés-

csabára érkeztek, akkor nem volt má-
suk, mint a töretlen hit, kezükben pedig 
az evangélikus szlovák énekeskönyv, 
a Tranoscius. Mindennapjaikat a tenni 
akarás és a munkaszeretet hajtotta. Azt 
gondolom, hogy ezek olyan maradandó 

értékek, amelyekből ma is meríthetünk: 
ha van egy cél, amelyet el akarunk érni, 
azért dolgozunk, és utána hálát adunk az 
Istennek.

– Mit jelent az ön életében a hagyo-
mánytisztelet?

– Ez tölti ki az életemet. Minden 
embernek szüksége van olyan origókra, 
ahonnan kiindulva szemléli a világot. Így 
tudja saját személyes sorsát „igazítgatni”. 
Nekem a békéscsabai evangélikus szlo-
vák identitás számít ilyen alapnak. Ez az 
élet minden területén nagy segítségemre 
van.

– Fiatalon fedezte fel evangélikus 
szlovák gyökereit. Mit jelentett ez ak-
kor?

– A tinédzser keresi a helyét a világ-
ban. Vannak természetesen otthonról 
hozott értékek, de a lázadó, felnövekvő 
lélek egy ideig el akar szakadni ezektől a 
családi konvencióktól, és újat szeretne al-
kotni. Ilyen időszakom nekem is volt, de 

idővel rájöttem, hogy nem kell ezektől el-
szakadni, hanem újra kell értelmezni őket. 
Minden adott a hagyományainkban ahhoz, 
hogy megtaláljuk a saját identitásunkat. 
Az evangélikus identitásom és a csabai 
szlovák identitásom kéz a kézben jár. Bé-
késcsabán ez a kettő elválaszthatatlan 
egymástól, ezen alapul a háromszáz éves 
múltunk, és azt gondolom, hogy a jövőnk 
is. A saját és közösségi identitásunk akkor 
lesz teljes, ha ezt megbecsüljük.

– Több magyarországi szlovák szer-
vezetben dolgozik, a Magyarországi 
Szlovák Fiatalok Szervezetének elnöke. 
Évente több száz fős ifjúsági tábort szer-
vez, és számos nemzetiségi rendezvényt 
is lebonyolít. A fiatalok számára miként 
lehet ma vonzóvá tenni a szlovák hagyo-
mányokat? u

Jövőnk záloga: a hagyomány
Az is egyfajta lázadás, ha más vagy, mint a többség! – mondja a szlovák 
evangélikus identitására büszke Kiszely András. A Magyarországi Evan-
gélikus Egyház Országos Irodájának munkatársát a ma is élő békéscsabai 
szlovák hagyományokról, a nemzetiségi létről, a város történetét bemu-
tató képregényről és a fiatalok megszólításáról is kérdeztük.
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– Az egyre jobban érték nélkülivé 
váló világunkban nehéz átadni a hagyo-
mányon alapuló identitás értékét. Ez egy 
pozitív értelemben vett folyamatos harc, 
amelynek során egyszerre kell megküz-
denünk saját magunkkal és a fiatalok igen 
magas ingerküszöbével. Azt próbáljuk ve-
lük megértetni, hogy az is egyfajta láza-
dás, ha más vagy, mint a többség. Már 
evangélikusnak lenni is eltérést jelent 
a többségtől, de ezen belül szlováknak 
lenni külön kuriózum. A fiataloknál na-
gyon sokszor sikert érünk el azzal, hogy 
rádöbbentjük őket: ha ebben részt vesz-
nek, akkor már mást képviselnek, mint 
a többség.

– A régi szlovák hagyományokról 
számos feljegyzés született. Milyen élő 
evangélikus szlovák hagyományok van-
nak ma Békéscsabán?

– A mi liturgiánk közel háromszáz 
éves, és bár kicsit változott az évszá-
zadok során, de azóta is archaikus. Ez 
olyan kuriózum, amilyet máshol a vilá-
gon, még az alföldi szlovákságon belül 
sem használnak már. Ezenkívül csak Bé-
késcsabán énekelünk a régi szlovák éne-
keskönyvből. A régi cseh nyelvű liturgiát 
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is már csak nálunk használják. A lelkész 
az imádságoktól kezdve a teljes liturgiát 
végigénekli, amire a gyülekezet még ma 
is szlovákul reflektál. Mindez mutatja, 
hogy a békéscsabai egy nagyon összetett 
gyülekezet, komoly hagyományokkal. 
Ugyanakkor ennek a szeretetét nehéz 
megéreztetni a fiatalokkal. De van erre 
is példa. Nagypénteken egy régi passióol-
vasást elevenítettünk fel, és erre az alka-
lomra a gyülekezeten túl további harminc 
fiatal is eljött, mert érdekelte őket.

– Az ifjúság és az érdeklődők meg-
szólításának másik módja az a település 
történetét feldolgozó képregény, amely-
nek ötletgazdája és szerzője is ön.

– Mivel az évforduló kapcsán a város-
ban a fókusz egy kicsit eltolódott a szlo-
vák evangélikus gyökerektől, ezért pá-
ran csabai fiatalok úgy döntöttünk, hogy 
indítunk egy Csaba300 című projektet, 
amely vissza akarja helyezni a hangsúlyt 
a szlovák evangélikus kiindulópontra. Eh-
hez nem mindennapi eszközöket vetünk 
be, így többek között képregényben dol-
gozzuk fel Békéscsaba történetét. Ebben 
hangsúlyos fejezetként szerepel a csabai 
és a szlovák identitás kibontása. Külön-
böző képregénykockákon keresztül tár-
juk fel Békéscsaba múltját, a városalapí-
tástól a nagy történelmi mérföldköveken 
át máig jeles lakókat is bemutatunk. Így a 
képregényben szó lesz az első békéscsa-
bai szlovák evangélikus püspökről, Sze-
berényi Gusztávról, de Tessedik Sámu-
el lelkész élete is olvasható lesz benne. 
A kronologikusan felépülő, a nagy csabai 
árvizet is bemutató, év végére megjelenő 
képregényben az idén hetven éve lezaj-
lott csehszlovák–magyar lakosságcserét 
is megjelenítjük majd.

– Mi a Csaba300 projekt célja?
– Hogy felelevenítsük és élővé te-

gyük a régi békéscsabai tradíciókat. 
Ezeket nem színházi előadásként, hanem 
interaktívan újra előadjuk, így ez nem-
csak a hagyomány őrzése, hanem újrate-
remtés és újraélesztés is. Nagypénteken 
például – úgy, ahogy elődeink is tették 
– a Fő téren lévő kútnál mosakodtunk. 
A békéscsabai Nagytemplomot helyi 
szlovák kifejezésekből szófelhő formájá-
ban állítottuk össze, és ezt később pólók-
ra nyomtatjuk. A rendezvény csúcspont-
ja a július 7-i ünnepség keretében lesz, 
erre külön sátorral és számos program-
elemmel készülünk. Már tapasztalható a 
kezdeményezésünk pozitív fogadtatása, 
egyre többen jelzik, hogy szeretnének 

csatlakozni. Öröm, hogy nemcsak fiatalok 
jönnek, hanem az idősebbek is örülnek, 
azt mondják, „de jó, hogy végre újra lehet 
a hagyományainkról beszélni!”, vagy „mi-
lyen jó, hogy újra büszkén fel lehet vállal-
ni, hogy békéscsabai szlovákok vagyunk”. 
Ami különösen nagy öröm, hogy ha nem 
is nagy számban, de megnövekedett a 
szlovák istentiszteletre járók száma is.

– Békéscsabáról beszélgetünk, de 
Budapesten, egyházunk országos iro-
dájában ülünk, mert itt dolgozik. Mi itt a 
feladata, és mit jelent az, hogy az evan-
gélikus egyházban dolgozik?

– Nagyon nagy megtiszteltetés az 
országos iroda alkalmazottjának lenni. 

Szolgálatnak élem meg ezt is, és áldás szá-
momra, hogy itt lehetek. Családom szá-
zadokon keresztül presbiterként, kántor-
ként vagy kurátorként [felügyelő – a szerk.] 
szolgálta Békéscsabán az egyházat, így ez 
a munka számomra a családi tradíció foly-
tatása is. Külön öröm, hogy a pályázati és 
fejlesztési osztályon belül mi koordináljuk 
a békéscsabai evangélikus Nagytemplom-
nak és környezetének felújítását. Kitün-
tetés, hogy kicsit is része lehetek ennek 
a folyamatnak. A Nagytemplom ugyanis 
nemcsak nekem, hanem még a templom-
ba nem járó csabaiaknak is egy olyan köz-
pont, amely az életünk része.

 GalamBoS ádám
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Külmissziói konferencia. Szeretettel értesítjük, hogy az Evan-
gélikus Külmissziói Egyesület július 5., csütörtök délután 15 
órától július 8-ig, a vasárnapi ebéddel befejezve tartja éves 
nyári konferenciáját Piliscsabán, a Béthel Evangélikus Missziói 
Központban. Mottója: Árral szemben… A konferencián részt 
vesz partnerszervezetünk, a bajor Mission EineWelt Afrika-
referense és egy misszionáriusa is. Idén nyáron rendhagyó 
módon szombaton családi napot szervezünk, amelynek prog-
ramjaira szeretettel várjuk – akár egy napra is – a külmisszió-
barát családokat. A konferencia másik különlegessége, hogy 
vendégül látjuk az április végén fiatalok részére meghirde-
tett külmissziós vetélkedő nyerteseit. Részleteket az ekme.
lutheran.hu honlapon olvashatnak hamarosan. Jelentkezni 
június 15-ig lehet Trifán Krisztinánál az ekme@lutheran.hu 
e-mail-címen, illetve a 20/334-1737-es telefonszámon.

Ökumenikus lelkészi és munkatársi konferencia Révfü-
löpön. Szeretettel hívjuk a testvéreket ez évi lelkészi (és 
munkatársi) missziói konferenciánkra, amelyet Révfülö-
pön, az Ordass Lajos Evangélikus Oktatási Központban 
(8253 Révfülöp, Füredi út 1.) tartunk június 25–29. kö-
zött. A konferencia témája: „Tegyetek tanítvánnyá minden 
népet…” (Mt 28,19a) – Az evangelizáció gyakorlata. Jelent-
kezési határidő: június 8. A jelentkezési lap a Magyaror-
szági Egyházak Ökumenikus Tanácsa (MEÖT) honlapján 
(Meot.hu) megtalálható letölthető formátumban. A jelent-
kezési lapokat a következő elérhetőségek valamelyiké-
re kérjük visszaküldeni. Postacím: MEÖT „ökumenikus 
missziói konferencia”, 1117 Budapest, Magyar tudósok 
körútja 3.; fax: 1/371-2691; e-mail-cím: oikumene@meot.
hu. Az evangélikus lelkészek számára a teljes részvételi 
díjat (28 ezer Ft), a gyülekezeti munkatársak és hitoktatók 
számára a részvételi díj felét (14 ezer Ft) az evangélikus 
egyház téríti meg. 

 Dr. fischl Vilmos főtitkár 
Magyarországi Egyházak Ökumenikus Tanácsa

Program. Hétfő: 16 órától érkezés, a szoba elfoglalása • 
18.00: vacsora • 19.00: igehirdetés – Szeverényi János, 
az evangélikus egyház országos missziói lelkésze. Kedd: 
8.00: imaközösség – Szeverényi János • 8.30: reggeli • 
9.15: igetanulmány (2Kor 5,14) – dr. Fischl Vilmos evangé-
likus lelkipásztor, MEÖT-főtitkár • 10.00: szünet • 10.30: 
előadás: Az egyéni evangelizáció – Révész Árpád baptista 
lelkipásztor • 11.15: szünet • 11.30: korreferátum – Pin-
tér Imre pünkösdi lelkipásztor, a Magyar Pünkösdi Egyház 
(MPE) alelnöke • 11.45: fórum • 12.30: ebéd • 17.00: 
csoportfoglalkozások • 18.00: vacsora • 19.00: igehirde-
tés – Szeverényi János. Szerda: 8.00: imaközösség – Pin-
tér Imre • 8.30: reggeli • 9.15: igetanulmány (Lk 7,36–50) 
– dr. Khaled A. László metodista szuperintendens • 10.00: 
szünet • 10.30: előadás: Nem lelkészi evangelizáció – dr. 
Garádi Péter, az Evangélikus Belmissziói Baráti Egyesület 
elnöke • 11.15: szünet • 11.30: korreferátum • 11.45: 
fórum • 12.30: ebéd • 17.00: csoportfoglalkozások • 
18.00: vacsora • 19.00: igehirdetés – Szeverényi János. 
Csütörtök: 8.00: imaközösség – Gyurkó József metodista 
lelkipásztor • 8.30: reggeli • 9.15: igetanulmány (ApCsel 
16,11–15) – Pataky Albert pünkösdi lelkipásztor, az MPE 
elnöke • 10.00: szünet • 10.30: előadás: Az evangelizáció 
mint integráció – Hajdú Zoltán Levente szóládi református 
lelkipásztor • 11.15: szünet • 11.30: korreferátum • 
11.45: fórum • 12.30: ebéd • 17.00: csoportfoglalkozá-
sok • 18.00: vacsora • 19.00: igehirdetés – Szeverényi 
János. Péntek: 8.00: imaközösség – Nemeshegyi Zol-
tán baptista lelkipásztor, a Baptista Teológiai Akadémia 
docense • 8.30: reggeli • 9.15: igetanulmány (ApCsel 
2,14–36) – Papp János baptista lelkipásztor, a Magyar-
országi Baptista Egyház elnöke • 10.00: szünet • 10.30: 
úrvacsorai istentisztelet – Gyurkó József metodista lelki-
pásztor • 12.00: ebéd – elutazás. Csoportvezetők: Gyur-
kó József, Nemeshegyi Zoltán, Pintér Imre, Prókai Árpád, 
Szeverényi János.

HIRDETÉS I evangélikus Élet
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– Oikosz. Ezzel a görög szóval kezdődik 
A hálás élet művészete – Bevezetés az 
ökoteológiába című könyve. A szó jelen-
tése: ház. Ez a társadalom alapsejtjét 
jelöli, ahogy fogalmaz: „Ezen múlt a kö-
zösség boldogulása is.” Mennyire érvé-
nyes ez ma?

– A mai társadalmak szerkezete már 
messze nem tükrözi ezt a mintát. Mos-
tanában atomizálódó, individualizálódó, 
mozaikmentalitáson alapuló társadalma-
kat hozunk létre annak ellenére, hogy az 
ember „eredeti” állapota a közösségi lét. 
Lehet, hogy ha sok időnk lenne rá, meg-
találnánk a tömegesen elszigetelt élet 
titkát. De hogy mennyire nincs időnk 

kényelmes kísérletezgetésre, arról szól-
nak a napi hírek.

– Mire gondol?
– Biztos vagyok benne, hogy az ag-

resszivitás különféle formái mögött az 
esetek jelentős részében az elkülönü-
lés szándéka vagy története áll. Az így 
kialakuló helyzet nem feltétlenül függ 
a népsűrűségtől, viszont próbára teszi 
együttélési kultúránkat. Az általunk lét-
rehozott technikai világ elvileg a megélés 
és együttélés hatékonyságát lenne hiva-
tott szolgálni. Ma mégis sokfelől szoron-
gat és részben el is zár már attól, hogy 
felismerjünk és helyén kezeljünk számos 
nélkülözhetetlen, természetes vágyat és 

szemléletet. Érdekes példája ennek a 
természetközeliség. Az emberi alkalmaz-
kodóképesség egyik nagy előnye, hogy 
viszonylag mostoha körülmények között 
is kibírjuk egy ideig. Ezért a képességün-
kért viszont nagy árat fizetünk. Például 
hiába magyarázzuk meg magunknak ész-
szel, hogy gazdaságilag milyen előnyös 
lenne betonfelületekkel borítani a lehető 
legtöbb városi parkot, az orvosi leletein-
ken olvasható növekvő számú kedélybe-
tegség erről nem nagyon akar tudomást 
venni. A görögök olyan választ adtak az 
oikosz fogalmával az ember alapkapcso-
latainak egészséges megélésére, amelyet 
még az európai, köztük a magyar kultúra 
is jól ismert egy évszázaddal ezelőtt.

– Ezt a szemléletet a mai fogyasztói 
világ a régmúltba helyezi, de a valóság-
ban ez nem is olyan távoli tőlünk…

– Egy kortárs írónk mesélte, hogy 
megtalálta nagyapjának régi feljegyzése-
it: azt írta, hogy amikor visszatér a frontról, 
pénzt gyűjt és házat épít majd. Vissza is 
tért, félre is rakta a pénzt, és amit először 
megépített, az egy istálló volt. Tudta jól, 
hogy az istállóban az ember is ellakhat, 
egy lakásban azonban az állatnak nincs 
helye. Érdekes, hogy néhány emberöltő-
vel ezelőtt még úgy gondolkoztunk, hogy 
az embernek van helye az állat mellett, 
ugyanakkor az állatnak az ember körüli 
gazdaságban van helye, és ez így fenntart-
ható. Ez nekünk ma furcsa, de évezrede-
ken át ez volt az élet szabálya. A legtöbb 
ember mai állatélménye kimerül a lexikális 
ismeretek, a „jaj, de cuki!” és a „jaj, de bü-
dös!” kapcsolati háromszögben. Elődeink 
ezzel szemben jól tudták, hogy az ember 
rá van utalva az állatokra és a növények-
re. Ma úgy gondolkodunk, hogy elég ne-
künk a négy fal, amelyek között élünk, és 
a falak között az egyre rafináltabb funk-
ciókra képes tévé. Furcsaságnak érezzük 
a lovasterápiát vagy az állatsimogatásban 
rejlő gyógyító erőt, és nem nagyon értjük 
az erdő emberi többletét. u

evangélikus Élet I INTERJÚ

Megajándékozottként 
hálásan élni
Béres Tamás professzor a talpra állni képes társadalomról 

Hogyan tekintünk a teremtett világra és abban a saját helyünkre? Van-e 
a kereszténységnek feladata egy, a természetért és a másik emberért 
felelős etika kialakításában? Miként nézhetünk szembe a globálisan ve-
szélyes életmódjainkkal? Mi lehet a teremtésre való reakciónk? Sok egyéb 
mellett ezeket a kérdéseket jártuk körül dr. Béres Tamás professzorral, 
az Evangélikus Hittudományi Egyetem Rendszeres Teológiai Tanszékének 
vezetőjével A hálás élet művészete című könyve kapcsán.
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– A keresztény embernek kötelessége a 
természet óvása és ápolása. A fenntart-
hatóságról való gondolkodás ugyanak-
kor nem jelenik meg olyan markánsan 
a gyülekezetek hétköznapjaiban, mint 
ahogyan az ebből következne. Miért?

– A természetet ki lehet zárni az éle-
tünkből rövidebb-hosszabb időre, de 
ezzel mindig mi járunk rosszul. A termé-
szetvédelem lényege az embervédelem. 
Azért kellene elég bölcsen berendeznünk 
az életet a földön, ápolni kapcsolatainkat, 
és akit csak lehet, megtartó kapcsolatépí-
tésre gyámolítani, mert ez felel meg a te-
remtés rendjének. Sokszor az egyszerűbb 
utat választjuk, és inkább eltechnizáljuk a 
kereszténységet magát is. Technikai jel-
legű szakkifejezésként kezdünk beszélni 
a megtérésről, a Bibliá ról meg a gyüleke-
zetépítésről ahelyett, hogy a Jézus-kö-
vetés lelkületét keresnénk, és tennénk 
meg mindent általános érvényre jutásá-
ért. A környezetünk tudatos építésének, 
az embervédelemnek az alapjai nagyon 
hangsúlyosak a Bibliában és a teológi-
ai hagyományokban. Ám hogy valóban 
kapcsolatépítésre kerülhessen sor, ahhoz 
nélkülözhetetlen lenne a megbízható, 
fenntarthatósággal kapcsolatos szakmai 
források ismerete és használata is.

– Régóta beszélünk arról, hogy va-
lamit nagyon másként kellene csinálni, 
de még mindig nem tartunk ott, hogy 
tényleg máshogyan éljünk.

– Valóban így van. Terjedelmes tu-
dományos művek szólnak ennek ma-
gyarázatáról részben kommunikációs 
problémák, részben a kényelemszeretet, 
részben a rövid távú nyereség, részben a 
mesterségesen fenntartott feledékeny-
ség oldaláról. Etológiai és teológiai ma-
gyarázatot is találunk természetesen. Az 
ember, akit az utánzási hajlama miatt a 
„legnagyobb majomnak” nevez Csányi 
Vilmos etológusprofesszor, tetteit te-
kintve is csoportosan szeret mozogni. Az 
utánzásban pedig nem az erkölcs játsz-
sza a főszerepet, hanem fajunk ösztö-
nei. A teológia rámutat ugyan arra, hogy 
a bibliai erkölcsiség a saját önzésünkön 
való felülemelkedés útján át vezetne, de 
a keresztény hitélet számos esetében ké-
nyelmesebbnek látszik tálcán kínálni egy-
másnak a megbocsátás steril igéit, mint 
megélni a bűnbánat és a bűnbocsánat 
életformáló erejének lehetőségét. És ak-
kor a pénz szerepét még nem is említet-
tük. Tizenöt évvel ezelőtt nagyon büsz-
kék voltunk arra, hogy a hazai egyházak 

közül épp az evangélikus nyitott először 
környezettudatos termékeket áruló és a 
közvetlen kereskedelmet támogató bol-
tot Budapesten, de ez a kezdeménye-
zés pénzszűke miatt hamar elhalt. Nem 
véletlenül írta le az Európai Keresztény 
Környezetvédelmi Hálózat a kétezres 
évek közepén, hogy a környezetünkkel 
kapcsolatos kérdéseket az egyházak le-
hetőség szerint akkor is kezeljék kiemelt 
ügyként, ha történetesen nincs rá elég 
pénz. Jelenleg sincs mindenütt azonos 
mértékben szem előtt ez a kérdés, de 
mindhárom egyházkerületünk vezetői 
folyamatosan támogatták-támogatják 

a kibontakozását. Aki ma Magyarorszá-
gon tényleg többet szeretne tudni arról, 
hogy az egyházak egyenként és együtt 
mit tesznek és mit tehetnének még a 
fenntarthatóságért, számos fórumon, 
honlapon és kiadványban megtalálja az 
erről szóló információkat.

– Az elmúlt évtizedekben szinte 
megszámlálhatatlan nyilatkozat szü-
letett a túlfogyasztás ellen. A könyvé-
ben az Egyesült Nemzetek Szervezeté-
nek Föld-csúcstalálkozóján túl számos 
ilyenről olvashatunk, ugyanakkor ha 
körbenézünk, azt látjuk, hogy a pozitív 
előremozdulás még várat magára. Mi az 
akadály?

– Ennek elsősorban lélektani okai van-
nak. Sokan már azelőtt le tudják magukat 
beszélni mindenfajta jobbításról, mielőtt 
nekifognának. Nem könnyű új utakat vál-
lalni, és keresni még nehezebb. A könyv-
ben is említek ilyeneket. Az egyik legelter-
jedtebb téves vélekedés például sokszor 
úgy fogalmazódik meg, hogy „akárhogy 
élünk is, minden az Úr akaratából törté-
nik; ha úgy akarja, élhető marad a világ, 
ha pedig nem, akkor meg úgysincs mit 
tennünk”. Ilyen fatalista gondolkodással 
nem leszünk képesek bármit is tenni élet-
körülményeink jobbításáért sem a közvet-
len környékünkön, sem az ajándékba ka-

pott, gondjainkra bízott Földért. Sokszor 
az a gond, hogy a lehetséges lépéseket 
azért nem tesszük meg, mert túlságo-
san pici dolgoknak gondoljuk, és leraga-
dunk a technikai részleteknél. Ahelyett, 
hogy élnénk lehetőségeinkkel, inkább azt 
mondjuk, hogy az biztosan nem elég, ha 
holnaptól csak én használok kevesebb 
nejlont, és itt el is bukott az ügy. Amikor 
látjuk az óceánokban a szemétszigeteket, 
akkor esetleg felsejlik bennünk, hogy talán 
az enyém is ott van közöttük, de ez alig 
hat meg valakit. Érdemes lenne itt jobban 
figyelni Luther gondolataira, aki szerint a 
hála nem csupán érzés, hanem aktív cse-
lekvés is.

INTERJÚ I evangélikus Élet
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– A kötetben fontos tényezőként 
esik szó az egyéni felelősségről és ezzel 
kapcsolatban a bázisközösségek fontos-
ságáról is. Mit jelentenek ezek?

– Az ember alapvetően másokra utalt 
közösségi lény. Egyedül nem vagyunk ha-
tékonyak, és nincs kellő információnk. Ha 
valaki ma arra kíváncsi, egyedül mit kel-
lene tennie ahhoz, hogy hatékonyabban 
tudja védeni a környezetet, akkor infor-
mációtengerben találja magát, amelyből 
nem vagy alig tudja kiszűrni a választ. En-
nek sokszor manipulatív okai is vannak. 
Ezért van szükség azokra a közösségekre, 
ahol ismerik ennek az elvét is. Az euró-

pai politikai hagyományban ezt a funk-
ciót általában a civil szervezetek végzik 
el. Ma Magyarországon a civil szervezeti 
kultúra az állami rendelkezések követ-
keztében gyakorlatilag nem tud fejlődni. 
Ez azért jelent nagy problémát, mert a 
környezeti tanulmányokban gyakran em-
lített reziliencia, a talpra állás képessége 
az önálló helyi kezdeményezéseken ala-
puló közösségekben alakítható ki. Nagy 
eredmény, hogy az utóbbi években a kör-
nyezettudománynak egyre jelentősebb 
helye van az oktatásban; hogy a Nemzeti 
Fenntartható Fejlődési Tanács célul tűzte 
a szemléletváltozás elősegítését a társa-
dalom minden szegmensében, és hogy a 

Köztársasági Elnöki Hivatalban létrejött a 
Környezeti Fenntarthatóság Igazgatósá-
ga, de a kisközösségek önkezdeményező 
erejét hosszabb távon nem nélkülözheti 
egy megerősödni vagy talpra állni képes 
társadalom.

– Az utolsó fejezet a háláról és a 
megajándékozottságról szól. Mennyire 
éljük meg a megajándékozottságunkat 
ahhoz, hogy hálásan és felelősen tekint-
sünk a világra?

– A hála szemlélet, amelyre el lehet 
jutni. Feltehetjük a kérdést, hogy a ke-
reszténység mi maradandót alkot. Ne-
héz ezt múlt időben feltenni, mert bár a 
tradíció lényeges, de azért mindig létre-
hozunk valami újat is. Kevésnek tartom, 
hogy rámutassunk a múlt egy pontjára, 
és azt mondjuk, hogy ott létrejött már 
minden, ami az egyház számára lényeges 
és fontos. Az egyház az időben folyama-
tosan élő közösség, és még a bibliai Jé-
zus-történet is szüntelen megértést igé-
nyel részünkről. A keresztény gondolko-
dás és életfolytatás történetében vannak 
olyan pontok, ahol a hála kerül előtérbe. 
Nem ez az egyetlen út természetesen, 
de úgy gondolom, ez volna az egyik leg-
erősebb eszközünk a jelenlegi, globáli-
san veszélyes életmódjainkkal való aktív 
szembenézésre. A keresztény elmélyülés 
alapvető kérdései közé tartozik, hogy mi 
az élet, miért van egyáltalán, és miért jó. 
Hogyan juthatott el a kereszténység ad-
dig, hogy az egyik meghatározó közép-
kori hagyományában Istent úgy definiál-
ja, mint a legfőbb jót? Mi az egyáltalán, 
hogy jó? Amennyiben az ember ezeken 
kezd el gondolkodni, hamar rájön, hogy a 
kereszténység nem technikai vallás. Nem 
az a lényeg, hogy hova érkezünk, hogy 
milyen lesz a mennyország, és hogy ki 
áll majd mellettünk a mennyei kórusban, 
hanem az az igazán nagy kérdés, hogyan 
élünk. A hála olyan válasz, amelyben 
benne van a teremtésre való reakciónk. 
Nemcsak az ujjongás és az öröm, hanem 
a felelős válasz megtalálásának igénye 
is, amely mögött ott van az egész éle-
tünk. Az, hogy a lehető legszélesebb 
távlatokban igyekszünk gondolkodni, 
és ami eközben megfogalmazódik, az a 
mindennapok feladataként lefordítható 
a hétköznapok nyelvére. Ez olyan hagyo-
mány, amelyet messze nem használunk 
ki. A nagy kihívás igazából a hála mint 
életforma megvalósítása. A jó cseleke-
detek természetének vagy az üdvösség 
lényegének lutheri értelmezésére gon-

dolva nyugodtan nevezhetjük Luthert a 
hála teológusának. A könyvben is idézek 
tőle egy részt erről, nem volt nehéz ilyet 
találni az írásai közt.

– Keresztény értelemben mit jelent 
hálásan élni?

– Ebben nem tudnék a felekezetek 
között különbséget tenni. Tudom, hajla-
munk van arra, hogy identitásunkat a má-
sokkal való szembeállítás útján erősítges-
sük. A hála viszont az a pont az életben, 
amelyet ha megértek, nem fogom tudni, 
sem akarni ezt az utat követni. A hála 
egyik következménye az a felismerés, 
hogy többre teremtettem, mint hogy 
szembenállásaim összessége legyek. 
Tényleg van egy olyan világ, amelyikre 
engem meghívnak? Tényleg lehet ebben 
szabadon, kreatívan, felelősen gondol-
kodni és következetesen élni? Tényleg 
van életváltoztató hatása annak a hit-
nek, hogy az Úr földi életünkre nekünk 
ajándékozta teremtését? Ezek olyan le-
hetőségek, amelyek legtöbbször azok is 
maradnak. Pedig mindenki élhetne velük 
szabadon. Ez egy hatalmas mozgástér, 
amelyet nem teszünk teljesen nyilván-
valóvá saját magunk számára. Közössé-
gileg úgy válhat ez egyértelművé, ha erről 
beszélünk; ha nem az tart minket össze, 
hogy kitől vagy mitől félünk, hanem az, 
hogy milyen óriási, értelmes szabadságot 
jelent a jézusi út.

 GalamBoS ádám 

(Az interjút teljes terjedelmében 
az Evangélikus.hu oldalon olvashatják.)

Béres Tamás: A hálás élet művészete. 
L’Harmattan Kiadó, 2017. Ára 1800 
forint.
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Időutazás! Ezt ígérte-ajánlotta az apuka, 
amikor az általam a Deák Téri Evangéli-
kus Gimnázium diákjainak tervezett uta-
zás helyszínének Erdély helyett Kárpát-
alját javasolta. Időutazás! – mondta újra. 
Azt hittem, tudom, miről beszél. Láttam 
már ökrös szekeret, lovas kocsit, házi 
barkácsban átalakított Daciát. 

Időutazás. Valójában erről szólt az 
Emberi Erőforrás Támogatáskezelő ál-
tal meghirdetett Határtalanul! pályáza-
ton elnyert utunk. A schengeni határon, 
bár csak mi voltunk, kilencven perc alatt 
értünk át. Majd hamarosan elkapott 

minket a beregszászi forgatag: Zsigulik, 
Zaporozsecek, Volgák, füstölgő szovjet 
buszmatuzsálemek. Balkáni nyüzsgés. 
Barátságosan mosolygó, gyakran inte-
gető emberek. Elképesztő szegénység. 
Romos házak az út mellett, hatalmas ká-
tyúk az úton.

Időutazás, amelynek során a magyar 
történelem meghatározó eseményeivel 
találkozunk. Itt lépték át a Kárpátok ge-
rincét a honfoglaló Árpád fejedelem csa-

patai, itt küzdött a szabadságért Thököly 
Imre, Zrínyi Ilona. Itt kezdődött a Rákó-
czi-szabadságharc. Munkácson rabos-
kodott sok forradalmár. A felsőgerebeni 
Árpád-vonal – amelyet a Vörös Hadse-
reg áttörni nem, csak megkerülni tudott 
– védte hazánkat. Itt adta Bartók Béla el-
ső koncertjét. A szolyvai gyűjtőtáborban 
kezdődött több ezer magyar és német ci-
vil számára a sokuk számára végtelennek 
bizonyult málenkij robot. Ennek a tájnak 
a legidősebb lakói elmondhatták, hogy 
öt ország polgárai voltak, pedig sohasem 
költöztek.

Időutazás a városokban. Beregszász 
sétálóutcája 19. századi hangulatú. A há-
zakon ukrán–magyar feliratok. Minden-
hol magyar beszédet hallunk. Az egykori 
törvényházon gyönyörű magyar címer. 
A Bethlen–Rákóczi-kastély homlokzatán 
jókora repedés, omló vakolat, termeiben 
hatalmas helytörténeti gyűjtemény találha-
tó. Magyar nyelvű feliratok, versek és imák.

Ungvár nyüzsgő belvárosa felett ko-
moran őrködik a vár. Gazdag kiállításait 

nem győztük csodálni. Falain belül ked-
ves park, alatta skanzen helyezkedik el. 
A skanzenben minden kárpátaljai népnek 
megtalálható a háza, benne a használati 
eszközök sokaságával. A házak között is-
kolát is találunk régi felszereléssel, golyós 
számolótáblával, kis padokkal és palatáb-
lákkal.

Munkács vára messziről látszik. Uralja 
a tájat. Az Alföld és a Kárpátok találko-
zását őrzi ma is. Azon a lépcsőn men-
tünk fel, arról a teraszról tekintettünk 
le, amelyen Zrínyi Ilona és fia, a leendő 
fejedelem bátor szavaival, imádságával 
lelket öntött a vár védőibe. A magas tor-
nyok, az erős falak és az erős lelkű védők 
1685–88 között több hosszú ostromot 
is kiálltak. A városban középkori kápol-
na, szecessziós városháza, kedves utcák, 
hangulatos kávéházak mellett a Fejér-
ház, az egykori Rákóczi-kastély is meg-
tekinthető. Vidám hangulata van a Boldog 
kéményseprő és macskája elnevezésű Ivan 
Brovdi-szobornak és történetének.

Időutazás az iskolákban, skanzenben, 
falvakban. Nagyberegen technikaórán 
tanulják a beregi szőttes készítésének 
csodáját. Az iskola alagsorában – hely 
hiányában, mint egy zsúfolt raktárban – 
a szőtteskészítés és az ehhez szükséges 
használati tárgyak láthatók. 

Csetfalván, a fából készült harang-
toronnyal őrzött gyönyörű református 
templom mellett magyarországi ado-
mányokból tengődik az iskola. Alig több 
mint hatvan diákja ragaszkodik az anya-
nyelvén való tanuláshoz. Nehéz körülmé-
nyeikre jellemző, hogy tanáraik legtöbb-
ször fizetés nélkül tanítanak, és másod-, 
harmadállásukból élnek. A diákok szív-
szorító műsorral vártak minket: megéne-
kelték életük, magyarságuk nehéz sorsát. 
De vidámak, mosolygósak, nyílt tekinte-
tűek voltak. 

Talán Nagyborzsova került hozzánk 
a legközelebb. Az első esti fogadtatás. 
Nem szállást kaptunk a pénzünkért, ha-
nem vendégül láttak minket. Nagy sze-
retettel, örömmel befogadtak az ottho-
nukba. Úgy, mint egy régen látott, kedves 
rokont, aki már nagyon hiányzott nekik. 
Kemény kézfogásokat kaptunk. Ott még 
így pecsételik meg az elhangzottakat.

 Zengő BaláZS

Időutazás Kárpátalján
UTAZÁS I evangélikus Élet
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– Hogyan jött létre a Hoffnung für 
Osteuropa, azaz a Reményt Kelet-Euró-
pának kezdeményezés mostani találko-
zója?

– Egy bajor delegációval 2015-ben 
jártunk Budapesten, amikor a nagy mig-
rációs hullám elérkezett Magyarországra 
is, és elhatároztuk, hogy nemcsak bajor 
forrásból szeretnénk segítséget nyújtani, 
hanem kiterjesztjük a kezdeményezést 
több német tartományi egyházra is. Be-
vontuk a szászokat, az észak-elbaiakat, 
a Rajna-vidékről is jöttek egészen sokan, 
Württembergből, Hessen-Nassauból, 
egyszóval rengeteg közösség vesz részt 
most ebben, majdnem harminc képvise-
lővel.

– Miről szól ez a kezdeményezés va-
lójában?

– Egyfajta segély-, segítségnyújtási 
akció, keresztény kezdeményezés. Ba-
jorországban böjti akció, Fastenaktion a 
neve. Ennek jegyében találkoztunk most 
egymással, és szeretnénk megbeszélni, 
hogyan tudjuk a Magyarországi Evangé-
likus Egyházat támogatni a menekültek 
között végzett munkájában.

– Miért fontos ez a német egyházak 
számára? Németországban jelenleg na-
gyobb problémát jelent a menekültkér-
dés, mint nálunk…

– Nincsen nagyobb problémánk a me-
nekültekkel, mint más, szociálisan érintett 
csoportokkal. Azt gondolom, hogy ha gon-

dok adódnak, akkor azokat meg tudjuk 
oldani. Büszkén mondhatom, hogy 2015-
ben nyolcszázezer menekült érkezett 
Németországba, és csak egészen kevés 
esetben akadtak gondjaink. Hogy mi miért 
vagyunk most itt, annak az az oka, hogy 
Európában azt mondjuk: egy közösség 
vagyunk, mi különösen is a keresztény-
ségünk, evangélikusságunk, protestáns 
mivoltunk miatt. Számíthatunk egymásra, 
közösek a feladataink. Amiben mi hozzá 
tudjuk adni a tudásunkat, támogatásunkat, 
azt szívesen tesszük. Azt szeretnénk, hogy 
országonként vagy tartományonként ne 
külön-külön dolgozzunk, hanem itt, Euró-
pában közös kezdeményezések szülesse-
nek. A migráció kérdése közös ügyünk.

– Milyen benyomásai vannak a ma-
gyarországi beszámolók meghallgatása 
után?

– Egyfelől a kormányzat részéről ne-
hézkesnek tartom a menekültekhez va-
ló hozzáállást. Sajnos nem látják, hogy a 
menekültkérdésben esélyek is vannak. 
Sok esetben igen intelligens, tanult me-
nedékkérőkről van szó, akik el tudnak he-
lyezkedni, és tudásuk révén hasznos tagjai 
lesznek a társadalomnak. Másfelől azt is 
tapasztaljuk, hogy bár a kisebb civil szer-
vezetek rengeteget tesznek e téren, de a 
helyzetük egyre nehezebb. u

Német egyházak a menekülthelyzetről 1.

Csak a radikális iszlám 
hordoz veszélyeket
A bajor, a szász, az észak-elbai, a Rajna-vidéki, a württembergi és a hessen-
nassaui tartományi egyházak evangélikus és református felekezetekhez 
tartozó képviselői érkeztek hazánkba, hogy tájékozódjanak a menekült-
helyzetről, és segítő kezet nyújtsanak a magyar egyházaknak. A bajoror-
szági evangélikus diakónia munkatársát, Fritz Blanzot, a közel negyvenfős 
német csoport egyik vezetőjét szólaltattuk meg eddig szerzett benyomá-
sairól és magáról a projektről, amelynek keretében hazánkba látogattak.
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– Mit tesz a Württembergi Protes-
táns Tartományi Egyház a menekültkér-
désben?

– A legfőbb ténykedésünk az, hogy tá-
mogatjuk a Németországba menekültek 
felvételét. Ötvenhat egyházkerületünk-
ben hoztunk létre tanácsadói állást, ahol 
munkatársak segítik a gyülekezeteket a 
menekültekkel kapcsolatos munkában. Sok 
olyan baráti kör is van gyülekezeteinkben, 
amelyeknek tagjai nem egyesületként, ha-
nem önkéntes alapon tevékenykednek a 
társadalomban, a menekültek iránti szo-
lidaritásból. Együttműködünk civil szerve-
zetekkel, és egyes szociális munkásaink a 
traumatizált menekültekkel speciálisan is 
foglalkoznak. Azt gondolom, hogy a me-
nekültkérdésben a különösen nagy kihívást 
Németországban is az integráció fogja je-
lenteni.

– Milyen benyomásokat szerzett 
Magyarországon a menekültkérdésről?

– Attól tartok, a társadalom migrán-
sokkal foglalkozó civil tagjai nem kapnak 
túlzottan nagy támogatást, és harcolniuk 
kell a jogaikért.

– Hogyan segíthetnek nekünk ebben 
a német egyházak? Lehetnek hidak az 
egyházak e kérdésben?

Ezek a szervezetek meglátják a mene-
kültben az embert, aki az életét mentve 
hátrahagyta a lerombolt környezetét, és 
élni akar.

– A menekültek tömeges érkezése 
biztonsági kockázatot is jelent. Mi erről 
a véleménye?

– A Németországba érkezett egymillió 
menekült a nyolcvanmillió német lakoshoz 
képest még mindig elenyésző. Minden má-
sodik általános iskolai osztályba kerül egy 
menekült gyerek. Ez relativizálja a helyze-
tet. Nem félünk az iszlamizációtól, hiszen 
keresztényként már régóta foglalkozunk az 
iszlámmal, különösen a vendégmunkások 
évtizedekkel ezelőtti megjelenése miatt is 
ez már téma volt nálunk. Az iszlámban is 
meg kell különböztetnünk radikális és tole-
ráns ágat. Ha foglalkozunk ezzel a témával 
tudományos alapon meg az emberekkel 
való kapcsolatunkban is, akkor elmúlnak 
a félelmeink. Azt hiszem, hogy bár tudjuk, 
vannak szélsőséges csoportok Németor-
szágban is, de a háttérbe szorulnak, és ki-
sebbségben vannak.

– A bajor egyházban működik az egy-
házi menedékjog, a Kirchenasyl intézmé-
nye. Mit lehet erről tudni?

– Ez nemcsak keresztények, hanem 
bárki számára nyitott. Ha valakinek ve-
szélyben lenne az élete a kiutasítása után, 
azt befogadhatja egy egyházi közösség, 
vallásától függetlenül. Nemrégiben a sa-
ját gyülekezetemben jelentkezett egy fiatal 
lány, aki egyedül utazott, de kiutasították. 
Melléálltunk, és jelentettük a kormánynak, 
hogy befogadjuk őt. Most szakmát tanul, 
és reméljük, hogy el fog tudni helyezkedni.

– Egy egyházközség mi módon vállal-
hat ilyen szerepet?

– Először is a gyülekezeti vezetőknek 
dönteniük kell arról, hogy gyakorolják-e 
ezt a fajta egyházi befogadást. Tehát a lel-
kész egyedül nem dönthet a kérdésben. 
Nem mondom, hogy az állam elfogadja, de 
tolerálja ezt az egyháznak.

– Hogyan értesülnek ilyen esetekről 
az egyházközségekben?

– A bajor egyháznak van egy tanács-
adói hálózata. Kétszázötven teljes állású 
munkatársunk végez tanácsadást mene-
kültek számára, többségében állami finan-
szírozással: kilencven százalék állami és tíz 
százalék egyházi hozzájárulással. Értesül-
nek a menekültek kérelmeinek alakulá-
sáról, és tudják, hol van szükség további 
egyházi segítségre, ha a menedékkérőt 
esetleg kiutasítanák Németországból.

 H.-B. zS.

Német egyházak a menekülthelyzetről 2.

Bíznunk kell 
az emberekben
Johannes Flothow, a Württembergi Diakónia nemzetközi diakóniai kapcso-
latokért felelős referense egyházunk vendégeként a magyarországi me-
nekülthelyzetet tanulmányozta a diakóniában dolgozó mintegy negyven 
német szakemberrel együtt. A találkozó második napján tapasztalatairól, 
benyomásairól és a hazájában végzett menekültügyi munkáról kérdeztük.
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– A menekültkérdés európai kérdés, 
és európai módon kell erről gondolkod-
nunk. Württembergi protestáns egyhá-
zunknak nincs közvetlen kapcsolata Ma-
gyarországgal. Van viszont Szlovákiával, 
Szerbiával és Romániával, ezekben az 
országokban tanácsadással és anyagiak-
kal is nyújtottunk segítséget. Bizonyos 
esetekben az egyház tanácsot tud adni, 
segítő kezet tud nyújtani. Jó az, hogy há-
lózatosak vagyunk a szociális területen is, 
de a politika terén is azok tudunk lenni, 
valamint gazdasági, anyagi vonatkozás-
ban is. Regionálisan gyors és aktív része-
sei tudunk lenni a folyamatoknak.

– A magyar kormánynak a mene-
kültekkel kapcsolatos kommunikációs 
stratégiájáról is hallottak. Mit tudnak fel-
hozni a biztonsági kockázatot és Európa 
fokozatos iszlamizációját hangsúlyozó 
érvekkel szemben?

– Németországban azokon a terüle-
teken tapasztalható a legnagyobb féle-
lem a menekültektől, ahol a legkeveseb-
ben vannak. Baden-Württembergben, 
Stuttgartban például a lakosság ötven 
százaléka nem Németországban szüle-
tett, mégis büszkék vagyunk arra, hogy 
nemzetköziek vagyunk, és nincsenek sú-
lyos problémáink az integrációval. Min-
denkire szükség van, aki hozzánk jön. 
Némelyek iskolázottabbak, mások ke-
vésbé. Sok területen szükség van mun-
kaerőre. Egyeseket az idősek ápolásában, 
másokat a gépgyártásban tudunk alkal-
mazni. De számos értelmiségi is dolgozik. 
A munkájuk hasznos és a társadalom szá-
mára szükséges.

– Magyarországon a roma integráci-
ót sem sikerült megoldani. Hogyan lehet 

elősegíteni teljesen idegen kultúrájú em-
berek beilleszkedését ?

– Érdekes, hogy említi ezt az összefüg-
gést, mert már nekem is eszembe jutott. 
Magyarországon az emberek félnek a ro-
mákat általában érintő extrém szegény-
ségtől, attól, hogy ennyire le lehet süly-
lyedni. Németországban azonban ez nem 
fenyeget, mert a szociális háló megvéd a 

mélyszegénységtől. Nálunk az emberek 
többsége nem tart ettől és a hajléktalan-
ságtól, mert bízik a társadalomban, a szo-
ciális háló rendszerében. Azt gondolom, 
hogy a mélyszegénységben élők, így a ro-
mák megmentése is összeurópai feladat. 
Sokkal jobb lenne, ha a magyarok erről 
beszélnének, és abban kérnének taná-
csot tőlünk, hogy Németország miként 
tudná megsegíteni a mélyszegénységben 
élőket. Szerbiában a helyi szervezetekkel 
együtt számos lépést tettünk a romák tá-
mogatására. A württembergi egyház ter-
mészetesen nem tudja teljesen megoldani 
a problémát, de apró lépéseket lehet ten-
ni. Különösen a szakképzést és az oktatás 
támogatását tartjuk fontosnak. Nagy, kö-
zös, európai feladatunk ez. És nem utol-
sósorban: bíznunk kell az emberekben! 
A nevelés szempontjából is tudjuk, hogy 
a gyerekkel akkor teszünk jót, ha bízunk 
benne. Persze meg kell húzni a határokat, 
le kell fektetni a szabályokat, de bíznunk 
kell abban, hogy jól fogja végezni a dolgát. 
A menekültekkel és a romákkal kapcso-
latban is igen fontos szabály: legalább mi, 
keresztények bízzunk bennük!

 HorvátH-Bolla zSuzSanna
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Apukám igazi ezermester. Nagyon szeretek mellette ser-
tepertélni, amikor dolgozik. Nem is nevezném én ezt 
munkának, olyan élvezettel szed szét és szerel össze 

dolgokat. Az apró alkatrészeket finoman válogatja, tisztítgatja, 
rendbe rakosgatja. Mindig tudja, mit honnan vett, ki és hova kell 
majd annak a dolognak visszakerülnie. A foglalkozása lakatos, 
de szívesen javít órákat és háztartási gépeket is.

Nézem az arcát, látszik, hogy töpreng, megfontol és mér-
legel. Néha már a tekintetéből látom, hogy talált valami figye-
lemre méltót. Váratlan dolgot vagy épp a keresett hibát, a meg-
oldást egy-egy helyzetre. 

Az alkatrészek között vannak nagyobbak, kisebbek és egé-
szen aprók is. Némelyik alig is látszik. Apukám nagyító alatt 
szedegeti ki őket a szerkezetből egy csipesszel. A nagyító alatt 
a csipesz is óriásinak tűnik, pedig az se olyan hatalmas. És még 
annál is sokkal pirinyóbb egyik-másik fogaskerék. Ő azonban 
pontosan tudja, hogyan fogja meg, hogy ne sérüljön. 

Tudjátok, mi az a fogaskerék? Kis kerek valami, amelynek az 
oldala csupa fogacskákból áll. Ezek a fogacskák beleillenek egy 
másik kerek alkatrész szélének a mintáiba. Ha az egyik mozog, 
a másikat is mozdítja. Általában egész sor van összekapcsolva. 
A régi órákban egy picurka ilyesmi olykor az egész szerkezetet 
működésben tartja. Néha megsérül egy-egy fogaskerék. Ilyen-
kor hiába működnek jól a többiek, nincs, ami továbbítsa felé-
jük azt a mozdulatsort, amelytől járna az óra. Minden megáll. 
Egyetlen aprócska alkatrész miatt. 

í
Tanárként elég sok dolgozat kerül a kezembe. Igyekszem mindig 
azt nézni, amit a gyerek írni szeretett volna, mégis, néha nagyon 
elvonja a figyelmemet egy-egy ékezethiba. Egyetlen kis vessző 
vagy pontocska, és a szó már egészen mást jelent. Tudjátok: 
cipó vagy cipő. Élét vagy élet. Fel vagy fél. Vet vagy vét. Ezek az 
írásjelek igazán aprócskák, mégis fontos feladatuk van. Ki hin-
né, de nagyon is számítanak. Az üzenet nélkülük egészen mást 
jelent. Ha nincsenek a helyükön, az megtéveszt bennünket. 

í
Mire ezt a szöveget olvasni fogjátok, valószínűleg egyetlen hiba 
sem lesz benne. Egy kedves barátom ugyanis átnézi, és rendbe 
teszi a számotokra, hogy minden mondat érthető legyen. Mert 
töredelmesen bevallom, vesszőhibákat én is ejtek bőven. Pedig 

sok függ tőle, hogy ezek a csöpp írásjelek a megfelelő helyre 
kerülnek-e, vagy sem. 

Fennmaradt egy levél az 1200-as évekből a Gertrúd magyar 
királyné elleni merénylettel kapcsolatban. Nézzétek csak, így 
szól: „A királynét megölni nem kell félnetek jó lesz ha mindenki 
egyetért én nem ellenzem.”

A mondat értelme kétféle lehet, attól függően, hogy hová 
tesszük benne a vesszőket. Ez az egyik értelmezése: „A király-
nét megölni nem kell, félnetek jó lesz, ha mindenki egyetért, én 
nem, ellenzem.” A másik értelmezés a vesszők áthelyezésével 
az előbbivel éppen ellentétes: „A királynét megölni nem kell 
félnetek, jó lesz, ha mindenki egyetért, én nem ellenzem.” (Az 
eset történelmi hátteréről olvashattok a Wikipédia.hun is, a 
Reginam occidere szócikkben.)

í
Milyen furcsa, hogy ilyen pici dolgok mekkora galibát tudnak 
okozni, ha nem teljesítik a feladatukat, ugye? De hát miért is 
beszélünk ilyen jelentéktelen apróságokról? Apróságok a fogas-

Fogaskerekek és ékezetek
GYERMEKEKNEK I evangélikus Élet
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kerekek, kicsinységek az ékezetek, semmiségnek tűnnek a vesz-
szők a mondatban, mégis egy egész oldalt szentelünk nekik. 

Nos, ez nem véletlen. A kis dolgok is fontosak. Isten pon-
tosan ilyen fontosnak tart téged is. 

Gondolkodtál már rajta, hogy miért éppen abban a család-
ban élsz, amelyikben; miért abba az osztályba jársz, és abba a 
gyülekezetbe tartozol, ahová? Lehet, hogy Isten tervében pon-
tosan úgy számolnak veled, ahogyan a kis fogaskerékkel, az 
írásjellel vagy éppen az ékezettel. 

Néhány bibliai történet jutott eszembe, amelyekben csak 
úgy mellékesen szerepel egy-egy jelentéktelennek tűnő kis-
gyerek, akinek azonban nagyon is fontos helye és feladata van. 
Remélem, sikerül rájuk ismernetek a képek alapján, amelyeket 
fiatal barátaim készítettek el nektek. 

Merész dolog olyat gondolni magunkról, hogy nagyon fon-
tos feladatunk van? Nos, én sem mindig látom, hogy pontosan 
mi a szerepem egy-egy helyzetben, de mindig hálás vagyok ér-
te, amikor valamit – gyakran csak utólag – megláthatok abból, 
amire Isten használni tudott a helyemen.

Egy biztos: bármilyen kicsinek, akár jelentéktelennek érzed 
is magad, tudd, ő figyel rád, tervez veled, számontart, és örül 
neked. Neki fontos vagy. 

evangélikus Élet I GYERMEKEKNEK

Ha a megfelelő sorrendben olvassátok össze a betűket, megkapjátok a bibliai igéből hiányzó szót.
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Ajánló. Szeretettel ajánlom figyelmetekbe Döbrentei Ildikó 
A hajómanó meséje című írását. Max Lucado meséi is hasonló 
üzenetet hordoznak: Értékes vagy!, Különleges ajándék, Az 
enyém vagy! Ezeket meghallgathatjátok-megnézhetitek a 
YouTubeon is. „Ki vagyok én, hogy a mindenség Ura hallja 
a hangomat?” – ez egy keresztény ének egyik mondata. 
Nézzétek meg ezt is, több előadótól elérhető. 
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Poznanie premieňa na 
osobnú skutočnosť

SLOVENSKÁ PRÍLOHA I evangélikus Élet

V ianoce, Veľká noc, zoslanie Svä-
tého Ducha – to sú tri hlavné 
okruhy kresťanských sviatkov. 

Spomedzi nich je zoslanie Svätého Du-
cha najslabšie zapísané vo všeobecnom 
vedomí. Je to škoda, lebo posolstvo toh-
to sviatku je rovnako záväzné a dôležité 
ako posolstvo ostatných dvoch. Menšia 
pozornosť je možno spôsobená tým, že 
si pri Vianociach a Veľkej noci vieme 
urobiť celkom konkrétne predstavy o 
ich obsahu, zatiaľ čo pri svätodušných 
sviatkoch – tak sa môže zdať – ide o nie-
čo nenázorné, abstraktné, ťažko pred-
staviteľné. 

Túto situáciu presne opísal Pán Je-
žiš, keď naznačil, že pôsobenie Ducha 
sa podobá vetru: „Vietor veje, kam chce, 
počujes jeho hlas, ale nevieš, odkiaľ pri-
chádza a kam ide.“ Nedokážeme teore-
ticky uspokojivo opísať podstatu Sväté-

ho Ducha, ale výsledky Jeho pôsobenia 
sú konkrétne a zvrchovanie dôležité.

Biblickým podkladom svätodušných 
sviatkov je v prvom rade správa o zoslaní 
Svätého Ducha na apoštolov v 2. kapi-
tole Skutkov apoštolov, ale okrem to ho 
množstvo biblických výrokov o tom, čo 
všetko On koná, ako sa prejavuje v živote 
jednotlivcov a živote cirkvi ako spoločen-
stva. Naše poznanie o Svätom Duchu by 
sa obohatilo, keby sme si vo svojej Biblii 
nejakou výraznou farbou podčiarkli kaž-
dú zmienku o Ňom. Vedeli by sme, aké 
široké je pole Jeho pôsobenia, a zatúžili 
by sme, aby čím viac z neho bolo vidno 
aj na našom živote.

V liste Galatským je zoznam toho, 
čo apoštol nazýva ovocím Ducha. Ide 
o vlastnosti, ktoré majú charakterizo-
vať každého skutočného kresťana. Keby 
stále, neprestajne pôsobili v živote všet-

kých, ktorí sa hlásia ku kresťanstvu, keby 
ich pôsobenie bolo vidno na osobnom, 
individuálnom správaní, keby pôsobili 
v naších rodinách, ale aj vo všetkých os-
tatných spoločen stvách, v ktorých sa 
kresťan pohybuje, bol by to cenný prí-
spevok k ozdraveniu a obohateniu života 
v spoločnosti. A všetko toto, také dôle-
žité, životne dôležité aj pre nás každo-
denný život, je odvodené od pôsobenia 
Svätého Ducha.

Akého rázu je toto pôsobenie? Ide 
azda o nejaké magické pôsobenie, ktoré 
by sa dalo dosiahnuť magickými prakti-
kami a ktoré by malo vplyv na človeka 
bez ohľadu na to, či to chce alebo nech-
ce? To určite nie. Pán Boh berie vážne 
ľudskú dôstojnosť a slobodu, ktorou On 
sám, obdaril nás ľudí. Svätý Duch určite 
neláme a neponižuje osobnosť člove-
ka, ale naopak, pomáha jej k skutočnej 

‚‚
„Nie vojenskou mocou, ani silou, ale mojím 
Duchom…“ – hovorí Hospodin mocností 

(Zachariáš 4,6)

Ježiš povie: „A ja budem prosiť Otca, a 
dá vám iného Radcu, aby bol s vami na
veky-Ducha pravdy, ktorého svet nemôže 
prijať, pretože Ho nevidí, ani nepozná.“

Kresťan je v Božom slove nespočet-
ne veľakrát vyzývaný, aby počúval svojho 
Pána a aby bol každý deň vykonávateľom 
Božej vôle. Učeníci videli Božieho Syna, 
Pána Ježiša, žili denne v Jeho prítom-
nosti. Počúvali, čo im hovoril. Teraz Je-
žiš odchádza k Otcovi a prednáša akúsi 
povzbudzujúcu rozlúčkovú reč. Učeníci 
sa doteraz naučili pozorne Božie slová 
počúvať, ale už o chvílu, po Ježišovom 
odchode, sa budú učiť, čo znamená Jeho 
slová naplňať. „Ak ma milujete, zachová
vajte moje prikázanie.“ (Jn 14,15) Pán Ježiš 
ich však nádherným spôsobom upokoju-

je a uisťuje, že síce teraz fyzicky odchá-
dza, no v skutočnosti s učeníkmi zostáva. 
Pán Ježiš sa tu stavia do role Príhovorcu 
za svojich učeníkov, za nás. On prosí Ot-
ca o to, čo je pre nás potrebné, nevyhnu-
té. Vyprosuje nového Príhovorcu, Ducha 
Svätého, ktorý nám bude pomáhať a od-
delí nás od sveta.

Kto tu komu slúži? Často sa správa-
me, akoby Duch Svätý bol vykonávateľom 
našej vôle, našich túžob, našich predstáv. 
Bože, Ty o mňa stojíš, tak o mňa zápas! 
Daj mi Ducha Svätého, daj mi dary Du-
cha, daj mi to, čo potrebujem. Pán Ježiš 
však hneď v úvode svojich slov hovorí, 
že vykonávateľmi vôle sme tu my, keď 
hovorí: „Ak ma milujete, zachovávajte mo
je prikázania.“ Ako vykonávateľ vôle, nie 
našej, ale tej Božej vôle, je tu skutočne 
Duch Svätý. Duch Svätý robí nie to, čo 
chceme my, ale to, čo na čo je poslaný. 
On je pre nás Radca, teda niekto, kto nás 

vedie. On je Utešiteľ, Pomocník, Obranca, 
Obhajca, Advokát, všeličo ďalšie, ale nie 
sluha. Buďme preto vnímaví na vedenie 
Ducha Svätého. Áno, prosme o Jeho dary. 
Nikdy však nezabudnime, že práve Du-
ch Svätý nám pomáha správne milovať a 
verne Kristovi slúžiť, aby sme Ho milovali, 
aby sme boli vykonávateľmi Jeho vôle a aj 
týmto boli oddelení od sveta. Amen.

 mGr. vladimír KunovSKý

 zborový farár – v CZ ECAV Veličná

Modlitba: Duchu Svätý, prichádzam k Te
be s veľkou vďakou. Ty vo mne pôsobíš, aby 
som môjho Pána a Záchrancu Ježiša Krista 
mohol poznať, počiť a Jeho vôľu plniť. Pro
sím, konaj vo mne dobré Božie dielo, aby 
som sa Krista nikdy nepustil. Preveď ma cez 
chvíle, v ktorých som náchylný byť rovnaký 
ako svet. Posväť si ma, oddeľ ma od sveta, 
zbav ma môjho hriechu. Pomôž mi žiť podľa 
Božej vôle. V mene Pána Ježiša. Amen.

Zamyslenie nad Božím slovom:  
1. slávnosť svätodušná (Text: Jn. 14, 15–19.)

Stranu zostavila: hilDa GuláčioVá-fabuľoVá

„Ale ovocie Ducha je: láska, radosť, pokoj, 
zhovievavosť, nežnosť, dobrotivosť, vernosť.“

(Gal 5,22)
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plnosti a slobode. V jednom liste apoš-
tola Pavla čítame krásne slová: „Kde je 
Duch Pánov, tam je sloboda.“

Ale ako potom vedie Svätý Duch člo-
veka k tomu, aby sa v ňom pekné vlast-
nosti stali fungujúcou skutočnosťou? Čí-
taním a študiom Biblie sa môže každý do 
podrobností zoznámiť s tým, čo je sku-
točná láska, radosť, pokoj, zhovievavosť, 
nežnosť, dobrotivosť, vernosť, krotkosť, 
zdržanlivosť. Naozaj by sme to mali uro-
biť, aby sme si osvojili čím presnejšie a 
podrobnejšie poznanie o tom, ale tieto 
vlastnosti chápe Sväté Písmo. Lebo láska, 
radosť, pokoj a všetko to ostatné je niečo 
celkom iné, keď o tom hovoríme bežným 
svetským spôsobom, a niečo celkom iné, 
keď pri týchto úvahách vychádzame zo 
zvesti Ježiša Krista, z posolstva proro-
kov a apoštolov. Toto všetko si môžeme 
a máme osvojiť usilovným štúdiom Bo-
žia láska. Môžeme presne vedieť, čo zna-
mená, že nás Pán Boh miluje absolútnou 

láskou a že nás z Jeho rúk nikto nemôže 
vytrhnúť. Ale ak začneme pocitovať nes-
miernu radosť z toho, že sme takto milo-
vaní a chránení, ak nás táto radosť bude 
sprevádzať cez všetky životné situácie, 
tak je ti dielo Svätého Ducha v nás.

Láska k iným. Môžeme presne vedieť, čo 
znamená milovať druhých ľudí: mať pre 
nich otvorené srdce, vedieť sa cítiť do ich 
položenia, vedieť ich pochopiť, a aj robiť 
konkrétne veci, aby sme im pomohli. Ale 
ak sa toto poznanie premení na skutoč-
nosť, a my sa naozaj začneme podľa toho 
správať, každom stretaní s druhými, tak 
si môžeme byť istí, že je to dielo Svätého 
Ducha v nás.

Radosť. Môžeme presne vedieť, čo je 
kresťanská radosť: že je to radosť z Pána 
Boha, a to nie iba pre dary, ktoré nám 
dáva, ale radosť z Neho samého, radosť 
z toho, že sme Jeho deti a že môžeme na 

Neho orientovať svoje myšlienky a túžby: 
radosť z Pána Ježiša Krista, radosť z toho, 
že v Jeho spoločenstve môže človek cítiť 
lásku a pokoj.

Ale ak sa toto poznanie stane živou 
skutočnosťou v našom živote a my bu-
deme radosť prežívať vo všetkých situ-
áciach – ešte aj v ťazkostiach a utrpení 
– tak si môžeme byť istí, že ona je dielom 
Svätého Ducha v nás.

Pokoj. Môzeme presne vedieť, čo je po-
koj duše. Môžeme naspamäť poznať Je-
žišovú ponuku pokoja: „Pokoj vám zane-
chávam, svoj pokoj vám dávam: nie ako 
svet dáva, vám ja dávam. Nech sa vám 
nermúti srdce a nestrachuje.“ Ale ak ten-
to pokoj skutočne pocítime a budeme ho 
nosiť vždy so sebou, a začne z nás žiariť 
aj do nášho prostredia, tak je to určite 
dielo Svätého Ducha v nás.

 ján Grešo,
 bývalý vedúci Katedry NZ EBF

Daniela horínkoVá

Prídi, Požehnaný!

Znej Bohu chvála, Bohu sláva skvelá,
z úst cirkvi zaznej hymnus vďačnosti.
Duch Svätý ohňom pozazíhal celá
i srdcia verné mužom dvanástim,
z výsosti zoslaný.

Neohybné pery učil Slova tajom,
zapálil viery, lásky svetlá jasné,
bezbrannú hrstku vyslal k sveta krajom
plamenné semä siať, čo nevyhasne,
dar hľbky poznaní.

Osvietil umy, hladné sýtil duše
a putom Krvi spájal národy,
nádejou v radosť menil doby krusné,
k slobode ducha dvíhal z poroby
a naplňal chrámy.

Jak niekdy ožiaril hlavu Kristovu
za zvukov hromu v rieke Jordáne,
tak svieti, krstí, odvtedy vždy znovu,
dokiaľ sa Božím všetko nestane,
pred mocou zla chráni.

Nuž zlietni, zostaň, holubica biela!
Plamienkom z neba horúcim, prosím,
dnes môjho dotkni sa chladného cela,
rozvlazuj srdce čistotou rosy.
Prídi, Požehnaný!
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Gyülekezeti munkatársak képzése. Minden testvérünket sze-
retettel hívjuk az ez évi első gyülekezeti munkatársi konzultá-
cióra és továbbképző tanfolyamra június 1–3. között a Béthel 
Evangélikus Missziói Otthonba (2081 Piliscsaba, Széchenyi 
u. 8–12.). A konferencia költségtérítés-mentes. Bibliát, derűt, 
jókedvet hozzunk magunkkal! Jelentkezni május 25-ig lehet a 
klara.ecsedi@lutheran.hu e-mail-címen, a 20/444-0009-es te-
lefonszámon vagy levélben a 1085 Budapest, Üllői út 24. címen. 

Program. Június 1., péntek, 15.00: érkezés, szobafoglalás, 
kávé • 16.00: áhítat, ismerkedés – dr. Percze Sándor • 17.00: 
Az énnel való szembenézés Luther és a szerzetesek lelkiségében 
– dr. Percze Sándor • 18.00: vacsora • 19.00: Melanchthon 
reformációja – dr. Korányi András • 20.00: áhítat – D. Szebik 
Imre. Június 2., szombat, 8.00: reggeli • 9.00: áhítat – Gáncs 
Péter • 10.00: A reformáció fél évezredes ünneplésének érté
kelése – Gáncs Péter • 11.00: Az Efezusi levél és mai üzenete  
– dr. Bácskai Károly • 12.00: A Prédikátor könyve és mai üzenete 
– Balicza Iván • 13.00: ebéd • 14.00: A helyes bibliaértelme
zés szempontjai: értékei és mértékei – dr. Reuss András • 15.00: 
Napjaink megváltozott családmodellje és a keresztény nevelés  
– dr. Frenkl Szilvia • 16.00: „Hasznos” kereszténység a mai társa
dalomban – D. Szebik Imre • 17.00: A pietizmus áldása és kísértése 
– D. Keveházi László • 18.00: vacsora • 19.00: Lelkész és 
munkatárs kapcsolata – D. Szebik Imre (gondolatcsere, ötle-
tek) • 20.00: áhítat – Kézdy Péter. Június 3., vasárnap, 8.00: 
reggeli • 08.30: A gyülekezetplántálás új ösvényein – Horváth-
Hegyi Olivér • 10.00: istentisztelet, úrvacsora – Kézdy Péter 
– D. Szebik Imre • 11.30: A jövő kereszténysége – D. Szebik Imre 
• 12.15: ebéd • 13.00: úti áldás – D. Szebik Imre. 

Testvéri köszöntéssel:
D. Szebik Imre nyugalmazott püspök, tanfolyamvezető

A teremtés ünnepe. A környezetvédelmi világnap alkalmából 
huszonnyolcadik alkalommal rendezzük meg a teremtés ün-
nepét Vágyak és valóság címmel. A programok május 24-én, 
csütörtökön 18.30-kor, 25-én, pénteken 14.30-kor, 26-án, 
szombaton 10 órakor kezdődnek. Helyszín: egyházunk or-
szágos irodája (Budapest VIII. kerület, Üllői út 24., bejárat a 
Szentkirályi utca 51. felől). Témák: fényképek Wittenbergről, 
előadások a teremtés lényegéről, a fenntarthatóságot képvi-
selő gondolkodásmód.

Jézus Testvérei Ökumenikus Diakóniai Rend

Luther és Hamlet? Az Asztali Beszélgetések Kulturális Alapít-
vány a Petőfi Irodalmi Múzeummal együttműködve szeretettel 
várja az érdeklődőket következő disputájára a múzeumba (Bu-
dapest V. ker., Károlyi utca 16.). Időpontja: május 31. (csütör-
tök), 18 óra. Fabiny Tibor irodalomtörténész, teológus, a Ká-
roli Gáspár Református Egyetem egyetemi tanára, a Magyar 
Shakespeare Bizottság elnöke és Nádasdy Ádám nyelvész, költő, 
műfordító, esszéista, az Eötvös Loránd Tudományegyetem pro-
fessor emeritusa beszélget. Téma: Luther és Hamlet? Moderátor: 
Galambos Ádám evangélikus teológus. A rendezvényre a belé-
pő felnőtteknek 600 Ft, diákoknak, nyugdíjasoknak 300 Ft. (A 
belépő megvásárlói a Petőfi Irodalmi Múzeumot támogatják.) 
A beszélgetés élőben is követhető a Petőfi Irodalmi Múzeum 
YouTube-csatornáján.

HIRDETÉS I evangélikus Élet

A keresztény értelmiségi fórum következő alkalmán a buda-
hegyvidéki evangélikus templomban (Budapest XII. ker., Kék 
Golyó u. 17.) május 28-án 18.30-kor Irodalom, emlékezetpoliti
ka, identitás – Mi értelme van az évfordulós megemlékezéseknek? 
címmel Prőhle Gergelynek, a Magyarországi Evangélikus Egyház 
országos felügyelőjének, a Petőfi Irodalmi Múzeum főigazgató-
jának előadása hangzik el.

Bach-hét Budapesten. Szeretettel várjuk az érdeklődőket a 29. 
Bach-hét programjaira június 4–10. között a Deák téri evangé-
likus templomba (1052 Budapest, Deák Ferenc tér 4.). Műsor: 
június 4.: zenekari est – csembalóversenyek és kantáták • június 
5.: orgonaest • június 6.: zenekari est • június 7.: orgonaest • 
június 8.: kamaraest • június 9.: csembalóest • június 10.: kantá-
taest. A koncertek 19 órakor kezdődnek. A Lutheránia énekkart 
dr. Kamp Salamon országos egyházzenei igazgató, a Bach-hét 
művészeti vezetője vezényli. A Bach-hét rendezője a Pesti Evan-
gélikus Egyház Deák Téri Egyházközség és a Magyar Bach Tár-
saság. A belépés díjtalan, adományokat köszönettel elfogadunk. 
Templomunk hagyománya szerint a zeneszámok között rövid ige-
hirdetés hangzik el. A hangversenyek helyszíne a templom udvari 
bejáratán keresztül kerekesszékkel is megközelíthető.

50 ÉVE HARANGÖNTÉS
ŐRBOTTYÁNBAN

GOMBOS MIKLÓS
aranykoszorús

harangöntőmester

Kiváló magyar szakemberek által készített, külföldön is elismert 
magyar termékeket gyártunk (harangjátékokat is) a harangokkal 

kapcsolatos bármely munkához. 

harangontes.hu – harangontode.hu
Levélcím: 2162 Őrbottyán, Rákóczi u. 134. Pf. 10. 
Telefon: 28/360-170, 30/948-9575, 30/728-8161.

E-mail: gombosmi@harangontes.hu, info@harangontode.hu.

22. KÖSZI Napvető mesetá-
bor 1–6. osztályosoknak. Bu-
dapest, július 9–13. A tábor 
mottója 2018-ban: Vándorúton. 
A KÖSZI Napvető mesetábor 
1–6. osztályos gyerekek szá-
mára szervezett napközis tábor, 
amely egész hetes felejthetetlen 
élményt nyújt a résztvevőknek. Célunk, hogy a Hűvösvölgy 
zöldjében töltött napokat a gyerekek éppúgy nyaralásnak 
éljék meg, mint az utazásokat, miközben játszva, énekelve, 
táncolva, mesét hallgatva, kézműveskedve, kirándulva fejlőd-
nek. A mesék birodalmában minden lehetséges, a vándorút 
pedig lehetőséget ad az új élmények szerzésére, új társak 
megismerésére és új dolgok tanulására. A kis vándorok biz-
tosan boldogan térnek majd haza! A költség-hozzájárulás, a 
kedvezmények és a technikai részletek pontos leírása a KÖ-
SZI honlapján található: Koszi.net. Információ: Szeredi Anna, 
telefon: +36-70/244-4921; e-mail: koszi@koszi.net.
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Ebben az évben a Debreceni Református 
Hittudományi Egyetem, az Evangélikus 
Hittudományi Egyetem, a Károli Gáspár 
Református Egyetem, a Kolozsvári Protes-
táns Teológiai Intézet, a Pápai Református 
Teológiai Akadémia és – házigazdaként – 
a Sárospataki Református Teológiai Aka-
démia képviseltette magát a találkozón.

A rendezvény fő témájáról, az Y gene-
ráció megszólításáról ifj. Csomós József, 
a Tiszáninneni Református Egyházkerü-
let ifjúsági referense tartott előadást. Ezt 

követően a hallgatók is feltehették kér-
déseiket, megoszthatták tapasztalatai-
kat, majd a sárospataki egyetem tanárai 
reflektáltak ezekre. A résztvevők az el-
méleti alapok mellett számos gyakorlati 
tanáccsal is gazdagodtak, amelyek ké-
sőbbi lelkészi szolgálatukban jelentősen 
segítségükre lehetnek. 

Az előadás mellett színes programok 
sorozatán vehettek részt a jelenlévők, az 
iskolák összemérhették röplabda-, illetve 
focitudásukat, majd együtt indultak Sá-

rospatak nevezetes tereinek és épületei-
nek felkeresésére.

Esténként kötetlen beszélgetésre, 
kapcsolatteremtésre is jutott idő. Régi 
ismeretségek felelevenítésére, új barát-
ságok kialakítására is remek mód kínál-
kozott, a teológusok örömmel osztották 
meg saját élményeiket, és kíváncsian fi-
gyelték egymás tapasztalatait. A különb-
ségek felfedezése kitűnő alkalom volt 
arra, hogy tanuljanak egymástól, vagy 
adott esetben jobban megbecsüljék sa-
ját értékeiket. 

A vasárnap délelőtti istentisztelet ko-
ronázta meg a találkozót, amikor az úrva-
csorai közösség különösképpen erősítet-
te az egységet – nem csupán a részt vevő 
teológusok, hanem a felekezetek között 
is. Ezáltal az összetartozás felemelő ér-
zésével megerősödve térhetett vissza 
mindenki a maga otthonába.

Úgy vélem, ezek az alkalmak nem-
csak a résztvevők közti jó viszony ápo-
lásának színterei, hanem hatással van-
nak a jövő egyházára is. A felnövekvő 
lelkészgeneráció tagjai közötti kapcsolat 
az ökumené alapjául szolgálhat, ami erő-
síti a Krisztusban hívők összetartozását 
Isten dicsőségére.

 taKácS HajnalKa

A doktorjelölt az általa évtizedes távlat-
ban művelt és támogatott Láthatatlan 
Színház pasztorálpszichológiai tapaszta-
latait dolgozta fel tudományos munká-
val, amelyet egyszerre járt át a szemé-
lyes elkötelezettség s az idők során közel 
hatezer résztvevőt elérő kezdeményezés 
kapcsán szerzett széles körű tapasztalat. 
A látásélmény kizárásával a többi érzé-
ken keresztül ható Láthatatlan Színház 
sajátos lehetőségeket kínál elsősorban az 
egyéni tapasztalatszerzésre, amely mind 
az önreflexióban, mind a terápiás gyó-
gyítás területén segítheti a résztvevőket.

A vizsgabizottság – dr. Hézser Gábor 
pasztorálpszichológus-professzornak és 
Seresné dr. Busi Etelkának, az Evangé-
likus Hittudományi Egyetem (EHE) Val-
láspedagógia Tanszéke docensének bí-
rálói véleményezése, dr. Joób Máténak, 
az EHE Gyakorlati Teológiai Tanszéke 
oktatójának és dr. Orosz Gábor Vik-
tornak, a Rendszeres Teológiai Tanszék 
docensének szakértői részvétele, vala-
mint dr. Korányi Andrásnak, az egyetem 
rektorhelyettesének elnöklete mellett – 
elismerő értékeléssel zárta a nyilvános 
védést.

Az immár teljesen abszolvált doktori 
cselekmény eredményét az intézmény 
doktori és habilitációs tanácsa fogja 
megállapítani hamarosan, amelyet Mé-
zes Zsolt doktori avatása követ.

 K. a.

Sikeres doktori védés 
Mézes Zsolt ünnepélyes vizsga keretében április 26-án, csütörtökön véd-
te meg a gyakorlati teológia témakörében benyújtott, Láthatóvá tenni 
a láthatatlant című doktori értekezését az Evangélikus Hittudományi 
Egyetemen.

Teológustalálkozó Sárospatakon
A már hagyománnyá vált Kárpát-medencei protestáns teológustalálkozót 
április 27–29. között tartották meg. A háromnapos rendezvényen, amely-
nek idén a Sárospataki Református Teológiai Akadémia (képünkön) adott 
otthont, hasznos előadások és lelki feltöltődés mellett lehetőség nyílt 
kapcsolatok teremtésére, ápolására is.
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Az erdélyi magyar történelmi egyházak 
a rendszerváltás óta eltelt huszonkilenc 
évben változó módon gyakoroltak ön-
vizsgálatot, és tárták fel az egyház és 
a kommunista politikai rendőrség vi-
szonyát. Többnyire a téma kényességé-
nek megfelelően fokozott óvatossággal 
ismertették a közösségük tagjai közé 
beépült ügynökök vagy azzá vált embe-
rek nevét, akik más-más motivációval – 
kényszerből, félelemből vagy önérdekből 
– jelentettek a Securitaténak.

A Romániai Evangélikus-Lutheránus 
Egyház 2007-ben zsinati határozatban 
döntött arról, hogy a levéltári források 
alapján tényszerűen feltárja a második 
világháború után berendezkedő kommu-
nista rendszerrel való viszonyt, kibogoz-
za a Securitate gyakran manipulatív, torz 
képet nyújtó szálait. A kutatással meg-
bízott Csendes László a könyvbe foglalt 
megállapításait egyházpolitikai háttérira-
tokkal és levelezésekkel kiegészítve adta 
közre.

Harc az egyház ellen
A könyvbemutatón Adorjáni Dezső Zol-
tán, a Romániai Evangélikus-Lutheránus 
Egyház püspöke mondott bevezetőt, és 
Benkő Levente történész beszélgetett a 
szerzővel. 

Csendes László a romániai egyházak 
és a kommunista államhatalom viszonyá-
val kapcsolatban kifejtette, hogy az orto-
dox egyházat Sztálin teljesen a politika 
szolgálatába állította, ami – figyelembe 
véve a bizánci hagyományokat, amelyek 
szerint az egyház feltétel nélkül köteles 
engedelmeskedni a mindenkori császár-
nak – nem számított meglepő fordulatnak. 
Ugyanez a művelet nem sikerült azonban 
az ellenálló római katolikusokkal szem-

ben. A Vatikánt az Amerikai Egyesült Ál-
lamokkal való kapcsolata miatt tekintet-
ték fő ellenségnek, annak ellenére, hogy a 
Szentszék 1867 óta nem ápolt diplomáciai 
kapcsolatot Amerikával. A protestáns egy-
házakra a kisebbik ellenségként tekintet-
tek a kommunisták, pedig az Egyházak Vi-
lágtanácsának 1948-as megalakulása után 
egységesen sorakoztak fel a kialakuló új 
világrenddel szemben.

Eleinte Gavrila Birțaș volt az, akit 
megbíztak az egyházellenes harccal. Fel-
adata az volt, hogy embereivel épüljön 
be az egyházakba, és belülről bomlassza 
szét a közösségeket. 1948 után, a népi 
demokráciának csúfolt diktatúra idején 
frontálisan és alattomos módon zajlott a 
támadás a parókiák ellen, a gyülekezete-
ket kiforgatták a javakból, heti egyszeri 
alkalomra, vasárnapra redukálták a vallási 
életet, nem engedélyezték a nemzetközi 
kapcsolatok ápolását.

Csendes László szerint a legnagyobb 
veszteség a szórványközösségeket súj-
totta, miután az akkor még más típusú 
rendszerben működő egyházmegyékben 
egyik napról a másikra megszüntették a 
szórványtelepüléseken tartott istentisz-
teleteket. 1948 augusztusában felszá-
molták a felekezeti oktatást is. Minden-
nek nemcsak vallási alapon voltak kö-
vetkezményei, hanem az egész erdélyi 
magyarságra nézve is.

A püspököket már az „újrakezdés 
évében”, 1948-ban megfenyegették, ami-
kor is április 1-jén Petru Groza miniszter-
elnök előtt kellett hivatali esküt tenniük. 
Érdekesség, hogy akkor még nem tűnt 
ördögtől valónak, hogy a hivatalos román 
nyelv mellett a miniszterelnök magyarul 
beszéljen a magyar egyházak képviselői-
vel. Tulajdonképpen ez csak annyit je-
lentett, hogy a miniszteri tanács elnöke 

anyanyelvükön fenyegette meg az egy-
házak képviselőit: magukra vessenek, ha 
egyes tisztségviselők börtönbe kerülnek.

„Nehézségek még lesznek, azonban a 
mi célunk az – és kérem, szeretettel ké-
rek mindenkit, segítsenek –, hogy a bajok 
minél kisebb számban jelentkezzenek, és 
azokat időben el lehessen simítani. Feles-
leges áldozatok nélkül is elérhetjük azt 
az új történelmi fejlődésfázist, amelybe, 
miután országunk már elhelyezkedett, 
magunknak is el kell helyezkednünk” – 
fogalmazott Petru Groza a beszédében, 
amely érdekes módon csak a Magyar Or-
szágos Levéltárban maradt fenn.

Az evangélikus egyház nevében 
Argay György püspök mondott beszé-
det, aki 1944-ben már megtapasztalt egy 
minden jogi alapot nélkülöző letartózta-
tást, de nem ismerhette még a későbbi 
„harcos ateizmus” durva megnyilvánulá-
sait. Csendes László szerint Argay püs-
pök megítélése kettős, hiszen volt, ami-
ben ellenállt a román kommunistáknak, 
és volt, amiben engedett nekik. Minden 
erejével meg akarta menteni a harminc 
erdélyi magyar evangélikus gyülekezetet, 
és bár rendszeresen tárgyalt a kultuszmi-
niszterekkel, nem volt hajlandó alapvető 
kérdésekben engedni. A szerző úgy véle-
kedett, Argay vezetői habitusa és helye 
valahol Ordass Lajos és Túróczy Zoltán 
püspökök között jelölhető ki.

Leleplezés óvatosan
Csendes László a könyvében három ügy-
nök – Schindler Béla (Sinai ügynök), Rapp 
Károly (Radu Ioan) és Matos Gyula (Vass 
Ignác) – jelentéseivel foglalkozik részle-
tesebben. Számos beszervezési kísérlet-
ről kapunk tájékoztatást, volt, akit a sötét 
hírszerzés módszerével igyekeztek a Se-
curitate szolgálatába állítani, sikertelenül. 
Bizonyítást nyer, hogy Rapp Károly évti-
zedeken át volt uszító beépített ügynök 
(románul agent provocator) és befolyásoló 
ügynök, aki az állami parancsokat mara-
déktalanul, ahogy ő fogalmazott, „végki-
merülésig” hajtotta végre. Schindler Béla 
püspöki tanácsosként Argay György bi-
zalmasan megosztott gondolatait adta 
tovább a politikai rendőrségnek, jelen-

Egyház a Securitate szorításában
Könyvben a romániai evangélikusok közelmúltja
Egy kevéssé misztikus egyház? – Széljegyzetek egy számadáshoz a Ro-
mán Népköztársaságban lévő Evangélikus Zsinatpresbiteri Egyházról 
(1948–1956) címmel jelent meg Csendes László könyve, amely az erdélyi 
magyar evangélikusok első számadása a kommunista múltról. A Secu-
ritate Irattárát Vizsgáló Országos Tanács volt elnökének, jelenlegi tag-
jának kötetét április végén mutatták be Kolozsváron. A mű a Romániai 
Evangélikus-Lutheránus Egyház közelmúltját tárja fel, megnevezve azo-
kat az ügynököket, akik rendszeresen jelentettek a román kommunista 
rendszer politikai rendőrségének.
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tései nyomán emberi jogokat korlátozó 
intézkedéseket léptettek életbe a püs-
pök ellen. Matos Gyula egyházkerületi 
könyvelőként jelentett, ő szintén Argay 
baráti beszélgetéseit tolmácsolta a Se-
curitaténak.

A szerző szerint az ügynökkérdésben 
az igazság árnyaltabban mutatja meg ma-
gát, mint más kérdésekben, hiszen mu-
száj különbséget tenni az ügynökök kö-
zött a motiváció alapján: nem mindegy, 
hogy valaki zsarolás miatt vagy önérdek-
ből jelentett. Az óvatosságot indokolja, 
hogy voltak esetek, amikor ugyanazt a 
fedőnevet használták két informátor 
megnevezésére is.

A frusztrációkat csak növeli, ha kira-
gadunk a kontextusból és a nyilvános-
ság elé tárunk neveket, ahogy nemrég 
a Revista 22 című politikai és kulturális 
magazin tette. Csendes szerint a lelep-
lezéseket nehezíti, hogy az 1950-es el-
kobzás után hézagosan maradtak fenn 
az egyházi iratok, de a Securitate Irattá-
rát Vizsgáló Országos Tanács sem kapta 

még meg a politikai rendőrség összes ira-
tát. Egyébként arról, hogy valaki besúgó 
volt-e vagy sem, nem az említett tanács, 
hanem a törvényszék dönt, ha akar.

Tökéletes látlelet
A kötetről mind a könyvbemutatón je-
len lévők, mind a szakmai bírálók nagy 
elismeréssel nyilatkoztak. Benkő Leven-
te történész szerint Csendes László eta-
lonként állhat a kutatók előtt. Egyszerre 
felkavaró és megnyugtató olvasmány-
élményt nyújt az olvasónak, nemcsak 
az egyházzal kapcsolatos eseményeket 
ismerteti, hanem kelet-közép-európai 
kontextusba helyezi a történéseket, segít 
megérteni a histográfiai hátteret, tökéle-
tes látleletet ad a szekus időkről.

A könyvbemutató, illetve a könyv – 
amelynek készül a folytatása – egyik ta-
nulsága, hogy az egyház a körülmények 
ellenére ellátta a feladatát, nem roppant 
össze a diktatúra nyomása alatt. Igazi 
csoda és isteni kegyelem, hogy az egy-

ház és a hit végül győzedelmeskedett, 
túlélte a kommunista terrort – hangzott 
el a könyvbemutatón.

 Forrás: Mészáros Tímea / Főtér.ro

Paul Fischer egykori (kitelepített) 
levéli lakos kezdeményezésére – a 
Levéli Német Nemzetiségi Önkor-
mányzat szervezésében – április 22-
én istentiszteleten adóztak Hans 
Schrödl lelkész emlékének szüle-
tésének nyolcvanhatodik évfordu-
lóján. Ez az istentisztelet egyúttal 
ismét a levéliek testvértalálkozó-
jának bizonyult. Azoké a levélieké, 
akik itt maradtak, és azoké, akik 
külföldön találtak új hazát. 

Az 1932. április 23-án Levélen szüle-
tett Hans Schrödl müncheni lelkészt 
(édesapja levéli lelkész volt) családjá-
val 1946-ban kitelepítették Német-
országba. A levéliek azonban sokat 
köszönhetnek neki, mert az ő segít-
ségével, adománygyűjtésével sikerült 
templomukat helyreállítani, tatarozni. 
Segítette szülőfaluját a kitelepítettek 
találkozóinak szervezésében, vagyis a 
hagyományteremtésben is. Huszon-
nyolc éven át minden év augusztus 

utolsó vasárnapján – ökumenikus is-
tentiszteleten – hirdette az igét Le-
vélen, részesítette áldásban az itt élő 
evangélikusokat csakúgy, mint a mesz-
sziről jött hittestvéreket. Utolsó alka-
lommal 2017. augusztus 26-án telje-
sített szolgálatot, ugyanis egy hónapra 
rá az Úr magához szólította. A reá való 
emlékezést is magában foglaló isten-
tiszteleten zsúfolásig megtelt a levéli 
evangélikus templom. 

Az Európai Unió himnuszának el-
éneklésével kezdődött az alkalom, 
majd Kiss Miklós mosonmagyaróvári 
lelkész köszöntötte mindazokat, akik 
személyes jelenlétükkel tisztelték meg 
az ünnepi együttlétet – Ausztriából, 
Mosonmagyaróvárról, Hegyeshalom-
ból, Rajkáról. A Győr-Mosoni Egyház-
megye esperese arról a különleges, 
bensőséges kapcsolatról is szólt, mely 
közte, hittestvéreink és Hans Schrödl 
lelkész között kialakult.

Kiss Miklós mellett igét hirdetett 
Silvia Nittnaus, az ausztriai, burgenlan-

di Zurndorf lelkésze, valamint Othmar 
Amtmann atya a szintén burgenlan-
di Zeiselhofból, aki prédikációjában 
felidézte, hogy Hans Schrödl mint 
lelkipásztor támogatta a kitelepített 
levélieket, mint börtönlelkész lelki tá-
mogatást adott a fegyházak rabjainak, 
nem utolsósorban pedig támogatta volt 
osztálytársait, barátait, az egész levéli 
közösséget. 

Az úrvacsorás istentiszteleten köz-
reműködött a zurndorfi evangélikus 
templomi kórus és harsonazenekar, a 
hegyeshalmi Hajnalcsillag énekkar és a 
levéli Heideboden énekkar. Külön kö-
szönet illeti a szervezésért Burda Évát, 
a tolmácsolásért Domonkos Sándort, va-
lamint természetesen Paul Fischert és 
a német nemzetiségi önkormányzatot.

Az ünnepi istentiszteletet a helyi 
kultúrotthonban követte szeretetven-
dégség, de a kicsiny levéli gyülekezet 
tagjai számára a zsúfolt templom ön-
magában felejthetetlen emlék marad.

 roSenBerGer andráS felügyelő 

Könyvében Csendes László így fogal
maz: „Eleinkről és rólunk egyaránt val
lanak a most kötetbe gyűjtött állami 
és egyházi számadások, remélhetőleg 
úgy, hogy nemcsak a pillanat érdekei
nek megfelelő »igazság« kerül felszínre, 
hanem érzékelhetővé válik közös múl
tunk éltető fénye és melegsége. Emel
lett szeretném, ha egy olyan szemlélet 
terjedne el, mely szélesebb történelmi 
kontextusba helyezi a történteket, 
nem pedig megrendezett látszatokat 
vagy látható (vissza)rendeződéseket 
szolgál. […] Szükség van pillanatnyi 
számadásokra, még ha azok nem is 
lehetnek sem hibátlanok, sem (min
dent) átfogóak. Elvégre a rossz térkép 
is jobb, mint a térkép hiánya.”

Lelkészként a kitelepítettek mellett
Emlék-istentisztelet Levélen
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1517 után hamar eljutott a reformáció 
Gyulára is. Olyan neves protestáns pré-
dikátorok működtek a városban, mint 
Gálszécsi István, Szegedi Kis István vagy 
Sztárai Mihály, akiknek a helyi munkás-
ságát a tavaly a reformátusokkal és az 
önkormányzattal közösen felállított re-
formációi emlékoszlop is hirdeti. Sajnos 
az 1566-os török ostrom és a vár eleste 
véget vetett az egyébként virágzó gyulai 
evangélikusság életének. A török elűzé-
se után hosszú ideig nem tudunk gyulai 
evangélikusokról. Az újratelepítés pro-
testáns részről a református egyházat 
erősítette meg. Csak a 20. század elején 
mutatkozott igény az evangélikus egyház-
község megalapítására. Az ekkor alakult 
fiókegyház az állami iskolától bérelt he-
lyet az évi öt istentiszteletre, amelyeket 
az akkori békéscsabai lelkészek tartottak.

A város fejlődésének köszönhetően 
egyre többen érkeztek a környékről, akik 
itt, a megyeszékhelyen vállaltak munkát. 
Közöttük szép számmal voltak evangéli-
kusok is. Ennek köszönhetően a fiókegy-

házból hamarosan önálló egyházközség 
vált, bár az 1913-as szándék megvaló-
sulását akadályozta az első világháború, 
ezért az csak 1924. augusztus 12-én ala-
kult meg.

Az egyházközség létrejötte után ko-
moly összefogással, külföldi és országos 
adománygyűjtés eredményeként 1927. 
december 18-án szentelte fel az újonnan 
felépült evangélikus templomot Raffay 
Sándor püspök. Tavaly, advent harma-
dik vasárnapján ünnepelte a közösség a 
felszentelés kilencvenedik évfordulóját. 
Erre a szép ünnepre alapította a gyüleke-
zet presbitériuma egykori lelkésze iránti 
tiszteletből a Benkő István-díjat azzal a 
szándékkal, hogy elismerje a közösség-
ben áldozatos munkát vállaló tagjainak 
szolgálatát.

A világhírű gyulai kolbász a százhar-
minc éve született és hetven éve elhunyt 
Stéberl András személyében kötődik a 
gyülekezethez, hiszen a márkát megal-
kotó hentesmester az evangélikus kö-
zösség aktív tagja, nagy mecénása volt. 

A szószéken kis réztábla hirdeti, hogy az 
ő adománya, valamint az egyházközség 
alapítványa is az ő nevét viseli.

2017 augusztusa óta Pápai-Tóth Or-
solya és Pápai Attila látja el a lelkészi 
szolgálatot Gyulán és a hozzá tartozó 
két szórványban, Eleken és Kétegyhá-
zán. A körülbelül száz családot számláló 
közösségre a nyitottság, a befogadás és a 
sokszínűség jellemző. A gyülekezeti tagok 
zömmel a megye többi nagy evangélikus 
településéről származnak, akik Gyulán ta-
lálták meg otthonukat. Lelkesen vesznek 
részt a város pezsgő kulturális életében. 
Minden Gyulán üdülő kedves vendéget 
szívesen látnak a változatos gyülekezeti 
alkalmakon. 

Evangélikus istentisztelet 
a Magyar Rádióban

Június 3-án, Szent-
háromság ünnepe 
után az 1. vasárna-
pon 10.04-től isten-
tiszteletet közvetít 
a Kossuth rádió a 
gyulai evangélikus 

templomból. Igét hirdet Pápai Attila 
lelkész.

Befogadó, sokszínű 
közösség
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„1805 tavaszán nagy elemi csapás érte 
a döröcskei evangélikus gyülekezetet: 
április 27-én óriási, rendkívüli méretű 
felhőszakadás zúdult a községre, amely 
hatalmas károkat okozott. Főképpen a 
felhőszakadással érkező jégeső, hiszen 
galambtojás nagyságú jégdarabok hul-
lottak. A sebes áradat […] magával ra-
gadta a hegyoldalakban legelésző, bé-
kés állatokat. […] A faluban rengeteg 
házat elöntött a víz. […] A lelkipásztor 
és a hívek a nagy csapás közepette Is-
tenhez fordultak, és Őt hívták segítségül 
az újrakezdéshez a nagy pusztulás után. 
[…] 1805. április 28-án a községi bíró és 
az esküdtek összegyűltek a parókián, 
és bűnbánatot tartottak, majd fogadal-
mat tettek. […] ezt követően – a lelkész 
(Horváth József) javaslatára – május 1-jét 
fogadalmi ünneppé és bűnbánati nappá 
teszik, amit köteles mindenki szigorúan 

megtartani” – írta Szerdahelyi Pál egyko-
ri somogydöröcskei evangélikus lelkész.

A hagyományokhoz híven idén május 
1-jén is megtartott ökumenikus istentisz-
telet igehirdetési alapigéjéül Arató J. Ló-
ránd evangélikus lelkész Pál apostol ró-
maiakhoz írott levele 8. fejezetének 28. 
versét választotta: „…akik Istent szeretik, 
azoknak minden javukra szolgál…”

Prédikációjában a lelkész először rá-
világított arra, hogy mindenkinek voltak 
és vannak álmai, de nem biztos, hogy 
azok úgy teljesülnek, ahogyan megál-
modták. Nagyon sok megkeseredett és 
lélekben megszomorodott ember él ma 
a világban, de valóságosan megtapasz-
talható, hogy akik az Istent szeretik, akik 
az Istenhez kötődnek és ragaszkodnak, 
azoknak valóban minden – még a legna-
gyobb szenvedés és tragédia is – javuk-
ra válik. A prédikáció végén buzdításként 

elhangzott, hogy legyünk mi is boldogok 
és szentek, akiknek hite és Istenhez való 
ragaszkodása példaértékű lehet minden 
ember számára.

Az alkalom végül szeretetvendégség-
gel zárult. 

 Forrás: tabevgyul.blogspot.hu

Bűnbánat és hálaadás 213 éve
A hagyományokhoz híven május 1-jén ökumenikus istentiszteletet tar-
tottak a somogydöröcskei evangélikus templomban. Az ünnepi alkalmon 
Galbavy Jenő SJP római katolikus pap, a Szent János apostolról és Remete 
Szent Pálról nevezett közösség priorja és Sándor Zoltán református lelki-
pásztor szolgált, igét hirdetett Arató J. Lóránd evangélikus lelkész.

Az Ez az a nap! stábja a korábbiakhoz 
hasonlóan idén is neves külföldi elő-
adókat és – keresztény körökben – 
szinte mindenki által ismert hazai ze-
nei szolgálókat hívott meg a délután  
14 órától kezdődő alkalomra. 

Az est fő fellépője az egyik legnép-
szerűbb kortárs keresztény énekes, Da-
vid Crowder, a dicsőítő koncertre pedig 
az angliai Worship Central csapat érke-
zik Budapestre. Fellép továbbá Pintér 

Béla, valamint Balogh Mihály, Prazsák 
László, Oláh Gergő, Dobner Illés, a PZM 
zenekar, Csiszér László, Eddy, Andelic 
Jonathan és a Hidden Kingdom. 

A gyermekek számára most is külön 
programmal készülnek a szervezők, a 
Misszió Expón pedig a különböző misz-
sziói szervezeteknek nyújtanak lehe-
tőséget a bemutatkozásra. Szerveznek 
huszonnégy órás dicsőítést is, a progra-
mot megelőző napon pedig a június 2-i 

dicsőítésben szolgálók számára rendez-
nek konferenciát. 

Várják mindazokat, akik szeretné-
nek együtt ünnepelni keresztény test-
véreikkel, és közösen kívánják megél-
ni az összetartozás örömét felekezeti 
hovatartozástól függetlenül. Várják 
azokat, akik a szívükön viselik orszá-
gunk sorsát, a keresztények egységét, 
és készek együtt imádkozni ezért. Vár-
ják azokat, akik tartalmas programra, 
színvonalas zenei élményre, lelki feltöl-
tődésre vágynak. Várják az Istent kere-
sőket, az elfáradtakat, akik felfrissülés-
re vágynak; várnak egész gyülekezeti 
közösségeket, imacsoportokat, ifjúsági 
csoportokat is. Várják a kicsiket, nagyo-
kat és még nagyobbakat. 

 evélet-inFó

Ökumenikus dicsőítő koncert  
Június 2-án újra Ez az a nap! a Budapest Arénában
Az Ez az a nap! programjait 2000 óta szervezik meg azzal a céllal, hogy 
minden évben legyen egy olyan nap, amikor a keresztény hívők – fele-
kezeti hovatartozástól függetlenül –  összegyűlhetnek Jézus Krisztust 
keresztény könnyűzenével dicsőíteni, illetve kifejezni egységüket és 
egymás elfogadását. A már hagyományosan tavasz legvégén, nyár 
elején esedékes nemzetközi ökumenikus rendezvénynek június 2-án 
ismét a Budapest Aréna ad otthont. 
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KRÓNIKA I evangélikus Élet

Nem felelős Karl Marx a rémtettekért, 
amelyeket elkövettek mindazok, akik örö-
kösének és követőinek vallották magu-
kat – jelentettea ki Jean-Claude Juncker, 
az Európai Bizottság elnöke május 4-én a 
németországi Trierben, a filozófus születé-
sének kétszázadik évfordulójára szervezett 
rendezvénysorozat megnyitóján. A luxem-
burgi kereszténydemokrata politikus az 
evangélikus egyházhoz tartozó Konstan-
tin-bazilikában elmondott beszédében ki-
emelte, hogy „valószínűtlenül sok” tiltako-
zó levelet kapott Kelet-Közép-Európából, 
Németországból, Trierből és még Európán 
túlról is, amiért elvállalta a város díszpolgá-
raként kapott felkérést az ünnepi beszédre.

A nagyjából ezer meghívott vendég je-
lenlétében tartott ünnepségen részt vett 
számos evangélikus és katolikus egyházi 
vezető, tartományi és szövetségi politiká-

ban tevékenykedő politikus, diplomata és 
külföldi vendég, köztük a kommunista Kí-
na kormányának magas rangú képviselői, 
akiknek jelenlétében szombaton felavat-
ták Karl Marx 4,4 méter magas bronzszob-
rát, a Kínai Népköztársaság évfordulós 
ajándékát.

Karl Marx filozófus, közgazdász, szo-
ciológus 1818. május 5-én született Trier-
ben, és élete első tizenhét évét itt is élte 
le. Az évfordulóra – a városvezetéssel, Raj-
na-vidék–Pfalz tartomány kormányával és 
a trieri római katolikus egyházmegyével 
együttműködve –az SPD-hez közel álló 
Friedrich Ebert Alapítvány (FES) nagy-
szabású rendezvénysorozatot szervezett, 
amelynek központja a FES által működte-
tett Karl Marx-emlékház, Marx múzeum-
má átalakított szülőháza.

 Forrás: MTI

Európai „miheztartás” az 
evangélikus dómban

9 770133 130004

18020

Mennyei Szent Felség, Szenthárom
ság egy igaz Isten! Térdre borulunk, 
imádunk téged, aki kikutathatatlan 
titkaidat kinyilatkoztattad nekünk 
Jézus Krisztusban. Hozzád fordu
lunk könyörgéseinkkel.

Felséges Úr, aki megáldottál 
minket! Teremtett világod benépe
sítésére, abban való munkára hívtál 
el. Könyörülj rajtunk, hogy az örök
ségül kapott világot életvitelünkkel 
és tehetségünkkel ápoljuk és gyó
gyítsuk.

Felséges Úr, aki kiválasztottál 
minket! Szent népeddé tettél, hogy 
nevedet magasztaljuk és irgalma
dat hirdessük. Könyörülj rajtunk, 
és tégy késszé bennünket, hogy 
tanítványaidként lábad nyomában 
járjunk, és apostolaidként éljünk 
embertársaink között.

Felséges Úr, aki gyermekeiddé 
fogadtál minket! Könyörülj család
jainkon, hogy neked tetsző életet 
éljünk. Add békességedet és sze
lídségedet! Add, hogy az apák a te 
ismeretedre neveljék gyermekeiket, 
az anyák a te gondoskodó szerete
tedet, a nagyszülők megtartó ke
gyelmedet hirdessék övéiknek!

Felséges Úr, aki megajándékoz
tál minket! Egyházadba gyűjtöttél, 
és közösségre hívtál gyülekezetünk
be. Könyörülj rajtunk, hogy ottho
nunk legyen e templom, családunk 
legyen e közösség, ahol hitünk lát
hatóvá válhat a te kegyelmed jó 
cselekedeteinek gyümölcseként.

Felséges Úr, aki megismertetted 
velünk akaratodat! Életünk minden 
napján a te kezedben vagyunk. Kö
nyörülj rajtunk, hogy minden örö
möt és szomorúságot hálás szívvel 
vegyünk el a te kezedből. Add, hogy 
betegségeink, magányunk és gyá
szunk egyaránt a te ölelő karodba 
tereljen bennünket.

Atya, Fiú, Szentlélek! Kísérj 
bennünket életünk minden nap
ján, hogy majdan beléphessünk 
örök hajlékodba, ahol vég nélkül 
magasztalhatunk téged a mi Urunk, 
Jézus Krisztus által. Ámen.

ORATIO
OECUMENICA
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evangélikus Élet I A VASÁRNAP IGÉJE‚‚Szentháromság ünnepe – Ef 1,3–14

Kötelező olvasmányok
Légy jó mindhalálig. Az Áldott megáldott áldásával. Micsoda 
felütés, micsoda alaphang Szentháromság ünnepén! Tudato-
sulhat bennünk, hogy milyen fantasztikus csoda maga az áldás. 
Isten megáld minket, mi áldottak vagyunk, és mi magunk is áld-
juk az Istent. Az áldás az a fundamentum, amelyre felépíthetjük 
nemcsak ünnepünket, de az egész életünket is, mely alapve-
tően törekszik a jóra, arra, hogy Isten akarata szerint éljen. Pál 
csoda szépen fogalmazza meg, mint is jelent ez: „…szentek és 
feddhetetlenek legyünk előtte szeretetben.” Sokan sokféleképpen 
fogalmazták már meg, mit is jelent jónak lenni, az Isten szerint 
jónak, de az egyik legfontosabb éppen e páli summa. 
Mert benne van a lényeg: szeretetben lenni. Az atyai 
ölelő szeretet ez. A fiúi odaadó szeretet. A „lelkes” 
vigasztaló szeretet.

A kőszívű ember fiai. Nagyon sokat ír a Szentírás ar-
ról, hogy milyen is az ember szíve. Arról sem hallgat, 
hogy szüksége van az ember kőszívének az Istenhez 
térésre. Napról napra. Óriási reményt villant fel Pál, 
amikor így ír: „…fiaivá fogad minket Jézus Krisztus ál
tal…”, mert ezzel éppen azt az esélyt fogalmazza meg, 
hogy Jézus által, miatt van realitása annak, hogy új 
szívet kapjunk, „gyermeki” szívet. Ez lehet a hiteles 
és hitteljes újrakezdés záloga. Hisszük, hogy Isten a 
keresztség szentségében – az Atya, Fiú, Szentlélek 
nevében – gyermekévé fogad minket. Szenthárom-
ság ünnepének egyik meglepetése lehet újragondol-
ni saját keresztségünket, úgy is mint megszólított-
ságunk, elköteleződésünk, kiválasztottságunk jeles 
pillanatát. Kőre, fára vagy papírra, de véssük fel ma: 
„Meg vagyok keresztelve!”

Vörös és fekete. Művészek sokat vitatkoznak arról, 
vajon a megváltásnak mi lehetne a megfelelő színe. 
Pál mai alapigénkben hitvallást tesz arról, hogy a mi 
megváltásunk és bűneink bocsánata is Krisztusban, az 
ő vére által történik meg velünk és bennünk: „Őbenne 
van – az ő vére által – a mi megváltásunk, bűneink bo
csánata is…” Nagypéntek színei sok-sok templomban a vörös és a 
fekete. A vörös rózsa az oltáron és a fekete oltárterítő felkavaróan 
mutatja meg a megváltás mélységeit. Benne az Isten szeretetét 
és az ember gyűlöletét. Az Isten kegyelmét és az ember árulását. 
A vér ezernyi jelentését és a bűnbocsánat misztériumát. Vörös és 
fekete. Két szín, egy ünnep. A megváltás drámája. De, kérdem én, 
testvérem az Úrban, vajon ott ül-e a galamb a kereszten? Vajon 
megszólal-e a hang az Égből ott és akkor is, hogy „ez az én szeretett 
Fiam, akiben gyönyörködöm”? (Mt 17,5)

Az apostol. Pál apostol palackpostát küld nekünk Szenthárom-
ság ünnepére, 2018-ban. Nekünk, örökösöknek, akik „előre re
ménykedünk Krisztusban”. Nekünk, akiknek olyan természetes 

kimondani és hallani is, hogy a mai istentisztelet is az Atya, 
Fiú, Szentlélek nevében kezdődik el. Nekünk, akiknek a jelen 
világunk összetett valóságában kell helytállnunk és egységesen 
hitvallást tennünk a Háromságról, aki Egy. Ő, aki egyszülött Fiát 
adta, hogy életünk legyen. Az apostol himnikus levélrészlete 
egyfajta küldetésként is írja számunkra is, „hogy dicsőségének 
magasztalására legyünk”. Olvassuk, halljuk Pál „dogmatikai sűrít-
ményét”, melyben óriási íveket ír le, és részletezi Isten attribútu-
mait a szabad akarattól az előre tudásig, tervének megvalósítá-
sától az elpecsételésig. Olvasás közben szinte érezzük, ahogyan 

az apostol fejében, lelkében, szívében összeáll, hogy mit is tett 
a Szentháromság egy igaz Isten az ő népével. Megszabadí-
totta, megváltotta, megmentette. Ez a mai nap evangéliuma. 
Az üdvösség evangéliuma. Áldunk téged, Krisztus!

 GáncS tamáS

Imádkozzunk! Vallom előtted, szent és örök Isten, hogy nem min
dent értek a Szentháromság titkaiból. Bocsáss meg nekem! Vágyó
dom kegyelmedre! Nem is bízom másban, mint abban, hogy atyai 
jóságod átölel, hogy nemtudásomat elfeded, hogy megélhetem: 
ígéretednek én is örököse lehetek. Jöjj, Atya, Fiú Lelke, szállj reám, 
és add, hogy gyermekedként hűséges maradhassak hozzád, és di
csőségednek magasztalására lehessek. Ámen.



FORRÁS I evangélikus Élet

Új nap – új kegyelem
Vasárnap (május 27.) Gondoljatok a távolból is az Úrra, jusson 
eszetekbe Jeruzsálem! Jer 51,50b (Ef 6,18; Jn 3,1–8[9–15]; Róm 
11,[32]33–36; Zsolt 145) Jeruzsálem a zsidóság szent helye, 
vallási központja volt. A jeruzsálemi templomot Isten lakóhelyé-
nek hitték. A babiloni száműzetést Istentől való elszakítottság-
ként élték meg. Életünk során oly gyakran távol kerülünk az Úr-
tól. Van úgy, hogy az Urat érezzük távol magunktól. Megélünk 
mélységeket és magasságokat. De tudnunk, éreznünk, hinnünk 
kell, hogy Isten ott van velünk akkor is, amikor mélységeket 
élünk meg, amikor nagyon távolinak érezzük őt. És akkor se 
feledkezzünk meg róla, amikor magasságokban érezzük ma-
gunkat, vagyis minden rendben van körülöttünk és bennünk. 
Az Úr mindenhol és mindenkor megszólítható. Babilonban is, 
a gyülekezetben is, a belső szobában is.

Hétfő (május 28.) Így szól az Úr […]: Meghallgattam imádságodat, 
láttam, hogy könnyeztél. Meggyógyítalak. 2Kir 20,5 (Jn 11,2–3; 
2Móz 3,13–20; Zsid 11,8–22) „Először sírsz. / Azután átko-
zódsz. / Aztán imádkozol…” (Részlet Reményik Sándor Kegyelem 
című verséből) Ezékiás király halálosan megbetegedett. Az Úr 
Ézsaiás próféta által üzente meg neki, hogy rendelkezzen a háza 
felől, mert meg fog halni. Kórházi folyosók, betegekkel zsúfolt 
orvosi rendelők várószobái, kétségbeesett, sápadt arcok… Imád-
kozz! Sírj bátran, ha úgy esik jobban. Isten látja a könnyeidet, 
a gyötrődésedet, és meggyógyít. Lázárt a sírból is kihozta az 
Úr. Krisztusnak a halál felett aratott győzelme reménységgel 
töltsön el. Nem a halálé az utolsó szó.

Kedd (május 29.) Simon így felelt: Mester, egész éjszaka fáradoz
tunk ugyan, mégsem fogtunk semmit, de a te szavadra mégis kive
tem a hálókat. Lk 5,5 (4Móz 9,18; Ézs 43,8–13; Zsid 11,23–31) 
Olvassuk szorgalmasan a Szentírást. Minden reggel kíváncsian 
kutatjuk, mit üzen nekünk Isten igéje által. Aztán munkához 
látunk. Tesszük a dolgunkat legjobb tudásunk szerint, a magunk 
tervei, elhatározásai, célkitűzései szerint. Vajon elég-e a siker-
hez a szaktudás, a rátermettség, az igyekezet? Simon Péterék 
vállalkozása csak akkor járt sikerrel, amikor engedelmesen, az Úr 
szavára vetették vízbe hálóikat. Így az emberi tudás szerint ku-
darcos vállalkozás is sikeres lehet. Terveink, céljaink, eszközeink 
vajon belesimulnak-e az Úr akaratába? Céljaink elérése közben 
hallgatunk-e az Úr szavára, és megtesszük-e, amit mond?

Szerda (május 30.) Teljetek meg Lélekkel, mondjatok egymás
nak zsoltárokat, dicséreteket és lelki énekeket. Ef 5,18–19 (Zsolt 
103,22; ApCsel 17,[16]22–34; Zsid 11,32–40) „…amivel csor

dultig van a szív, azt szólja a száj.” (Mt 12,34b) Érzed-e, mennyi 
jót kapsz az Úrtól naponként – érdemtelenül? Felfedezed-e 
a próbás napokon is az Úr áldását életeden? Ha igen, beszélj 
róla bátran, a Lélek erejétől áthatva másoknak is. Hadd teljen 
meg az ő szívük is panasz és elégedetlenkedés helyett hálával 
Isten iránt.

Csütörtök (május 31.) Boldogok vagytok, ti szegények, mert tiétek 
az Isten országa. Lk 6,20 (Zsolt 140,13; Ef 4,1–7; Zsid 12,1–11) 
„Szegények.” Jézus korában ez a szó már nem a külsőleg látható 
szegénységet jelentette, sokkal inkább az Istent keresők lelki 
magatartását, alázatosságát. Akkoriban kik remélték, hogy el-
nyerik Isten országát? Akik valamilyen vallási teljesítményt fel 
tudtak mutatni. Jézus nem feltételeket szab, hanem evangéliu-
mot, örömüzenetet hirdet – személyre szabottan. Isten kegyel-
me azok felé fordul elsősorban, akiket a vallásos teljesítmé-
nyükkel dicsekvők méltatlannak mondanak erre a kegyelemre, 
Isten országára. Nincs semmi az életedben, amivel Isten előtt 
büszkélkedhetnél? Csak egy kétségekkel küszködő, istenkereső, 
nyomorult embernek érzed magad? Boldog vagy! Isten jóaka-
rata, amely Jézusban jött közel hozzánk, a tiéd is.

Péntek (június 1.) Isten elküldi szeretetét és hűségét. Zsolt 
57,4b (1Jn 4,14; 2Pt 1,16–21; Zsid 12,12–17) Amit a zsoltá-
ros csak remélt, mi már tudhatjuk. Isten szeretete és hűsége 
Jézus Krisztusban megjelent a világban. Jánosék, az aposto-
lok és még sokan mások szemtanúi lehettek mindennek, és 
a látottak alapján tehettek bizonyságot Isten szeretetéről és 
hűségéről. Nekünk a Szentlélek segít meglátni az Isten szere-
tetét és hűségét, és ő tesz minket alkalmas eszközökké szere-
tetének és hűségének láttatására az emberek között, egymás 
javára, Isten dicsőségére.

Szombat (június 2.) Ha pedig azt reméljük, amit nem látunk, ak
kor állhatatossággal várjuk. Róm 8,25 (Zsolt 25,5; Jn 14,7–14; 
Zsid 12,18–24) Sem várakozni, sem várakoztatni nem szeretek. 
Tétlenül várakozni pedig számomra kész téboly. Bizonytala-
nul várakozni, az maga a megsemmisülés. Mi azonban Isten 
országának kiteljesedését várjuk, amikor nem lesz kín, fájda-
lom és szenvedés. Erre kaptunk reménységet Jézus Krisztus 
által. Visszaáll a harmonikus rend. Csend, béke, nyugalom. Pál 
apostol cselekvő várakozásra hív minket. Tegyünk azért, hogy 
körülöttünk és bennünk már itt és most érezhető valósággá 
váljon Isten országa.
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